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8 Пу ков ник Вла де та Бал тић, 
на чел ник Шта ба Ко ман де 
Коп не не вој ске
ПО ДИ ЖЕ МО 
ЛЕ СТВИ ЦУ 
СПО СОБ НО СТИ 

14 Уско ро и срп ски ци ви ли 
у ми ров ним ми си ја ма 
КО РА КОМ НА ПРЕД

22 Бе ле шке 
из ми ров не ми си је
ДАН КА ДА СМО 
НА КИ ПРУ 
ЗА СА ДИ ЛИ ДР ВО

32 Ри ста Мар ја но вић, 
пр ви срп ски рат ни 
фо то-ре пор тер 
ЕК СЕ ЛЕН ЦИ ЈА 
ФО ТО ГРА ФИ ЈЕ

34 Др Албертo Бин, ди рек тор 
Ди рек то ра та 
за ин те гра ци ју, 
парт нер ство и са рад њу 
КО РУП ЦИ ЈА 
ПРЕТ ЊА 
БЕЗ БЕД НО СТИ 

42 Са вре ме но оба ве штај но 
ра то ва ње (3)
ТАЈ НЕ ХА КЕР СКОГ
РА ТО ВА ЊА

46 Хер ман Ној ба хер 
спе ци јал ни Хи тле ров 
иза сла ник за Бал кан
ПРЕ И СПИ ТИ ВА ЊЕ
ПРО ШЛО СТИ

У овом бро ју... 

Д
о не дав но је би ло оп ште при хва ће но ми шље ње да на За пад ном
Бал ка ну ни је до вољ но раз ви је на свест о зна ча ју и по тен ци ја лу
ци вил них ка па ци те та за уче ство ва ње у ми ров ним ми си ја ма. Да

се на том пла ну не што ме ња по ка за ла је дво днев на Кон фе рен ци ја о
ус по ста вља њу си сте ма за уче шће ци вил них екс пе ра та у мул ти на ци о -
нал ним опе ра ци ја ма ОЕБС-а, ЕУ и УН, одр жа на 7. и 8. но вем бра у Па -
ла ти „Ср би ја” у Бе о гра ду, ко ју су ор га ни зо ва ли Ми ни стар ство од бра -
не Ср би је и Ми си ја ОЕБС-а у на шој зе мљи. 

Ср би ја ин тен зив но ус по ста вља прав ни оквир ка ко би већ иду ће
го ди не мо гла да ис ка же спо соб ност, као што по ка зу је и по ли тич ку
во љу, да уче ству је у бу ду ћим ци вил ним ми си ја ма и по ма же они ма ко -
ји ма је по моћ по треб на. На ша зе мља си гур ним ко ра ци ма иде у су срет
вре ме ну све о бу хват ног парт нер ства са свим др жа ва ма ко је су опре -
де ље не за са рад њу, ра ди ус по ста вља ња гло бал ног ми ра.

Нај број ни ји са став Вој ске Ср би је не дав но је обе ле жио свој дан и
спре ма се да све де би ланс го ди не на из ма ку. Број ке го во ре за се бе
– при пад ни ци Коп не не вој ске из ве ли су ви ше од 3.900 га ђа ња, пет на -
е стак мул ти на ци о нал них и де се то стру ко ви ше на ци о нал них ве жби,
из гра ди ли и по пра ви ли сто ти не ки ло ме та ра пу те ва... Циљ ко јем те же
је ја сан – да на те ме љи ма слав не тра ди ци је из гра де вој ску спрем ну да
ого во ри зах те ви ма но вог вре ме на. О за да ци ма у 2017. го ди ни и пла -
но ви ма за бу дућ ност у „Од бра ни” го во ри пу ков ник Вла де та Бал тић,
на чел ник Шта ба Ко ман де Коп не не вој ске. 

При пад ни ци Спе ци јал не бри га де Вој ске Ср би је и 173. па до бран -
ске бри га де Европ ске ко ман де Ору жа них сна га САД, од 13. до 17. но -
вем бра, про шли су зе маљ ску па до бран ску обу ку у Ка сар ни „На род ни
хе рој Сте ви ца Јо ва но вић” у Пан че ву и из ве ли два за јед нич ка ско ка на
ае ро дро ми ма „Ко вин” и „Ли си чи ји ја рак”. 

Пе то днев на ве жба „Зи ма 2017” би ла је при ли ка да срп ски па до -
бран ци са гле да ју мо гућ но сти аме рич ког па до бра на МЦ-6, по ступ ке у
ва зду ху, као и про це ду ре на пу шта ња ва зду хо пло ва и при зе мље ња.
Уве жба ва ли су и при нуд не про це ду ре, од го ва ра ју ће ре ак ци је уко ли ко
до ђе до пот пу ног или де ли мич ног от ка за па до бра на, те по ступ ке у
слу ча ју при зе мље ња на раз ли чи те пре пре ке. Иа ко има ју ду го го ди шње
ис ку ство и на де се ти не ско ко ва иза се бе, пр ви пут су иска ка ли из аме -
рич ког ави о на Ц-130 „хер ку лес”.

Па жњи чи та ла ца пре по ру чу је мо и ин тер вју ди рек то ра Ди рек то -
ра та за ин те гра ци ју, парт нер ство и са рад њу др Ал бер та Би на, ко ји за
наш ма га зин го во ри о ко руп ци ји као зна чај ној прет њи без бед но сти и
од бра ни, као и текст о пр вом срп ском рат ном фо то-ре пор те ру Ри сти
Мар ја но ви ћу, чо ве ку ко ји је за бе ле жио вред на фо то граф ска до ку ме -
на та, по пут ве ли ке по бе де срп ске вој ске на Це ру и Ко лу ба ри, те по -
вла че њу пре ко Ал ба ни је. 

На стра ни ца ма „Од бра не”, у ру бри ци Кул ту ра, ау тор књи ге „Ве -
ли ки рат”, ко ја је пре не ко ли ко го ди на на гра ђе на и НИН-овом на гра -
дом, Алек сан дар Га та ли ца го во ри о пи сцу као де ми јур гу, са вре ме ној
књи жев но сти, мо рал ном и не мо рал ном у умет но сти да нас.  ƒ



Министар одбране Александар Вулин боравио је 20. и 21. новембра у Уједиње-
ним Арапским Емиратима, где се у Абу Дабију састао са државним министром

за одбрану те земље Мухамедом Ахмедом Ал Бавариди Ал Фаласијем. Разговарали
су о плановима за унапређење сарадње у области одбране, даљем интензивирању
војноекономске и научнотехничке сарадње. Такође се сусрео са начелником Гене-
ралштаба Оружаних снага УАЕ генерал-потпуковником Хамадом Мохамедом Тани
Ал Румаитијем и командантом Копнене војске генерал-мајором Салехом Мохамедом
Салех Ал Америјем, са којима је говорио о могућностима за реализацију заједничке
обуке и вежби.

Делегација Министарства одбране и Војске Србије обишла је Војни меморијал-
ни центар у Абу Дабију, а на артиљеријском полигону присуствовала тестирању са-
моходне хаубице „НОРА Б-52”. ƒ
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ПОВЕРЕЊЕ 
У ВОЈНО 
ЗДРАВСТВО

Војномедицинске центре Нови
Београд и Карабурма, где су

организовани бесплатни лекар-
ски прегледи за грађане, обишао
је 18. и 25. новембра министар
одбране Александар Вулин. Гра-
ђани су имали прилику да бес-
платно провере здравствено ста-
ње и у Војномедицинском центру
Нови Сад и Војној болници Ниш.
Захваљујући тој акције више од
1.200 грађана обавило је различи-
те лекарске прегледе.

Министар Вулин истакао је
да је то начин да се још једном
покаже колико је Војска део сва-
кодневног живота грађана Срби-
је. Према његовим речима, Ми-
нистарство одбране ће следеће
године повећати улагања у војно
здравство, што ће допринети
квалитету живота и војних и ци-
вилних осигураника. ƒ

На позив министра од-
бране Републике Ки-

пар Христофора Хокаиди-
са, министар одбране
Александар Вулин бора-
вио је 27. новембра у по-
сети тој земљи. Двојица
министара потписала су
Споразум о размени и за-
штити тајних података,
који је правни основ за
интензивнију размену
обавештајних података, што је, како истичу, од великог значаја у условима све ве-
ћих асиметричних претњи с којима се сусрећу не само Србија, Кипар и регион, већ и
читав свет.

Током посете Кипру министар Вулин разговарао је и са командантом војних
снага генерал-мајором Мохамедом Камајан Камиром, те обишао припаднике Мини-
старства одбране и Војске Србије који су ангажовани у мировној мисији на Кипру. ƒ

МИНИСТАР 
ВУЛИН 
НА КИПРУ

ЈАЧАЊЕ САРАДЊЕ СА УАЕ

СУСРЕТ 
ГЕНЕРАЛА 
ДИКОВИЋА 
И СТАВИЦКОГ

Начелник Генералштаба
Војске Србије генерал

Љубиша Диковић сусрео се
24. новембра у Београду са
начелником Управе инжиње-
рије Оружаних снага Руске
Федерације генерал-потпу-
ковником Јуријем Михаило-
вичем Ставицким.

Двојица генерала разго-
варала су о билатералној вој-
ној сарадњи двеју земаља и
сагласили се да се она разви-
ја у свим областима од зајед-
ничког интереса. На састан-
ку је посебно било речи о са-
радњи у области инжињери-
је кроз школовање, зајед-
ничку обуку, вежбе и такми-
чења, те размену инструкто-
ра и предавача. ƒ



Дан Централне логистичке базе, односно једанаеста годишњица
постојања те највеће логистичке јединице наше војске, обеле-

жен је 15. новембра.  
Начелник Управе за логистику Генералштаба бригадни генерал

Жељко Нинковић рекао је да је База основни стуб логистичке подр-
шке и ослонац свим јединицама у извршавању мисија Војске Србије,
те да су у њој интегрисане све логистичке службе.

О историјату тог састава и резултатима рада у протеклом пери-
оду говорио је
командант бри-
гадни генерал
Петар Латковић,
истичући да је је-
диница реализо-
вала све задатке,
посебно издво-
јивши формира-
ње 1.  логистич-
ког центра. ƒ

СВЕЧАНОСТ ПОВОДОМ 
ДАНА КОПНЕНЕ ВОЈСКЕ 

Уоквиру прославе Дана Копнене војске и Дана пешадије, у нишком
Дому војске 16. новембра одржана је свечана академија, којој су при-

суствовали изасланик председника Републике Србије Никола Селако-
вић, министар одбране Александар Вулин, начелник Генералштаба Вој-
ске Србије генерал Љубиша Диковић, представници Града Ниша, ло-
калних самоуправа и верских заједница.

Командант Копнене војске генерал-потпуковник Милосав Симовић
подсетио је на славну војничку историју српског народа и значај То-
пличког устанка. Том приликом припадницима Министарства одбране
и Војске Србије уручена су одликовања председника Републике. Одли-
ковано је 49 припадника за изузетне заслуге и резултате показане у
обављању дужности и задатака у области одбране и безбедности. ƒ

ДЕЦЕНИЈА 
ПОСТОЈАЊА 98. 
ВАЗДУХОПЛОВНЕ 
БРИГАДЕ

На Аеродрому „Лађевци” код Краљева, 
28. новембра, свечано је обележена десе-

тогодишњица од формирања 98. ваздухоплов-
не бригаде. Министар одбране Александар Ву-
лин захвалио је припадницима тог састава што
су часно служили и служе отаџбини.

Командант Бригаде пуковник Дејан Васи-
љевић подсетио је на богато историјско насле-
ђе јединице и сумирао њене резултате рада, ис-
тичући да је увек имала савремену ваздухоплов-
ну технику и високе борбене могућности, те да
је њене припаднике красила висока стручна и
борбена оспособљеност, снажан колективни
дух и несаломив борбени морал.

Председник Републике одликовао је једи-
ницу Орденом за заслуге и безбедност трећег
степена, који је министар одбране уручио ко-
манданту. ƒ

ЈУБИЛЕЈ 250. 
РАКЕТНЕ БРИГАДЕ

Припадници 250. ракетне бригаде за
ПВД обележили су 24. новембра 55. го-

дину постојања. Заступник команданта тог
састава Војске Србије пуковник Милан По-
повић рекао је да је јединица у протеклом
периоду извршавала многобројне задатке
у области контроле и заштите ваздушног
простора Републике Србије.

Пуковник Поповић истакао је да је
Бригада још једном успешно реализовала
бојево гађање циљева на полигону „Ша-
бла” у Бугарској, потврдивши висок профе-
сионализам и стручност припадника. Као
посебан искорак у раду навео је израду и
усвајање „Студије концепта развоја рода
АРЈ за ПВД”, на основу које се планира
опремање рода савременим борбеним си-
стемима различитих карактеристика и бор-
бених могућности. ƒ

ДАН ЦЕНТРАЛНЕ 
ЛОГИСТИЧКЕ БАЗЕ
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К
оп не на вој ска би ла је и
оста ла твр до је згро на ше
вој ске. Штит и мач си сте -
ма од бра не. Ко шни ца ко ја
мар љи во ра ди да њу и но ћу,
па ње но ујед на че но зу ја ње

го то во да ви ше ни ко ни не при ме ћу -
је... А ако би „зу ја ње” пре ста ло, ту
гро мо гла сну ти ши ну нај бо ље би чу ли
не при ја те љи Ср би је. Да се та ко не -
што ни ка да не ће до го ди ти уве рио нас
је сво јим на дах ну тим го во ром ге не -
рал-пот пу ков ник Ми ло сав Си мо вић
на све ча ној ака де ми ји по во дом Да на
Коп не не вој ске. 

По да ци ко је је том при ли ком из -
нео зву ча ли су им пре сив но. Ви ше од

3.900 га ђа ња, пет на е стак мул ти на ци -
о нал них и де се то стру ко ви ше на ци о -
нал них ве жби, сто ти не ки ло ме та ра
из гра ђе них и по пра вље них пу те ва и
још мно го то га. И све то за са мо јед -
ну го ди ну. Ако се за ми сли мо над
овим број ка ма у кон тек сту ве ли чи не
на ше зе мље и на ше вој ске, по ста је ја -
сно да ме та фо ра о шти ту, ма чу и ко -
шни ци, ко ја не пре кид но ра ди у ко -
рист без бед но сти Ср би је, и те ка ко
има сми сла.

По во дом Да на Коп не не Вој ске за
ма га зин „Од бра на” го во ри пу ков ник
Вла де та Бал тић, на чел ник Шта ба Ко -
ман де Коп не не Вој ске. Ис ку сни ста -
ре ши на вој нич ки пре ци зно дао је

пре сек ста ња у нај ве ћем бор бе ном
са ста ву Вој ске Ср би је.

Го спо ди не пу ков ни че, ге не рал Си -
мо вић по ме нуо је хи ља де раз ли чи -
тих ак тив но сти, а го ди на тра је
„са мо” 365 да на. Не тре ба много
ма те ма ти ке да се до ђе до за -
кључ ка ко ли ко је то ак тив но сти
ко је се истовремено од ви ја ју на
днев ном ни воу. И све оне, на не ки
на чин, до ђу на Ваш сто. Ка ко се
но си те с тим иза зо ви ма?
– Вој ска ни ка да ни је, ни ти мо же

за ви си ти од ра да јед ног чо ве ка, ње -
го вих спо соб но сти или по жр тво ва ња.
Сва ки успех и до стиг ну ће увек се те -
ме ље на за слу га ма мно гих. Тач но је да

Најбројнији састав 
Војске Србије недавно је
обележио свој дан и 
спрема се да сведе 
биланс године на измаку.
Бројке говоре за себе, 
а циљ којем се тежи је 
јасан – на темељима 
славне традиције изградити
војску спремну да оговори
захтевима новог времена.

Снимио Даримир БАНДА



ду жност на чел ни ка Шта ба но си ве ли -
ко бре ме од го вор но сти, али не тре ба
за бо ра ви ти да је нај ве ћа од го вор ност
упра во на ко ман дан ту ге не рал-пот пу -
ков ни ку Ми ло са ву Си мо ви ћу, за тим
ње го вом за ме ни ку ге не рал-ма јо ру
Же ли ми ру Гли шо ви ћу. Штаб Ко ман де
Коп не не вој ске ко јим ру ко во дим чи ни
тим ком пе тент них и ис ку сних ста ре -
ши на, ве ли ких про фе си о на ла ца и па -
три о та. Без њи хо вог до при но са не би
би ло ре зул та та. Пу ков ник Зо ран На -
ско вић, по моћ ник за опе ра ци је, пу -
ков ник Са ша Пе тро вић, по моћ ник за
по др шку, са мо су не ки од љу ди чи ја
име на вре ди по ме ну ти ка да се го во ри
о ре зул та ти ма  на шег ра да. А све те
ак тив но сти ко је на во ди те не би би ло
мо гу ће успе шно ре а ли зо ва ти без тру -
да ко ји ула жу сви при пад ни ци Коп не -
не вој ске, сви ко ман дан ти и ко ман ди -
ри, ор га ни ко ман ди, сви вој ни ци и ци -
вил на ли ца у ње ном са ста ву.

За др жи мо се, на тре ну так, на
број ка ма ко је је ко ман дант из -
нео, а односе се на обу ку и ве жбе.
– Је дан од те жи шних за да та ка у

овој го ди ни био је обу ка свих при пад -
ни ка Коп не не вој ске. Из ве де но је
3.951 га ђа ње са 46.271 из вр ши о цем и
сред њом оце ном га ђа ња 4,15 – вр ло
до бар. На ци о нал них ве жби је ди ни ца
ран га че та –ба те ри ја –гру па бро до ва и
ви ших би ло је 149. До кра ја го ди не
пла ни ра но је из во ђе ње још шест ве -
жби ба та љон ског и чет ног ни воа.
Има ли смо 13 мул ти на ци о нал них ве -
жби. Пет смо ор га ни зо ва ли и спро ве -
ли у Ср би ји и у њи ма је уче ство ва ло
439 при пад ни ка Коп не не вој ске. На
осам ве жби у ино стран ству ан га жо ва -
ли смо 256 ли ца из на шег са ста ва. Ра -
ди до дат ног оспо со бља ва ња при пад -
ни ка Коп не не вој ске ор га ни зо ва но је
206 кур се ва, ко је је успе шно за вр ши -
ло 1.845 ли ца. 

Мо же ли се за кљу чи ти да је ме ђу -
на род на са рад ња ове го ди не би ла
успе шна?
– Ап со лут но. Коп не на вој ска на -

сто ји да по ве ћа ни во опе ра тив них
спо соб но сти, из ме ђу оста лог, и са -
рад њом са стра ним ар ми ја ма. Ве жбе
и за јед нич ка обу ка су нај бо љи на чин
за то. Као што се мо гло ви де ти, на ши
при пад ни ци има ју зна ња и спо соб но -
сти да ста ну ра ме уз ра ме не са мо са

сво јим ко ле га ма из ре ги о на, не го и са
они ма ко ји ва же за нај бо ље у све ту.
„Пла ти на сти вук”, „Сло вен ско брат -
ство”, „Ја стреб”, „Гво зде ни ма чак”,
„Ком ши је”, „Пла ти на сти лав”, са мо су
не ке од ве жби у зе мљи и ино стран -
ству с ко јих смо до не ли зна чај на ис -
ку ства. Не ке од по ме ну тих ак тив но -
сти већ су по ста ле тра ди ци ја. Као што
ви ди те са ра ђу је мо и са Ис то ком и са
За па дом и на сто ји мо да нај бо ље и од
јед них и од дру гих ин ко р по ри ра мо у
наш си стем обу ке.

На при ка зу де ла опе ра тив них
спо соб но сти 20. ок то бра, по во -
дом Да на осло бо ђе ња Бе о гра да,
презентован је про је кат „1.500”.
Да ли је и то део „уче ња” о ко ме
го во ри те?
– На не ки на чин је сте, прем да смо

ми и на осно ву соп стве них ис ку ста ва
има ли ја сну сли ку шта нам је по треб но
ка ко би смо по бољ ша ли, стро го вој нич -
ки речено, сте пен за шти те сна га, де -
ло твор не или ефи ка сне упо тре бе сна -
га, по ве ћа ње мо бил но сти у зо ни опе -
ра ци је, ис ко ри шће ња ин фор ма ци о ног
про сто ра и одр жи во сти је ди ни ца. Су -
шти ну про јек та об у хва та опре ма ње
од ре ђе них је ди ни ца са вре ме ним сред -
стви ма за шти те, на о ру жа њем, во зи ли -
ма, оп то е лек трон ским сред стви ма, па -
до бран ским сред стви ма, бес пи лот ним
ле те ли ца ма и ло гор ском опре мом.
Циљ јесте да се ти ме по ве ћа спо соб -
ност сна га за ре а го ва ње.

Да ли је та опре ма на ба вље на?
– Ве ли ким де лом је сте, а оно што

још ни је сти гло, би ће нам ис по ру че но
у 2018. го ди ни.  

Мо же те ли нам от кри ти чи ме ће
вој ни ци из про јек та „1.500” би ти
опре мље ни?
– Спи сак је дуг и не бих ишао у де -

та ље. Реч је, сва ка ко, о нај са вре ме ни -
јем на о ру жа њу и опре ми. По ме ну ће мо
пи што ље ”Glock”, ка ли бра 9 ми ли ме -
та ра, ау то мат ске пу шке 5,56 ми ли ме -
та ра ”SCAR-L”, ла ке пу шко ми тра ље зе
”Mi ni mi”, дво гле де и ла сер ске да љи но -
ме ре ”IM UC” и ”MO SKI TO”... Би ће ту,
на рав но, ро ни лач ке, па до бран ске и за -
штит не ба ли стич ке опре ме и оп то е -
лек трон ских сред ста ва. При пад ни ци
сна га за ре а го ва ње не ће ни по че му за -
о ста ја ти за тре нут но нај са вре ме ни је
опре мље ним је ди ни ца ма у Евро пи. 

Без бед но сне про це не и да ље иден -
ти фи ку ју југ Ср би је и Ко со во и
Ме то хи ју као не у рал гич не тач ке.
Ка ква је си ту а ци ја на ад ми ни -
стра тив ној ли ни ји?
– Си ту а ци ја је ге не рал но мир на,

али не тре ба за бо ра ви ти да на 384 ки -
ло ме тра ду гој ад ми ни стра тив ној ли -
ни ји пре ма Ко со ву и Ме то хи ји увек
мо же те оче ки ва ти не ки ри зик или ин -
ци дент. На ше сна ге у Коп не ној зо ни
без бед но сти кон тро ли шу те ри то ри ју
од 1.920 ква драт них ки ло ме та ра, што
зах те ва не пре кид ну буд ност и опре -
зност. Као и ра ни јих го ди на, с вре ме -
на на вре ме, има мо тешкоће са ли ци -
ма ко ја с те ри то ри је По кра ји не пре -
ла зе ад ми ни стра тив ну ли ни ју и не ле -
гал но се ку шу му. За хва љу ју ћи про фе -
си о на ли зму на ших при пад ни ка, не ма -
мо ве ћих про бле ма. Тре ба има ти на
уму да то ком ре а ли за ци је за да та ка у
КЗБ оства ру је мо успе шну са рад њу са
сна га ма КФОР-а на Ко со ву и Ме то хи -
ји, при пад ни ци ма МУП-а Ср би је, Ко -
ор ди на ци о ним те лом Вла де, ор га ни ма
ло кал не са мо у пра ве и ста нов ни штвом
у оп шти на ма чи ја се те ри то ри ја на ла -
зи у Коп не ној зо ни без бед но сти. Без
са рад ње свих на ве де них др жав них
ор га на и гра ђа на не би смо има ли ста -
бил ну си ту а ци ју.

С вре ме на на вре ме чу је мо за за -
јед нич ке па тро ле Вој ске Ср би је и
КФОР-а. Има ли још не ких кон та -
ка та?
– Јед но вре ме не па тро ле су са мо

је дан об лик од 271 ак тив но сти са рад -
ње ко је смо има ли са КФОР-ом то ком
ове го ди не. Одр жа но је 39 са ста на ка
на ло кал ном, ко ор ди на ци о ном и ко -
манд ном ни воу, на ко ји ма смо раз ме -
ни ли ин фор ма ци је и ме ђу соб но ко ор -
ди ни са ли ак тив но сти. Ре а ли зо ва не су
172 јед но вре ме не па тро ле и 44 осма -
трач ни це, чи ме је омо гу ће но бла го -
вре ме но пре по зна ва ње и де фи ни са -
ње такозваних вру ћих ре јо на, то јест
под руч ја ка рак те ри стич них по слу ча -
је ви ма бес прав не се че шу ме, иле гал -
них пре ла за ка ми гра на та и кри јум ча -
ре ња ак ци зне ро бе. По ред на ве де ног,
из ве ли смо и јед ну за јед нич ку ве жбу. 

Тре нут но командујете За јед -
нич ким сна гама Вој ске Ср би је и
МУП-а ко је обез бе ђу ју др жав ну
гра ни цу пре ма Ма ке до ни ји, Бу -
гар ској и Цр ној Го ри. Ре кло би се
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да је ми грант ска кри за утих ну -
ла. Или је то са мо при вид?
– Кре та ње ми гра на та је сте у стаг -

на ци ји, што је по сле ди ца по ја ча них
кон тро ла др жав не гра ни це Ре пу бли ке
Ср би је и оста лих су сед них зе ма ља на
„Бал кан ској ру ти”, као и по гор ша ња
вре мен ских усло ва. У ле то 2016. го ди -
не, у просеку је сед мич но би ло око 760
по ку ша ја иле гал них пре ла за ка гра ни -
це. Од но вем бра је тај број кон стант -
но у опа да њу, та ко да по след њих не -
ко ли ко ме се ци бе ле жи мо око 60 по ку -
ша ја иле гал них пре ла за ка сед мич но. У
вре ме ка да је ге не рал Гли шо вић од ре -
ђен за пр вог ко ман дан та За јед нич ких
сна га пред њим је био иза зов да ус по -
ста ви и уса гла си си стем ра да при пад -
ни ка Војске и МУП-а у скла ду с до де -
ље ном ми си јом и за да ци ма. Он је сви -
ма на ма ко ји смо се ме ња ли на ду жно -
сти ко ман дан та на не ки на чин тра си -
рао пут. На рав но, и бри гад ни ге не ра -
ли Ми ле Је лић и Де јан Јан ко вић до при -
не ли су да се си стем ра да уса вр ши, о
че му го во ре и ре зул та ти. 

Од по чет ка ан га жо ва ња За јед нич -
ких сна га укуп но је от кри ве но ви ше од
22.500 ми гра на та. Од на ме ре да иле -
гал но пре ђе др жав ну међу од вра     ће но
је око 21.200, а по ду би ни те ри то ри је
от кри ве но је ви ше од 1.300 ми гра на та,

углав ном кри јум ча ре них ли ца, ко ја су
после от кри ва ња сме ште на у при хват -
не цен тре. Је дан од за да та ка За јед нич -
ких сна га јесте спре ча ва ње кри јум ча -
ре ња љу ди. До бром са рад њом с ор га -
ни ма МУП-а до са да су спре че на 144
слу ча ја кри јум ча ре ња. Про це су и ра но
је 156 кри јум ча ра др жа вља на Ср би је,
Бу гар ске, Па ки ста на, Ав га ни ста на,
Ира ка, Хо лан ди је, Ау стри је, Мол да ви -
је и Бо сне и Хер це го ви не. 

Би ло је при ту жби, на ро чи то у
по чет ку ан га жо ва ња За јед нич ких
сна га, на усло ве ра да, сме штај,
ло ги сти ку. Је су ли ти про бле ми
пре ва зи ђе ни?
– На рав но да је би ло про бле ма.

По сле мно го го ди на Вој ска је ушла у
на пу ште не ка ра у ле. Си стем ло ги стич -
ке по др шке тре ба ло је раз ра ди ти. Не
за бо ра ви те да је реч о гра ни ци ду гој
462 ки ло ме тра. Про бле ми су ту да би
се ре ша ва ли. И ре ше ни су.  

То ком про те кле го ди не би ло је
до ста ре чи о по пу ни је ди ни ца,
од но сно по ве ћа ном од ли ву ка -
дра, на ро чи то про фе си о нал них
вој ни ка. Ка ко се Ко ман да КоВ-а
но си с тим про бле мом?
– Од лив ка дра је сте про блем с

ко јим смо се су о чи ли у про те клом пе -
ри о ду. На рав но да ни је до бро ка да
си стем на пу шта ју об у че ни про фе си -
о нал ни вој ни ци, али тре ба има ти у ви -
ду да је то при ро дан про цес и не што
са чи ме се су о ча ва ју и остали си сте -

ми и дру ге, мно го бо га ти је вој ске и
др жа ве. У КоВ је ове го ди не ве ћи при -
лив про фе си о нал них вој ни ка у од но -
су на од лив. Од 1. сеп тем бра омо гу -
ћен је не     пре ки дан при јем про фе си о -
нал них вој ни ка на упра жње на ме ста
у свим је ди ни ца ма Коп не не вој ске и
до са да смо при ми ли 816 про фе си о -
нал них вој ни ка, а до кра ја го ди не оче -
ку је мо при јем још 300. Та ко ђе, за по -
пу ну 69 упра жње них ме ста ци вил них
ли ца рас пи сан је јав ни кон курс. У сеп -
тем бру, по за вр шет ку Вој не ака де ми -
је, из вр шен је при јем 65 пот по руч ни -
ка, а то ком ове го ди не и 80 под о фи -
ци ра од про фе си о нал них вој ни ка ко -
ји су за вр ши ли ли дер ски и основ ни
курс за под о фи ци ре. То је сна га на
ко ју ра чу на мо. Не тре ба за бо ра ви ти
и на ја вље но по ве ћа ње при ма ња у на -
ред ној го ди ни. То ће си гур но ути ца ти
да се на за по сле ње у Вој сци гле да
дру гим очи ма. Тре ба ве ро ва ти ру ко -
вод ству зе мље ка да ка же да и сле де -
ће го ди не мо же мо оче ки ва ти не ке ко -
ра ке у по бољ ша њу стан дар да наших
при пад ни ка. 

Од ла зак у мул ти на ци о нал не опе -
ра ци је мно ги при пад ни ци Вој ске
Ср би је ви де ли су као при ли ку да
уна пре де жи вот ни стан дард.
Ста ре ши не су, по ред тог ма те -
ри јал ног мо мен та, за ин те ре со -
ва не и за сти ца ње ис ку ства ко је
им мо же би ти зна чај но за раз вој
ка ри је ре. Копнена војска је, сти -

1 .  д е ц е м б а р  2 0 1 7 .
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ца јем окол но сти, нај ве ћи „из вор”
ми ров ња ка. 
– То је тач но. Као нај број ни ји са -

став Вој ске, сра змер но да је мо и нај -
ве ћи број при пад ни ка за мул ти на ци о -
нал не опе ра ци је. Тре нут но има мо 167
ли ца ан га жо ва них на тим за да ци ма, а
укуп но ове го ди не их је 353. Те жи ште
је и да ље на мул ти на ци о нал ној опе ра -
ци ји UNI FIL у Ли ба ну, где КоВ има пе -
ша диј ску че ту од 130 ли ца. Они се на -
ла зе у Сек то ру „Ис ток”, у са ста ву
шпан ског ба та љо на. Има мо и вод за
за шти ту сна га, од 33 при пад ни ка, у
Сек то ру „За пад”, у са ста ву ита ли јан -
ског кон тин ген та. У де цем бру је пла -
ни ра на ре дов на за ме на ових сна га.
Тре ба ре ћи да ове го ди не ни је би ло
не по сред ног угро жа ва ња без бед но -
сти на ших сна га ан га жо ва них у ми си -
ја ма. А о ква ли те ту њи хо вог ра да и ан -
га жо ва ња све до че из ве шта ји и при -
зна ња ко је до би ја мо. 

При пад ни ци Ко ман де КоВ че сто
ис ти чу зна чај Цен тра за обу ку је -
ди ни ца за мул ти на ци о нал не опе -
ра ци је. Да ли де ли те тај став?
– Цен тар за обу ку је ди ни ца за

мул ти на ци о нал не опе ра ци је по сто ји
од 2012. го ди не и пред ста вља на ци о -
нал ни цен тар за оспо со бља ва ње је ди -
ни ца за ми си је Војске Србије с пер -
спек ти вом да бу де и ре ги о нал ни цен -
тар „Парт нер ства за мир“. Је дин ствен
је у ре ги о ну јер по се ду је мо дер не по -
ли го не, тре на же ре и си му ла то ре за

обу ку је ди ни ца. Та мо има мо Си му ла -
ци о ни цен тар, ко ји је опре мљен си му -
ла то ром вир ту ел ног бор бе ног окру -
же ња. У то ку 2018. го ди не оче ку је мо
ис по ру ку тре на же ра за га ђа ње из лич -
ног на о ру жа ња ”La ser shoоt”, ко ји ће
би ти ин ста ли ран у на ве де ном објек ту.

Цен тар рас по ла же ви ше на мен -
ским учи о нич ким цен тром, ко ји је из -
гра ђен 2017. го ди не и пред ста вља нај -
са вре ме ни ји на став ни обје кат у нашој
вој сци. Та ко ђе, ту је и по ли гон за обу -
ку у обла сти из во ђе ња вој них опе ра -
ци ја у ур ба ним сре ди на ма и за про ла -
зак кон во ја кроз по јас с им про ви зо ва -
ним екс пло зив ним на пра ва ма. Ту се не
за у ста вља мо! Је дан од нај зна чај ни јих
про је ка та јесте из град ња стре ли шта
„Вр то гош”, ко је ће омо гу ћи ти ре а ли -
за ци ју га ђа ња на да љи на ма до 600 ме -
та ра и га ђа ње из кон во ја. Та мо ће би -
ти ин ста ли ра на нај са вре ме ни ја стре -
ли шна опре ма, чи ја је ис по ру ка пла ни -
ра на у мар ту 2018. го ди не. 

Зву чи као им по зан тан про је кат.
– И је сте. Ин жи ње риј ски ра до ви

на про ши ре њу стре ли шта тра ја ли су
две го ди не. Би ло је ан га жо ва но 107
при пад ни ка КоВ-а, уз ис по моћ при -
пад ни ка РВ и ПВО. Због оби ма ра до -
ва и очу ва ња ре сур са ин жи ње риј ских
ма ши на, по ред ка па ци те та Пр ве, Дру -
ге, Тре ће и Че твр те бри га де Коп не не
вој ске, по др шку су да ли 333. ин жи ње -
риј ски ба та љон из РВ и ПВО, Ко ман -
да за обу ку и Гар да. Ан га жо ва но је 20

ин жи ње риј ских ма ши на и 20 са мо и -
сто ва ри ва ча. Пре ђе но је 100.973 ки -
ло ме та ра и утро ше но 190.691 ли тар
ди зел го ри ва. Ис ко па но је и пре ве зе -
но 564.740 куб них ме та ра ма те ри ја ла.
По сла су има ли и ми не ри, утро ше но
је 3.660 ки ло гра ма тро ти ла и 800 ки -
ло гра ма пла стич ног екс пло зи ва. 

У то ку су ра до ви на из град њи ин -
фра струк ту ре на стре ли шту – ко манд -
ни то рањ, ли ни је ме та, елек три фи ка ци -
ја, дре на жа те ре на и уре ђе ње во до то -
ко ва. Те ра до ве из во ди Војнограђевин-
ска установа „Бе о град”. Оче ку је мо да
бу ду окон ча ни до кра ја 2017. го ди не.

Бли жи се крај го ди не, па се већ
мо гу сво ди ти ра чу ни и би лан си
за до вољ ства и не за до вољ ства.
С ка квим рас по ло же њем на пу -
шта те 2017. и ула зи те у 2018.
го ди ну?
– Ако бих ре као да сам не за до -

во љан оним што смо по сти гли, био
бих не пра ве дан пре ма ве ћи ни при -
пад ни ка Коп не не вој ске ко ји су сво -
јим тру дом и ра дом за слу жи ли при -
зна ње за ре зул та те. С дру ге стра -
не, ако бих ре као да сам за до во -
љан, то би мо гло да зву чи су прот но
од оно га че му ми у Ко ман ди КоВ-а
увек те жи мо – стал но по ве ћа ње ни -
воа опе ра тив них спо соб но сти! То
увек мо же и увек мо ра бо ље. Чим
до стиг не мо же ље ни ни во, ди же мо
ле стви цу! ƒ

Александар ПЕТРОВИЋ
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П
ри пад ни ци Спе ци јал не бри га де Вој -
ске Ср би је и 173. па до бран ске бри -
га де Европ ске ко ман де Ору жа них
сна га САД од 13. до 17. но вем бра
про шли су зе маљ ску па до бран ску
обу ку у Ка сар ни „На род ни хе рој Сте -

ви ца Јо ва но вић” у Пан че ву, и из ве ли два за -
јед нич ка ско ка на ае ро дро ми ма „Ко вин” и
„Ли си чи ји ја рак”. 

То ком обу ке срп ски па до бран ци са гле да -
ли су мо гућ но сти аме рич ког па до бра на МЦ-6,
по ступ ке у ва зду ху, као и про це ду ре на пу шта -
ња ва зду хо пло ва и при зе мље ња. Те жи шно су
уве жба ва ли при нуд не про це ду ре, од го ва ра ју -
ће ре ак ци је па до бра на ца уко ли ко до ђе до
пот пу ног или де ли мич ног от ка за па до бра на,
те по ступ ке у слу ча ју при зе мље ња на раз ли -
чи те пре пре ке.

Из над вој во ђан ске рав ни це, је дан за дру -
гим, 120 срп ских и аме рич ких па до бра на ца
де сан ти ра ли су из „хер ку ле са”, с ви си не од
300 ме та ра, чи ме је успе шно за вр ше на пе то -
днев на ве жба „Зи ма 2017”. 

Срп ски па до бран ци, ко ји има ју ду го го -
ди шње ис ку ство и на де се ти не ско ко ва иза
се бе, пр ви пут су има ли при ли ку да иска чу из
аме рич ког ави о на Ц-130 „хер ку лес”. ƒ

Мир ја на КР СТО ВИЋ
Сни ми о Го ран СТАН КО ВИЋ
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зИ МА 2017

СКОК
Из хЕР Ку ЛЕ СА

Ку пол ни па до бран Т-11 те жак је 17 ки ло гра ма и има
преч ник од 9,3 ме тра, док је ре зер вни не што лак ши, и
те жи „све га” се дам ки ло гра ма. Про сеч на бр зи на спу шта -
ња аме рич ким па до бра ном из но си 5,8 ме та ра у се кун ди.
Пре ма ре чи ма ис ку сних срп ских па до бра на ца, те же је
упра вља ти тим ти пом, не го па до бра ном „кри ло”, ко ји је у
упо тре би у је ди ни ца ма на ше вој ске.

ЛАК ШЕ ЈЕ С КРИ ЛОМ



13

По сле успе шно ре а ли зо ва не ве жбе вој -
ни ци две вој ске раз ме ни ли су па до бран ске
знач ке. Нај ста ри ји ма по чи ну значке су уру -
чи ли ми ни стар од бра не Алек сан дар Ву лин и
ам ба са дор САД Кајл Скот.

– Знак но си те с по но сом. До би ли сте
знач ку нај хра бри је, нај твр до гла ви је, нај жи -
ла ви је и нај у пор ни је вој ске на све ту – ре као
је ми ни стар Ву лин, ка че ћи озна ку аме рич -
ком пот пу ков ни ку. Том при ли ком оце нио је
да су срп ски спе ци јал ци би ли на ви си ни за -
дат ка. 

ЗНАК СРП СКЕ ВОЈ СКЕ 
НА ПО НОС



Д
онедавно је било опште прихваћено мишљење да на Запад-
ном Балкану није довољно развијена свест о значају и по-
тенцијалу цивилних капацитета за учествовање у мировним
мисијама. Такав закључак формализовала је и крајем про-
шле године одржана конференција „Безбедносни изазови
као спона између грађана и институција”, коју је организо-

вао Београдски центар за безбедносну политику.
На скупу, који је био завршни догађај трогодишњег пројекта „Изград-

ња цивилних капацитета земаља Западног Балкана за учешће у мировним
операцијама”, могло се чути и да је општи тренд у региону стварање сво-
јеврсне слике супервојника, те да сви мисле да се промене могу направити
искључиво деловањем војних снага, што је неприхватљиво.

1 .  д е ц е м б а р 2 0 1 7 .

т е м а

14

КОРАКОМ
НАПРЕД

УСКОРО И СРПСКИ
ЦИВИЛИ У МИРОВНИМ
МИСИЈАМА

– Србија интензивно успоставља
правни оквир како би већ
идуће године могла да искаже
способност, као што показује
и политичку вољу, да учествује
у будућим цивилним мисијама
и помаже онима којима је
помоћ потребна – рекао је
министар одбране Александар
Вулин на отварању недавно
одржане дводневне
Конференције о успостављању
система за учешће цивилних
експерата у мултинационалним
операцијама ОЕБС-а, ЕУ и УН,
која је потврдила да наша земља
иде у сусрет времену
свеобухватног партнерства
с државама окренутим сарадњи
ради успостављања глобалног
мира



Многи учесници дискусије истакли су како управо ци-
вили треба да преузму кључну улогу и да, иако оружане сна-
ге не раде лош посао, цивилна компонента мировних миси-
ја треба да добије већи легитимитет.

Један од (прилично песимистичких) закључака био је и
да, док се не деси промена у размишљању, првенствено
код људи који доносе одлуке, концепт учешћа цивила у ми-
ровним мисијама неће заживети и њихов огромни капаци-
тет наставиће да се занемарује.

Време партнерства
Да се на том плану нешто мења показала је дводневна

Конференција о успостављању система за учешће цивил-
них експерата у мултинационалним операцијама ОЕБС-а,
ЕУ и УН, одржана 7. и 8. новембра у Палати „Србија” у Бео-
граду, коју су организовали Министарство одбране Србије
и Мисија ОЕБС-а у нашој земљи. 

Осим министра одбране Александра Вулина, на отва-
рању су говорили и шеф делегације Европске уније у Срби-
ји амбасадор Сем Фабрици, шеф локалне Мисије ОЕБС-а
амбасадор Андреа Орицио и помоћница министра за
Европске интеграције Ксенија Миленковић.

Министар Вулин истакао је да Министарство одбране,
као и читаво наше друштво,
има снажна и дубока искуства
када је реч о мировним мисија-
ма, још из времена бивше Југо-
славије, од Синајског полуо-
стрва па наовамо, те да су при-
падници наше војске били та-
мо где је тешко, где је требало
успоставити мир, сачувати га
или учествовати у обнови про-
стора који је био девастиран
ратом и политичким сукобима.

– Од прве до последње
мисије, од када смо почели до
данас, када још увек с поносом
и задовољством учествујемо у
многобројним мисијама, по-
тврђујемо и показујемо, и на
овај начин, колико је наша вој-
ска поштована, способна и
вредна пажње, колико је у ста-
њу да се носи с бројним изазо-
вима – рекао је министар Ву-
лин и подсетио да су у овом
тренутку припадници Министарства одбране и Војске Ср-
бије у десет мировних мисија, од тога шест под окриљем
Уједињених нација и четири под командом Европске уније.
Он је рекао да је данас 341 припадник нашег система од-
бране на простору од Кипра до Централноафричке Репу-
блике, Сомалије и Либана, где помажу људима да живот
учине бољим.

– Идуће године Министарство одбране предвидело је
да кроз мировне мисије прође седам стотина наших при-
падника, а то су људи који су свој живот посветили Војсци.
Време је да Србија учини и корак напред, да искорачи и
почне да учествује и у цивилним мисијама. Не зато што је
то део неког поглавља, већ зато што је то добро и корисно
за Републику Србију – рекао је министар одбране и додао
да су такве активности у земљама које се суочавају с про-
блемима веома сврсисходне, јер, када прођу сукоби и када
земље почну да се опорављају и обнављају, по правилу, њи-
хова политичка руководства окрећу се онима који су пома-
гали у најтежим тренуцима и пожеле да управо с њима об-
нављају домовину, те да је реч о јасном политичком и еко-
номском интересу. 

Продубљивање сарадње
Према речима најодговорнијег човека у Министарству

одбране, због тога се интензивно ради на законском оквиру,
како би српски цивили већ идуће године имали прилику да,
учешћем у цивилним мировним мисијама, с развијеним све-
том, помажу и ублажавају последице ратова, сукоба и криза.

Да се ствари у тој области мењају потврдио је и шеф
делегације Европске уније у Србији амбасадор Сем Фабри-
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ци, који је истакао да нашу земљу све више доживљавају
као партнера у сектору безбедности и одбране и да она већ
много доприноси мисијама у оквиру Заједничке безбедно-
сне и одбрамбене политике Уније.

– Учешће Србије у тим мисијама посебно се цени,
нарочито због професионализма, посвећености и знања
људи. Око 30 војних службеника распоређено је у четири



Д водневна међународна Конференција о успостављању си-
стема за учешће цивилних експерата у мултинационалним
операцијама ОЕБС-а, ЕУ и УН представља први корак у јав-
ном презентовању досадашњих активности Србије на из-

градњи капацитета за учешће у цивилним мисијама.
Обраћањем представника Одељења за мировне операције УН

из Њујорка, Центра за превенцију конфликата ОЕБС-а из Беча,
представника Европског колеџа за одбрану и безбедност, Аустриј-
ског центра за мировне студије и студије конфликта, министарста-
ва спољних послова Чешке, Финске, Швајцарске, те Министар-
ства унутрашњих послова Словеније, учесницима Конференције
из државне управе, академске заједнице и организација цивилног
друштва омогућен је увид у искуства осталих земаља у процесу
идентификације и селекције расположивих експерата, различитих
модалитета обуке и сагледавања могућих начина ангажовања ци-
вилних стручњака, уз анализу искустава и примера добре праксе
држава и међународних институција.

Јачање спољнополитичких
капацитета земље

Наша земља већ дуго година, превасходно посредством ка-
пацитета Војске Србије, успешно доприноси успостављању ми-

ра на кризним жариштима широм света, што су препознали и
релевантни међународни субјекти и домаћа јавност. Учешће

у мировним мисијама, било војним или цивилним, несум-
њиво данас представља један од основних механизама

јачања спољнополитичких капацитета Србије. Акту-
елна констелација међународних односа и раст

глобалних претњи асиметричног карактера не-
миновно намећу потребу јачања мисија
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ПОСТКОНФЛИКТНА СТАБИЛИЗАЦИЈА

ИСКУСТВО
КАО ПРЕПОРУКА

од шест мисија и Србија је заиста значајан фактор који
доприноси операцијама у оквиру Заједничке безбедно-
сне и одбрамбене политике. Видим да постоји заједнич-
ки и снажан интерес између Европске уније и Србије за
учешће цивила и у цивилним мисијама које предводи Уни-
ја, којих тренутно има десет, а којима настојимо да обез-
бедимо безбеднији међународни поредак. Управо због
тога интензивно разговарамо са српском владом о могућ-
ности да цивили из Србије учествују у некој од наших ци-
вилних мисија – рекао је шеф делегације Европске уније
у нашој земљи амбасадор Сем Фабрици.

Амбасадор Андреа Орицио, шеф Мисије ОЕБС-а у
Србији, поручио је да је поносан што је његова организа-
ција, уз Министарство одбране, домаћин београдског
скупа, који је видео као прилику за продубљивање парт-
нерства и за стварање могућности да Србија ангажује
свој „фантастични људски потенцијал” за обезбеђивање
мира широм света, што је у складу са свеобухватним при-
ступом ОЕБС-а међународној безбедности.

– Наш циљ јесте да се Србија у потпуности осећа као
власник једног, у потпуности функционалног система
упућивања цивила, који је регулисан добро усклађеним
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сетом правила, које спроводе професионалци – истакао
је представник ОЕБС-а и додао да цивили, људи који не
носе униформу и долазе из различитих области живота,
такође играју кључну улогу у смањењу друштвеног наси-
ља и стварању безбедног окружења.

Као својеврсна конкретизација истакнутих опреде-
љења, сесије првог дана Конференције биле су посвеће-
не прегледу најбоље европске правне праксе која омогу-
ћава привремено упућивање цивилних експерата у мул-
тинационалне операције, док су се учесници другог дана
скупа бавили питањима развоја људских и институцио-

налних капацитета, те хоризонталним питањима која су
важна за учешће цивилних стручњака у мултинационал-
ним операцијама при ОЕБС-у, ЕУ и УН.

Ваља знати да Србија има развијен систем упућивања
својих војних структура у мировне мисије, али и даље раз-
вија капацитете за слање цивилних стручњака. О цивил-
ним мировним операцијама разговара се и у процесу при-
друживања Србије Европској унији, као делу преговарач-
ког поглавља 31, јер су важан елеменат спровођења спољ-
не безбедносне и одбрамбене политике Европске уније. ƒ

Владимир ВЈЕШТИЋ

„постконфликтне стабилизације”, које постају подједнако ва-
жне као и класичне мисије, с основним функцијама изградње
и очувања мира.

Будући да у овом тренутку Србија нема изграђен ин-
ституционални механизам по коме би своје цивилне екс-
перте упућивала у мировне мисије (досадашње ангажова-
ње појединих грађана било је „по уговору” – con trac ted, али
их није држава упутила у мисију – se con ded) било је потреб-
но, примењујући свеобухватан приступ, обезбедити закон-
ски оквир и организациону структуру која би омогућила ко-
ординацију, планирање, регрутовање и обуку цивилних
експерата.

Због тога је, одлуком министра одбране, марта 2016. го-
дине формирана подгрупа Министарства одбране и Војске
Србије задужена за обезбеђивање законског оквира и јача-
њe институционалних капацитета за учешће наше земље у
цивилним мисијама Европске уније у оквиру преговарачке
групе за Поглавље 31 – спољна, безбедносна и одбрамбена
политика. Поред тога што се на тај начин доприноси прего-
варачком процесу за приступање Унији и стварају услови за
учешће у њеним мисијама, изграђује се и механизам који ће
бити примењив за цивилне мисије било које међународне ор-
ганизације.

Званични, формални носилац и координатор активно-
сти које су у вези с упућивањем цивилних стручњака у мул-
тинационалне операције јесте Министарство спољних посло-
ва, док готово све стручне и административне послове, на
новоу подгрупе (у чији рад су поред припадника система од-
бране укључени и представници Министарства за европске
интеграције, Министарства спољних послова и Министар-
ства унутрашњих послова), обавља Дирекција за европске
интеграције и управљење пројектима Сектора за политику
одбране Министарства одбране. 

Закон је довољан, 
следи конкретизација

Неопходност регулисања тог питања препозната је у из-
вештају Владе о потреби успостављања националног законо-
давног оквира и институционалних капацитета за учешће ци-
вилних структура из Србије у мултинационалним операција-
ма, усвојеном у мају 2017. године, а једна од основних актив-

ности подгрупе била је израда Акционог плана за развој ци-
вилних доприноса мултинационалним операцијама, чије се
усвајање ускоро очекује.

Важно је нагласити да постојећи законски оквир (Закон
о употреби Војске Србије и других снага одбране у мултина-
ционалним операцијама ван граница Републике Србије) омо-
гућава учешће цивила у мисијама. Закон својим одредбама
пружа довољан оквир, док ће прецизно дефинисање свих пи-
тања везаних за упућивање цивилних експерата у мировне
операције бити регулисано одговарајућим подзаконским ак-
тима.

Предвиђено је да се обука цивилних експерата за основ-
не безбедносне изазове на националном нивоу изводи у Цен-
тру за мировне операције Војске Србије, због искуства, зна-
ња, техничких и кадровских капацитета. С обзиром на иску-
ство постконфликтног друштва, очекује се да ће први струч-
њаци који ће бити упућени у те мултинационалне операције
бити експерти за реформу сектора безбедности и изградњу
институција. Области ангажовања ће се даље несумњиво
ширити, јер Србија поседује кадровске капацитете за интен-
зивно учешће у цивилним мисијама – од експерата у области
јачања владавине права, реформе правосуђа, подршке из-
борним процесима, питања повратка избеглица, миграција,
до експерата из области изградње инфраструктуре или
здравства.

Свакако да је и свеже историјско искуство које смо као
народ и држава стекли само по себи препорука за наше уче-
шће у цивилним мисијама, које помажу институционалној из-
градњи и стабилизацији прилика у постконфликтним дру-
штвима. О томе најбоље сведочи део говора министра од-
бране приликом отварања Конференције: „Свака земља која
учествује у мировним мисијама, било да су војне или цивил-
не, свакако има и политички и економски и хуманитарни ин-
терес, и држава Србија нема разлога да буде другачија. На-
ше жеље и спремност, и због тога радимо на законском окви-
ру, јесу да почнемо да учествујемо и у цивилним мировним
мисијама, заједно с развијеним светом ради помоћи и убла-
жавања последица ратова, сукоба и криза. Уосталом, ко од
нас боље може да зна и да цени како је када вам дође помоћ
после тешких времена”.

Јелена КРЏАВАЦ СКАКИЋ
Дирекција за европске интеграције и управљање пројек-

тима Сектора за политику одбране Министарства одбране



210. иНжињеРиЈСКи батаљоН дРуге бРигаде
КопНеНе воЈСКе
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одељење има четири „краза” и спо-
собно је да премости 42 метра дужи-
не и до три метра дубине. Поседова-
ње такве механизације учинило је
српске инжињерце најтраженијима у
2013. и 2014. години када су бујичне
поплаве однеле на десетине мостова
у Србији. Припадници 210. инжиње-
ријског батаљона постављали су мо-
сне прелазе у Крушевцу, Краљеву,
Зворнику, Бајиној Башти...

– Тек смо 30. октобра укинули
задње мостовно место које смо поста-
вили још пре три године. Све то време
смо га и одржавали, што подразумева
контролу и обилазак места на којем је
постављен мосни блок, контролу обал-
них потпора, међупотпора и нагиба
– објашњава потпуковник Новоселац
и напомиње да су мосни блокови пред-
виђени за војне употребе, те да имају

одређене колотраге прилагођене за гу-
сеничаре и точкаше, док су међуколо-
тразни застори шупљи. Месне зајед-
нице, каже он, имале су обавезу да по-
ставе додатне ограде, да прилагоде
мост за пешаке и да поставе саобра-
ћајне знаке упозорења.

У последњој години Батаљон је
ангажован на низу задатака и за ци-
вилне потребе. Радили су реконструк-
цију пута према родној кући Милунке
Савић у селу Копривница, надомак Јо-
шаничке бање, као и део пута према
родној кући војводе Бојовића, у селу
Мишевићи, у нововарошкој општини.
Оба задатка краљевачки инжињерци
завршили су пре задатог рока. 

– Реконструкција дела пута до
саме куће војводе Бојовића наставак
је радова које смо започели прошле
године, када смо у КТВ „Морава” до-

ЈедиНица
КоЈа Не Спава

Краљевачки инжињерци с лепим
временом излазе на задатке 
реконструкције путева, 
заштитних бедема, израде 
мосних прелаза... Речју, свега 
што је потребно за војне и 
цивилне структуре. С првим 
снегом улазе у систем зимске 
службе за одржавање путних 
комуникација ка базама и 
чвориштима везе, тако да
за њих практично нема предаха.

М
ало је задатака с којима се
припадници 210. инжиње-
ријског батаљона нису су-
сретали последњих година.
Земљотреси, поплаве и сне-

жне мећаве погађале су их немилице,
а они су из тога сваки пут излазили ја-
чи и богатији за ново искуство. Сва-
ком додељеном задатку и данас при-
ступају с истим жаром, доказујући да
су достојни носиоци 152 године дуге
традиције инжињерије на нашим
просторима.

Командант батаљона потпуков-
ник Дамир Новоселац истиче да Бата-
љон којим командује пружа оператив-
ну подршку маневарским јединицама
бригаде, што значи да имају задатак
да борбеном делу обезбеде маневар
и покрет. 

– Опремљени смо инжињериј-
ском механизацијом, која је у сушти-
ни грађевинска. У свом саставу имамо
путне водове који су искључиво наме-
њени за реконструкцију путева и из-
раду привремених војних деоница, ко-
ји морају да имају одређену носивост
због тешке војне механизације – ка-
же потпуковник Новоселац, додајући
да су одељења у воду конципирана та-
ко да могу самостално да реализују
задатке. 

Најтраженији батаљон
Путно одељење, у просеку, има

четири до пет машина (обично су то
дозер, утоваривач, копач, ваљак или
грејдер) и два самоистоваривача. Тре-
ће одељење има лансирне мостове
ТММ (тешки механизовани мост) на
возилима точкашима „краз”. Свако



За Дан рода инжињерије у
Војсци Србије одређен је 6. новем-
бар. Тог дана 1865. године у Кне-
жевини Србији донет је Закон о
измени и допуни Закона о уређи-
вању војске из 1864. године, којим
су понтонири и пионири издвојени
из артиљерије и образовали су по-
себан род – инжињерију. Инжиње-
ријско одељење у стајаћој војсци
подељено је на два полубатаљона:
први пионирски, с две чете, и дру-
ги понтонирски, с три чете.

ДУГА ТРАДИЦИЈА

вилне потребе у општини Нови Пазар
урађена реконструкција деонице пу-
та у селу Шароње као и у месној за-
једници Девићи, у општини Ивањица.

У селу Троштице, у општини Но-
ви Пазар, за ратног војног инвалида с
Кошара Милоша Јовановића делимич-
но је реконструисан пут ка његовој
кући и пробијена траса пута како би
био се олакшао прилаз санитетским
колима до њега. 

Први човек 210. инжињеријског
батаљона поносан је на своје људе јер
су сачували другарство и здрав вој-
нички колектив и поред свих напора с
којима су се последњих година суоча-
вали. Од земљотреса 2010. године,
када су само на територији Краљева
срушили 208 објеката, инжињеријске
машине из Касарне „Рибница” сваких
неколико месеци „палиле” су моторе

како би се одазвале на апеле грађана
и локалних самоуправа.

Наравно, признања од Војске и
цивилних структура доказ су да вели-
ко ангажовање и оптерећење људи
није остало незапажено.

Други руше, они граде
Иако јединица по формацији има

169 људи, тренутно броји 130. Најве-
ћи проблем им је, истиче командант,
то што генерално мало војника одслу-
жи војни рок у ВЕС-у инжињерца. 

– Од четири професионална вој-
ника, колико смо их у последњих ме-
сец дана примили, један је послужилац
утоваривача и има реализовану обуку,
док остала тројица немају ВЕС инжи-
њерца и обука им тек предстоји – об-
јашњава Новоселац, напомињући да
када нови војници дођу у јединицу, пр-

били задатак да санирамо последице
елементарне непогоде. Тада смо ре-
конструисали део пута до школе у се-
лу Мишовићима – наводи потпуков-
ник Новоселац, додајући да је за ци-
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во пролазе додатну обуку после које пред-
стоји полагање испита и стицање квалифи-
кација за струку којом ће се бавити. 

Према његовим речима, неопходно је
да човек проведе бар две године у јединици
како би могао самостално да обавља готово
сваки додељен задатак, односно да само-
стално ради с машином.

Када је реч о подофицирском кадру,
ту је, додаје он, боља ситуација. У послед-
ње две године војници који су се истакли у
обуци и који су имали афинитет завршили
су курсеве и сада су на дужностима коман-
дира одељења у краљевачком инжињериј-
ском батаљону. Олакшавајућа околност у
свакодневном раду им је, сматра потпуков-
ник Новоселац, то што су сви професио-
нални војници махом оспособљени да раде с две или три
машине.

– Када погледате формацију јединице, на једну инжи-
њеријску машину иду два послужиоца. То је важно јер, при-
мера ради, у току извршавања ратних војних задатака једна
машина може да се ангажује дневно и до 14 сати, а човек не
може – каже командант 210. инжињеријског батаљона, об-
јашњавајући зашто на једну машину иду два послужиоца. 

Управо зато, наводи, у јединици којом командује људи
иду и полажу додатне испите у Команди за обуку, после че-

Нови цевовод од Сушичког
врела до села Стапари, наме-
њен водоснабдевању Ужица, за-
вршен је 2014. године за свега
18 дана. Заслуге за то припадају
краљевачким инжињерцима на-
ше војске, који су у тако крат-
ком периоду успели да рашчи-
сте сав непроходни простор око
реке Сушице, ископају цевовод,
поставе 1,9 километара цеви и
омогуће да цевоводом протекне
вода с новог изворишта.

ПИЈАЋА ВОДА ЗА УЖИЧАНЕ



га добијају сертификате и дозволе да
су оспособљени за ангажовање на ви-
ше машина.

– Велики је изазов реализовати
све задатке који се постављају пред
нас, уз максимално поштовање мера
заштите. Оно што нас разликује од
осталих родова у Војсци јесте чиње-
ница да иза нас увек остану конкрет-
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ни резултати – истиче потпуковник
Новоселац, додајући да док други ру-
ше, инжињерци граде.

Сваке године на многобројним
вежбама на којима учествују краље-
вачки инжињерци „окрпе” и изграде
на десетине километара пута, мно-
штво заклона за борбена возила,
спољне ровове и саобраћајнице за пе-

шадијске јединице. На инжињерцима
је, такође, и израда бина и осматрач-
ница неопходних приликом сваке веће
вежбе.

– У Богутовачкој бањи налазило
се мостовно место преласка саставље-
но из два чланка, с једном међупотпо-
ром, испод које је дошло до поткопа-
вања воде, услед чега је мост улегао. У
таквим случајевима раније смо пози-
вали цивилне структуре које би својом
механизацијом то поправљале. Међу-
тим, то је могуће отклонити и нашим
машинама. Неопходно је да се два мо-
торна возила „краз” сајлама вежу за
средину моста и, једно с једне, друго с
друге стране, истовремено дижу оба
мосна блока. Ми смо, колико ми је по-
знато, једини у Војсци то пробали и у

томе били успешни – ка-
же пуковник Новоселац,
наглашавајући да његови
инжињерци поседују ис-
куство и знање за такве
подухвате, али да је одр-
жавање тако сложене и
разноврсне технике ка-
ква је она којом распола-
жу прави изазов. Управо
зато свакодневно морају
одређивати приоритете,
јер је немогуће сваки
квар одмах отклонити.

У таквим околности-
ма, напомиње потпуков-

ник Новоселац, права је срећа имати
искусне руковаоце који знају и могу
на прави начин да одржавају делове и
тако продуже радни век средствима.

У овом тренутку 210. инжињериј-
ски батаљон уређује складиште Цен-
тралне логистичке базе „Јеменска сте-
на”, а једна инжињеријска група анга-
жована је у рејону Базе „Боранце”, где
реконструише рокадне путеве и па-
тролне стазе које се користе у систе-
му обезбеђења. С обзиром на то да се
у њиховом рејону налазе чворишта ве-
зе „Јадовник”, „Чигота” и „Маљен”,
краљевачки инжињерци припремају
се већ за предстојећу снежну сезону
и укључивање у систем зимске слу-
жбе. Од земљотреса до поплава и сне-
жних мећава Батаљон који „никад не
спава” није престао с ангажовањем. ƒ

Мирјана КРСТОВИЋ
Снимили фото-репортери

магазина „Одбрана”

Када изводе велике и сло-
жене задатке инжињерци из
целе Србије се међусобно по-
мажу. Тако су на уређењу стре-
лишта „Вртогош”, које се нала-
зи у оквиру Четврте бригаде
Копнене војске, осим надле-
жног 410. инжињеријског ба-
таљона, руковаоце и машине
упутиле и остале јединице, јер
је обим посла био превелик за
један батаљон.

МЕЂУСОБНА ПОМОЋ



М
ултинационална операција Уједињених нација у Републици Кипар
(UN FICYP) успостављена је 4. марта 1964, усвајањем Резолуције Са-
вета безбедности 186, којом се саветује формирање мировних снага
у тој земљи. У име Војске Србије, која је део мисије од октобра 2010.
године, данас очувању мира у тој држави доприносе по два штабна

официра и војна посматрача (MO LO официр и SCA MLO официр), шест члано-
ва патроле и 37 припадника пешадијског вода при словачко-мађарском кон-
тингенту.

Почетком септембра, с Аеродрома „Батајница” пут Кипра отишла је са-
дашња ротација српских мировњака. Начелник Генералштаба генерал Љуби-
ша Диковић поручио им је да настављају 61 годину дугу традицију учешћа у
мировним мисијама и да је наша војска данас у свету препозната као партнер
који професионално извршава задатке.

Даноноћне патроле
После три месеца боравка на најтоплијем медитеранском острву, у име

српских мировњака, заставник прве класе Саша Јовановић каже да се актив-
ности у мисији одвијају плански и предвиђеном динамиком. Наводи да се у
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ДаН каДа СМо На кипру
заСаДили Дрво

Белешке из МировНе МиСије

Српски војници, баш као и 
мировњаци из осталих земаља,

не могу да помире непомирљиво,
нити да исправе грешке из 

прошлости. Не могу да врате 
расељене, да помере куле 
осматрачнице, с којих их 

свакодневно посматрају будне
очи „две супротстављене 

стране”. Много тога не могу, 
али могу да, макар на 

симболичан начин, „помере” 
место у коме бораве ка 

бољој будућности.



појасу раздвајања – „бафер зони”, даноноћно патролира, што је једна
од тежишних активности наших „плавих шлемова”. 

– Патроле се организују у теренским возилима „тојота” или „ису-
зу”. Крећемо се макадамским путевима, различитог квалитета и стања.
Брзина нам је строго ограничена на 25 километара на час. Наши војни-
ци су се у свим досадашњим мисијама показали као савесни возачи
– каже заставник Јовановић и објашњава да врло често, због захтевно-
сти пута и великих стрмина, мора бити активиран погон на сва четири
точка, а постоје и посебно опасне тачке.

Патроле трају по шест сати, колико и одмор, затим још шест сати
ангажовања. Тако је организован дан на дежурству наших „плавих шле-
мова”.

– Следећег дана смо у приправности за додатне задатке или радне
активности у кампу, а трећи дан је, обично, слободан.

Описујући зону којом се патролира, Јовановић каже да је њена ши-
рина од пар стотина метара до седам или осам километара. 

– Обе стране, и грчка и турска, имају постављене осматрачнице с
којих се прати наш рад. „Бафер зона” је напуштена, а кретање у њој до-
звољено је само уз одобрење Уједињених нација. Често то крше ловци,

чобани или земљорадници. Ми их тада за-
устављамо, разговарамо, фотографишемо
и позивамо УНПОЛ (полицију Уједињених
нација) која решава такве ситуације. 

За заставу 
и химну Србије

Осим кратког рапорта из мисије UN -
FICYP, с Кипра је стигло и неколико днев-
ничких белешки. Прву је заставник Саша
Јовановић написао 2. октобра, дана пред-
виђеног за „заставу и химну Србије”. 

„Прошло је месец дана нашег уче-
шћа у мисији. Већ традиционално, сваког
првог понедељка у месецу, у Команди
’Сектора 4’, у Кампу ’Генерал Штефаник’,
у граду Фамагуста, постројавају се сви
припадници јединице. Свака нација, уче-
сница мисије, представља се колегама. 

Свечаност почиње дочеком коман-
данта, словачког потпуковника Јарослава
Марка. На јарбол се подижу заставе и ин-
тонирају химне свих нација заступљених у
том рејону. Најпре заставе УН, а потом
Словачке, Мађарске, Србије и Украјине.

Следи свечани дефиле националних
састава, уз звуке војничког марша. Српски
војници имали су прилику да прикажу ле-
поту, као и војничку захтевност нашег
маршевског корака.

Командант ’Сектора 4’, том прили-
ком, за изузетан лични ангажман и помоћ
током припрема за испуњење задатака
мисије, похвалио је плакетом и двојицу
српских војника – поручника Милан Пе-
тровића и мене.”
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’бафер зони’, демилитаризованој области која раздваја
острво на два дела – део који се назива Република Кипар и
Републику Северни Кипар. Заправо, она већ деценијама
раздваја кипарске Грке и кипарске Турке. Православље од
ислама. Нажалост...

’Бафер зона’ је заборављена од свих. Данас као да
је више нико и не жели. Има оскудну вегетацију, тек
понеки кактус... Непрегледно поље камена и прегореле
траве.  У њој је много напуштених објеката. Путеви су
макадамски, а стазице козије. Прође њоме, некада, за-

лутали ловац, по које стадо оваца... Виђали смо змије и
зечеве... 

Српски војници, баш као и мировњаци из осталих зе-
маља, не могу да помире непомирљиво, нити да исправе
грешке из прошлости. Не могу да врате расељене, да по-
мере куле осматрачнице, с којих их свакодневно посма-
трају будне очи две супротстављене стране. Много тога
не могу, али могу да, макар на симболичан начин, помере
место у коме бораве ка бољој будућности. Да у њему, на
пример, посаде дрво. 
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У недељу, 19. новембра, девет припадника српског
вода у мисији трчало је са колегама из осталих војски ре-
вијалну маратонску трку. Наш кувар, разводник Дејан
Цветковић, из 250. ракетне бригаде за ПВД, претрчао је
42 километра и 195 метара, и оборио лични рекорд. Био
је једини припадник UN FICYP-а који је успешно истрчао
целу деоницу маратона.

Наши мировњаци кажу да, због специфичности по-
сла, није било прилике за одговарајуће припреме за так-
мичење. Радили су по сменама, нису имали ни исхрану
прилагођену тако захтевној трци. Прави је подвиг било и
одлучити се за учешће. 

Војску Србије су, ипак, на маратону представљали
поручник Милан Петровић, заставници Горан Бузић и
Бранко Чекић, старији водник прве класе Игор Штарк,
десетар Влада Недић и разводници Дејан Цветковић,
Марко Ђорђевић, Слободан Живановић и Живан Дудић.

МАРАТОН 

Нов живот у „бафер зони”
„Не сећам се када сам последњи пут посадио садницу

или цвет”, пише надаље заставник Јовановић. „У ствари,
да ли сам икада у животу посегнуо за таквим малим поку-
шајем да свет променим на боље? Ми, српски мировњаци
на Кипру, то смо учинили. Управо на месту где је и најпо-
требније.

Наиме, део нашег контингента смештен је у Бази
’Стефан Немања’, у близини села Пила. База се налази у
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За тај мали, али симболично велики чин, заслужни су
десетар Влада Недић и капетан Александар Милосавље-
вић. Посадили су палму усред ’бафер зоне’. Остаће трајно
сведочанство нашег боравка овде” – бележи у свом днев-
нику заставник прве класе Саша Јовановић. ƒ

Приредио Владимир ВЈЕШТИЋ
Снимили Шандор ВИНСЕНТ и 

Бранко ЧЕКИЋ



б
елгијски конструктор оруж-
ја Дидон Сев (1888–1970),
творац легендарних пишто-
ља Bro wing Hi-Po wer и Bro -
wing Baby, након завршетка
Другог светског рата враћа

се из избеглиштва и наставља рад у
матичној компанији „Fa bri que Na ti o -
na le” (скр. FN). Пројекат започет још
пре рата завршава 1947. године и
представља карабин FN-49 (SAFN) у
варијанти аутоматска, полуаутомат-
ска и снајперска пушка у неколико пу-
шчаних калибара (7,65×53, 7×57,
7,9×57 mm и .30-06). Исте године са
инжењером Ернестом Веривером
(творцем пушкомитраљеза FN MAG и
Mi ni mi), на бази FN-49, развија пушку
FN FAL (акроним од фра. Fu sil Au to ma -
ti que Léger – лака аутоматска пушка).
Први прототип био је у калибру
7,92×33 mm Kurtz, средњем пушча-
ном метку који су развили Немци кра-
јем Другог светског рата за јуришну
пушку StG-44 (Stur mge we hr).

Интересантан 
развојни пут

Пушка FN FAL је од самог почет-
ка имала интересантан развојни пут.
На захтев Велике Британије „FN” 1948.
године развија FAL у калибру .280 Bri -
tish (7×43 mm) и још један модел у бул-
пап конфигурацији, који остаје само на
нивоу прототипа. Британци тада раде
упоредна тестирања пушке FN FAL са
својим моделом    ЕМ-2 (енг. Ex pe ri men -
tal Mo del-2). Две године касније у аме-
ричкој бази Војног опитног центра у
држави Мериленд (Aber deen Pro ving
Gro und) тестиране су белгијска FN
FAL, британска ЕМ-2 (обе у калибру
.280 Bri tish) и амерички прототип
Spring fi eld Ar mory Т25 у калибру .30

шку. Свој предлог бранили су добрим
резултатима тестирања, немачким
ратним искуствима са StG-44 и чиње-
ницом да супарник СССР уводи у нао-
ружање управо јуришну пушку у ма-
њем калибру 7,62×39 mm (АК-47). 

На крају је одлучила политика – у
НАТО-у је 1954. године усвојен аме-
рички метак 7,62×51 mm (војна ознака
7,62 НАТО), који је настао од комерци-
јалног .308 Win che ster. Исте године
компанија „FN” израђује прототипе у
изабраном калибру и обавештава са-
везнике да ће као поклон за ослобође-
ње Белгије бесплатно дати право на
лиценцну производњу. Американци
најављују да ће након формалног те-
стирања увести у наоружање белгиј-
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лАкА фАлОвкА
ПушкА FN FAL кАлИбрА 7,62×51 mm

Прва аутоматска пушка 
у калибру 7,62 НАТО која је
својом распрострањеношћу
на готово свим континентима
обележила период хладног
рата била је FN FAL. 
Првобитно је замишљена као
јуришна пушка за средњи 
пушчани метак, а на крају је
уведена у наоружање као 
пушка за метак пуне снаге.
Иако је по називу „лака”, 
у пракси је са својих 4,5 kg
поприлично тешка. И поред
тога поставила је нове 
стандарде и остала најбољи
западни модел све док 
калибар 5,56 mm није полако
почео да заузима своје место.

light ri fle (7,62×49 mm). Иако су све три
пушке показале добре резултате, нај-
већу пажњу Американаца привукла је
белгијска FN FAL. 

Како је у то време требало иза-
брати и унифицирати стандардни ме-
так за све чланице НАТО-а, полемика
се водила управо око типа муниције
за FN FAL. Американци (нарочито ста-
ри ратни официрски кор) сматрали су
да је британски метак превише слаб
и да пушка треба да буде у класичном
пушчаном калибру (предложен је аме-
рички метак). С друге стране, Британ-
ци су заступали концепт јуришне пу-
шке са средњим пушчаним метком и
сматрали да метак пуне снаге није ра-
ционално решење за аутоматску пу-



ску пушку. С обзиром на то да је у то
време FN FAL била једина аутоматска
пушка калибра 7,62×51 mm на тржи-
шту, државе чланице НАТО-а, али и
многе друге, почињу масовно да је ку-
пују или лиценцно производе.

Верзије
Аутоматска пушка FN FAL функ-

ционише на принципу позајмице ба-
рутних гасова (кратки трзај клипа). Га-
сни систем сличан је совјетској пушци
СВТ-40, где је масивни клип са опругом
(потискивач) смештен у дугачки гасни
цилиндар изнад цеви. По опаљењу
метка део гасова преко гасне коморе
делује на чело клипа који се креће уна-

зад и кратким трзајем преноси силу на
носач затварача. Принцип брављења
преузет је са совјетске СКС, односно
француске МАЅ-49, и брави се падом
затварача у испуст испред лежишта
метка.

Према западној класификацији
оружја, FN FAL спада у тзв. бојне пу-
шке (енг. bat tle ri fles). То су пушке ду-
гих цеви, аутоматске или полуаутомат-
ске, у класичном пушчаном калибру
7,62×51, 7,62×54 и сл. (као нпр. немач-
ка HK G3, америчка M14, српска M-77,
савременије SCAR-H, HK-417 и др.)

Белгијски „Fa bri que Na ti o na le”
производио је пушку у неколико кон-
фигурација: FAL 50.00 Stan dard са фик-
сним кундаком (дрвеним или полимер-

ним) и стандардном цеви дужине
533 mm; FAL 50.61 са бочно преклоп-
ним металним кундаком и стандард-
ном цеви; FAL 50.62 Pa ra (падобранска)
има кратку цев дужине 458 mm и пре-
клопни кундак; FAL 50.63 Pa ra најкраћа
варијанта израђена по захтеву белгиј-
ских падобранаца (цев 436 mm); 
FAL 50.64 Pa ra са преклопним кунда-
ком, стандардном цеви, алуминијум-
ским сандуком и склопивом ручицом
за пуњење; FAL 50.41 или FA LO (фра.
Fu sil Au to ma ti que Lo urd – тешка) пу-
шкомитраљез са тешком цеви
(533 mm), склапајућим ножицама и по-
лимерним кундаком – пуни се оквиром
од 30 метака; FAL 50.42 варијанта мо-
дела 50.41, али са дрвеним кундаком.

Бразилски војници опремљени „фоловкама”



Стандардна верзија
FN FAL (50.00) са фиксним
кундаком има масу од
4,3 kg (са празним окви-
ром) и дуга је 1.090 mm.
Дужина цеви је 533 mm
(21’’), а почетна брзина
зрна 840 m/s. Теоријска
брзина паљбе је око 700
метака у минути. Пуни се
челичним кутијастим
оквиром капацитета 20
метака. Најефикасније
дејство јединачном паљ-
бом постиже на даљина-
ма од 200 до 600 метара.
Пушка може да лансира
све типове НАТО тром-
блонских мина (тромблон
22 mm НАТО стандард).

Одлике
Пушка се брзо и

једноставно расклапа,
склапа, чисти и одржава.
Главни делови су: цев, горњи сандук,
поклопац сандука, рукохват са меха-
низмом за окидање, кундак, предња
заштитна облога, склоп затварача са
повратном опругом, гасна комора са
регулатором гасова, гасни цилиндар,
клип са опругом и механички нишани
(предњи и задњи). 

Сандук пушке израђен је из јед-
ног комада глодањем челичних одли-
вака. Постоје два типа: метрички (нај-
заступљенији) и инчни, који се произ-
водио само у земљама Комонвелта на
основу империјалних мерних једини-
ца. Разликују се незнатно у димензи-
јама, облику кундака, усаднику окви-
ра, оквирима (који нису компатибил-
ни) и другим ситнијим детаљима.

Ручица за запињање је са леве
стране сандука и не помера се прили-
ком дејства. Тако позиционирана
омогућава пуњење пушке левом ру-
ком док је десна на рукохвату. Код
неких модела ручица се може склопи-
ти како не би закачила опрему прили-
ком ношења. Са десне стране санду-
ка је ручица за ношење по којој је FAL
препознатљива. Регулатор паљбе у
виду полуге која се ротира постављен
је с леве стране сандука изнад пи-
штољског рукохвата. Зависно од вер-
зије, произвођача и захтева корисни-

ка, може бити са две (полуаутомат-
ска) или три позиције (аутоматска).
На пример Британци, Канађани и Ау-
стралијанци нису имали опцију ра-
фалне паљбе зато што су је сматрали
неефикасном за тако велики калибар,
па су њихове верзије FAL биле полуа-
утоматске. Режим паљбе обележен је
словима S (sa fe – укочено), R (re pe ti -
tion – јединачна) и A (au to – рафална). 

Гасна комора са регулатором га-
сова је иза постоља предњег нишана.
Може се подешавати и тако регули-
сати проток гасова зависно од вре-
менских услова и типа муниције. Код
верзија са фиксним кундаком поврат-
на опруга смештена је у унутра-
шњост кундака, а код верзија са пре-
клопним кундаком је у поклопцу сан-
дука (због тога је склоп затварача код
модела Pa ra конструкцијски мало из-
мењен). Кундак, облоге и рукохват
израђивани су у почетку од дрвета,
затим метала (скелетни, троугаоног
облика) а од половине седамдесетих
година и од полимера. Испод облоге
могу се поставити ножице, које су на
неким верзијама стандардни део пу-
шке (аустријска и бразилска). Меха-
нички нишани су диоптерског типа и
могу се подешавати по правцу и ви-
сини. Дужина нишанске линије стан-

дардног модела је 533 mm, а код кра-
ће, падобранске верзије износи 549
милиметара. Зависно од произвођача
могу бити вишег или нижег профила,
са или без трицијумских тачкица за
ноћно гађање.

На сваки FAL може се монтирати
нож, односно бајонет, који је део ком-
плета пушке. Зависно од врсте сечива
и земље произвођача постоје: тип        А
– најраспрострањенији бајонет у виду
бодежа са обостраним сечивом (тзв.
spe ar po int) и дрвеним или пластичним
корицама; тип B – бајонет са једно-
страним тзв. Clip po int сечивом (Bo wie)
за британски, канадски и аустралијски
моделе; тип С – бајонет са шупљим ру-
кохватом који се навлачи преко уста
цеви (конструисан да би могао да се
постави преко тромблона). 

Лиценцна производња
Пушка FAL произведена је у више

од два милиона примерака и била је
стандардно оружје у 90 земаља. Била
је најраспрострањенија (полу)аутомат-
ска пушка у НАТО-у. Како су са друге
стране СССР, државе чланице Вар-
шавског пакта, Кина и друге комуни-
стичке земље „ограничене слободе” у
свом арсеналу имале АК-47 „калашњи-
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ОСНОВНЕ ТЕХНИЧКЕ КАРАКТЕРИСТИКЕ ПУШКЕ FN FAL БЕЛГИЈСКЕ ПРОИЗВОДЊЕ

Прототип FN FAL из 1948. године у
класичној и бул-пап конфигурацији



ков”, FN FAL је на Западу био симбол
борбе против комунизма и називан је
„десном руком слободног света“ (енг.
The right arm of the Free World). 

FAL се по лиценци производила у
15 земаља: у Великој Британији
(„RSAF” и „BSA”) и Аустралији („Lit -
hgow Small Arms Fac tory”)
модел L1A1; Канади C1A1
(„Ca na dian Ar se nals”); Ар-
гентини FM FAL („FMAP-
DМ”); Аустрији StG-58
(„Steyr-Da i mler-Puch”); Бра-
зилу M964 („IM BEL”); Грч-
кој („EBO” и „PYRKAL”);
Израелу („IMI”); Јужној
Африци R-1 („Lyttle ton En gi -
ne e ring Works”), САД екс-
периментални модел Т-48
(„H&R Fi re arms”) и друго.
Индијски „Концерн фабри-
ка борбене технике” („Ord -
nan ce Fac tory Bo ard“) про-
изводио је без лиценце ко-
пију FAL и L1A1. Данас се

ским моделом. Разлике су у облику
фиксног кундака и његовом начину
спајања са сандуком, заштитним обло-
гама (једноделне или дводелне), типу
скривача пламена, типу механичких
нишана, а код неких модела (британ-
ски и израелски) и изменама унутра-
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војне верзије FAL производе само у
Аргентини и Бразилу, а цивилне (као
полуаутоматско спортско оружје) у
неколико приватних компанија у САД. 

Једна од занимљивости везаних за
лиценцне верзије је да већина делова
није заменљива са изворним белгиј-

НИЈЕ ЗАДОВОЉИЛА АМЕРИЧКА ТЕСТИРАЊА
Током 1952. и 1953. године у америчкој бази Форт Бенинг, Џорџија, реа-

лизовано је упоредно тестирање пушака Spring fi eld T44, T47 и Т48 (америчке
верзије FAL компаније „H&R Fi re arms”). Прве године опитовања одбачена је
T47 јер је имала превише застоја, Т48/ FAL се боље показала у условима пр-
љавштине (песка и прашине) и лакше се расклапала, чистила и одржавала у
теренским условима. Модел Т44 је боље функционисао у зимским и арктич-
ким условима (код Т48/ FAL било је проблема са оквирима и застојима услед
залеђивања гасне коморе), лакши (око један килограм) и јефтинији за сериј-
ску производњу, јер су се користиле машине које су раније производиле М1
Ga rand. Како на поновном зимском тестирању 1956. године белгијски инже-
њери нису могли да отклоне проблем смрзавања гасне коморе, Т48/ FAL се
више није разматрала. У наоружање ОС САД уводи се Т44 која добија војну
ознаку Uni ted Sta tes RI fle 7,62 mm М14. 

шњег склопа ради повећања поуздано-
сти у условима песка и прашине.

Велика Британија, Канада и Ау-
стралија су прве добиле техничку до-
кументацију и право на лиценцну про-
изводњу. Свака држава производила
је пушку у својим домаћим фабрика-
ма. Модели су били полуаутоматски
(без опције рафалне паљбе), израђени
по инчном обрасцу, односно импери-
јалним мерама, па тако нису били ком-
патибилни са метричким моделима
других произвођача. Британска и ау-
стралијска варијанта носила је ознаку
L1A1 Self Lo a ding Ri fle (самопунећа пу-
шка) скр. SLR, док је канадски означен
са C1А1. Пушкомитраљеска варијан-
та носила је ознаку L2A1 (С2A1).

Аустријски „Steyr-Da i mler-Puch”
је од 1958. до 1978. године за своју
војску лиценцно производио полуау-
томатски FAL под ознаком Stur mge we -
hr 58 (StG-58). Ради уштеде у тежини
пушка је имала полимерни кундак и
дводелну алуминијумску облогу. Цев
је била веома квалитетна и тврдо хро-
мирана, а свака пушка опремљена је
склапајућим бипод-ножицама. 

Аргентина је од 1960. године
производила FN FAL у погонима др-
жавне фабрике „Fábrica Mi li tar de Ar -

FN FAL са фиксним и преклопивим 
кундаком

Тестирање T48 (FAL) у САД 1953. године



mas Portátiles – Do min go Mat heu”. За-
ним  љи    во, Аргентинци су задржали
акроним FAL јер у преводу са шпан-
ског такође значи „лака аутоматска
пушка” (шпа. Fu sil Automático Li vi a -
no). Модели су се означавали са FM
(од Fa bri ca ci o nes Mi li ta res) FAL. Про-
изводили су се у разним конфигура-
цијама: модели Stan dard (FAL M1, M2
и М4), Pa ra (FAL M3) и FAP (скр. Fu sil
Automático Pe sa do) пушкомитраљез
са тешком цеви. На основу FAL раз-
вијен је модел FALMP III у калибру
5,56 mm, који се пунио оквирима од
М16 (Type 1) или AUG Steyr (Type 2).
Аргентинци су FAL продали неким

државама Јужне Америке, а у САД из-
возе резервне делови и полуаутомат-
ске моделе намењене цивилном тр-
жишту.

Бразилска војска и данас користи
аутоматску пушку FAL, односно њен
дериват који се производи у државној
компанији „IM BEL”. То су М964 (стан-
дардна варијанта) и М964А1 (падо-
бранска – са преклопним кундаком),
који су произведени у више од 200.000
примерака. Неке јединице бразилске
војске опремљене су и јуришним пу-
шкама MD-2 и MD-3 калибра 5,56 mm,
које су настале на основу М964 (FAL).
На сајту компаније „IM BEL” нуде се мо-
дели Pa ra fal, Pe lo pes (модификовани
Пикатини шинама) и савременија IA2
(јуришна пушка и кратки карабин).

Након Првог арапско-израелског
рата 1948. године, Израелске одбрам-
бене снаге имале су великих логистич-
ких проблема јер је у њиховом арсена-
лу било углавном застарело наоружа-
ње различитог порекла. Исте године
када се у наоружање уводи чувени ау-
томат UZI (1954.) Израел купује одре-
ђену количину оригиналних FN FAL, а

неколико година касније почиње да их
производи под ознаком Ro mat (хеб.
Rov ’ve Mit tan – самопунећа пушка) и
Ma ke lon (хеб. Ma kle’a Kal – лаки пу-
шкомитраљез). Израелски FAL-ови су
на први поглед препознатљиви по дво-
делној заштитној облози (предњи део
је перфорираног лима, задњи од дрве-
та). Осим тога, пушка има ниже меха-
ничке нишане, а унутрашњи склоп је
модификован ради боље толеранције
на песак и прашину.

Борбена употреба
Пушка FN FAL први пут је борбе-

но коришћена током Суецке кризе
(1956. године). Израелци су имали

много примедби на њу јер је имала че-
сте застоје узроковане пустињским
песком, а због тежине и габарита ни-
је била погодна за превожење у вози-
лу и борбу у насељеном месту. Зато су
израелски војници у борбеним деј-
ствима често носили заплењене АК-
47, што се може видети на многим
фотографијама из тог времена
(FN FAL на леђима, а „калашњиков” у
рукама). Међутим, захваљујући могућ-
ности лансирања тромблонских мина,
Израелци су развили специфичну так-
тику напада. На утврђене позиције и
ватрене тачке непријатеља испаљива-
ли су плотун тромблонских мина (цео
вод или чета), а затим, док је неприја-
тељ у заклону, изводили фронтални
или обухватни напад. 

У Фокландском рату 1982. годи-
не обе зараћене стране биле су нао-
ружане верзијама FN FAL – Британци
полуаутоматском L1A1, а Аргентинци
аутоматском FAL M. Током рата за-
плењено је неколико хиљада арген-
тинских пушака које су касније оне-
способљене и коришћене у британ-
ској војсци за обуку (маршеви, савла-
ђивање полигона препрека, скокови
падобраном, стројева обука и сл.).  

Аргентинска FAL коришћена је у
ратним сукобима у бившој СФРЈ де-
ведесетих година и позната је под
надимком „фаловка” или „аргентин-
ка”. Хрватска је уз помоћ своје еми-
грације половином 1991. године, не-
легалним каналима, успела да набави
око 10.000 комада FAL M3 Pa ra (пре-
клопни кундак) и FAL M4 Stan dard
(фиксни кундак), које су из Аргенти-
не допремане у више бродова (од ко-
јих су неки успут били и заплењени
због кршења ембарга). Била је у ар-
сеналу Збора народне гарде Хрват-
ске, а одређене количине су током
борбених дејстава заплениле једини-
це ЈНА и ВРСК.
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УСЛУГА ЗА УСЛУГУ
Према анегдоти (истинитој

или не?) „битку за будући службе-
ни метак НАТО-а” окончали су
лично амерички председник Хари
Труман и британски премијер Вин-
стон Черчил договором qu id pro
quo (услуга за услугу). Ако Британ-
ци прихвате метак 7,62×51, Аме-
риканци ће усвојити FAL као слу-
жбено оружје своје војске. На кра-
ју су Британци испоштовали дого-
вор, а Американци након тестира-
ња нису прихватили FAL. 

НЕМАЧКОЈ НИЈЕ ОДОБРЕНА ЛИЦЕНЦА ЗА ПРОИЗВОДЊУ
Компанија „FN” је Западној Немачкој до 1958. године испоручила

100.000 пушака FN FAL, које су означене војном ознаком G-1 (Ge we hr-1). У
арсеналу немачке војске биле су свега три-четири године и замењене су до-
маћом Н&К G3 јер белгијска влада није одобрила лиценцну производњу FAL
Немачкој. Пушке G-1/FN FAL су касније дониране Турској и коришћене су то-
ком инвазије на Кипар 1974. године.

Израелски пушкомитраљез на бази FAL



прострањеношћу на
готово свим континен-
тима обележила један
период хладног рата.
Првобитно је зами-
шљена као јуришна
пушка за средњи пу-
шчани метак, а на кра-
ју је уведена у наору-
жање пушка за метак
пуне снаге. Иако је по

називу „лака”, у пракси је са својих
4,5 kg поприлично тешка. Због габари-
та и масе није погодна за дуготрајно
ношење, транспорт возилом и борбу
у просторно ограниченим условима
(шума, насељено место и сл.). Просе-
чан војник наоружан са FN FAL у бор-
би је обично носио 6–8 оквира, што је
120–160 метака. Његов противник са
АК-47 носио је лакшу пушку и дупло
лакши борбени комплет од 150 мета-
ка распоређених у пет оквира. 

Све у свему „фаловка” је јефти-
но, робусно и прецизно оружје које се
једноставно чисти и одржава. Својом
појавом поставила је нове стандарде
и остала најбољи западни модел све
док калибар 5,56 mm није полако по-
чео да заузима своје место. ƒ

Бојан РАЈИЋ
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њу из неке арапске земље. Списак мо-
гућих донатора је широк – Уједињени
Арапски Емирати, Саудијска Арабија,
Катар, Либија или нека друга која 
FN FAL има у магацинима.

Била је најбољи 
западни модел

Пушка FN FAL је сигурно најуспе-
шнији и најпродаванији производ бел-
гијске „Државне фабрике” из Херста-
ла. Мало је вероватно да ће нека пу-
шка у будућности достићи тако широ-
ку примену на Западу (бар што се ау-
томатских пушака тиче), јер данас
многе земље производе сопствено
оружје независно од великих произво-
ђача. FAL је прва аутоматска пушка у
калибру 7,62 НАТО која је својом рас-

У последњим ратним сукобима у
Сирији углавном се користи АК-47, а
ре   ђе јуришне пушке западног поре-
кла. Међутим, код побуњеника и бо-
раца тзв. Исламске државе на видео-
снимцима и фотографијама истичу се
белгијска FN FAL (најчешће), немачка
G3 и америчка M16. Према званичним
подацима Сирија је још далеке 1957.
купила око 12.000 пушака FN FAL, које
су избачене из наоружања пре скоро
30 година. Ако се мало боље анализи-
ра, на снимцима се виде новији моде-
ли произведени после 1973. године (са
полимерним деловима) које Сирија ни-
када није купила. На неким пушкама је
и Пикатини шина за монтирање са-
времене оптоелектронске опреме и
додатака. То упућује на закључак да су
побуњеници добили помоћ у наоружа-

Модернизован FAL SA-58 OSW
америчке компаније ”DSArms”

Бразилски војници са М964, лиценцно произвођеном „фаловком”
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Када је власник „Њујорк хералда” Џемс Гордон Бе-
нет видео Ристину фотографију на којој хрт у пуној брзи-
ни јури зеца, дошао је у Париз да га замоли да пређе код
њега у редакцију и буде уредник фотографије. Риста је
пристао за велику плату и посебне услове живота, међу
којима су и кућа и аутомобил на поклон. Као нови уред-
ник илустрације у париском дописништву „Њујорк хе-
ралда” увек се налазио на месту где се стварала истори-

Р
иста Марјановић рођен је 1. марта 1885. у Шап-
цу. После завршене основне и средње школе у
родном граду одлази у Београд да изучава сли-
карство код Ристе и Бете Вукановић. Упоредо
са сликањем, почео је да изучава фотографски

занат код чувеног Стеве Јовановића и његовог сина Ми-
лана. Од свих занимања којима је могао да се бави, же-
лео је само да фотографише, чак и из ината према тада-
шњем шабачком фотографу, за кога је говорио да прави
лошу фотографију.

Стевин син, а Миланов брат, познати сликар Паја
Јовановић, заволео је Ристу и једног дана му из Беча до-

носи тада модеран фото-апарат с фото-плочом. Жељан
да учи више, с осамнаест година одлази у Беч. После две
године, тачније 1905, нашао се у Паризу, у атељеу чуве-
ног Марсела Рола, код кога су тада радили најчувенији
фото-репортери света. 

Напредовао је, имао је таленат и одважност, снимао
је сензационалне догађаје и правио чудесне фотографије
– прве узлете авиона и трагедију у којој је погинуо пред-
седник француске Владе у тренутку када је његов авион
ударио у свечану трибину. Били су ту сви чувени фото-
репортери који су бежали главом без обзира у заклон,
док је Риста стајао и фотографисао.

РИСТА МАРЈАНОВИЋ, ПРВИ СРПСКИ 
РАТНИ ФОТО-РЕПОРТЕР

Велике победе на Церу и Колубари, 
повлачење српске војске преко Албаније 
и све значајне епопеје у Првом светском 
рату овековечио је први српски ратни 
фото-журналиста, аутор вредних 
фотографских докумената

У „БРОДУ СПАСА”

Станко Марјановић, Ристин унук, једном је за медије
испричао анегдоту из дединог живота.

– Риста Марјановић био је исцрпљен од повлачења
кроз албанске гудуре. На обали Јадрана једва је улазио у
„брод спаса”. На улазу га је српски официр сумњичаво
погледао. Био је непрописно обучен. Имао је на глави
официрску капу, а није био официр. Носио је кравату и
поцепан шињел. Уследило је питање официра – Земљаче,
којој ти јединици припадаш? Ниједној поручниче, или
ако баш хоћеш, свим нашим јединицама. Изволи овај па-
пир па ћеш видети – рекао је Риста, а унук наставио.

– На папиру са заглављем Врховне српске команде
писало је „Пропусница господина Риста Марјановића, до-

ЕКСЕЛЕНЦИЈА

Риста Марјановић



ја. Његова илустрација полетања Луја Блериоа на пут
преко Ламанша заслужено се нашла на насловним стра-
нама многих новина.

Уочи Првог балканског рата 1912. године ради као
уредник за илустрације „Њујорк хералда” за Европу и од-
лази на фронт као ратни извештач српске Врховне ко-
манде по позиву Драгутина Т. Димитријевића Аписа, оба-
вештајног официра у Министарству војске, који тражи

од Ристе да наоружан вишегодишњим искуством и опре-
мом оде у отаџбину.

Као званични војни фото-репортер током балкан-
ских ратова био је у прилици да апаратом забележи ве-
ћину активности. Снима ратне призоре почев од мобили-
зације и првог артиљеријског бомбардовања код Ристов-
ца до ослобођења појединих градова и заробљених тур-
ских војника у Првом балканском рату. Снимио је Кума-
новску битку и улазак српске војске у ослобођено Кума-
ново, Скопље и Битољ. 

Његове фотографије стизале су брзо у Европу тако
што их је лично слао с бојишта и упућивао уредницима.
Тиме је допринео порасту угледа Србије и њене храбре
војске. Убрзо се враћа у Србију због ратних дешавања
1914. године. Снимао је неуморно и пратио Први светски
рат од почетка.

Годину после завршетка Великог рата одлази у Бео-
град. Ради у Централном пресбироу и Одељењу за штам-
пу Министарства иностраних послова, да би касније пре-
шао у телеграфску агенцију „Авала”. 

Током Другог светског рата, тачније 1941. године,
одбија сарадњу са Немцима и квислинзима и наставља
да снима у тајности. Мартовске демонстрације, Април-
ски рат, Бањички логор, улазак партизана у Београд 1944.
године само су неки од мотива његових фотографија из
тог периода. После 1945. године ради у Танјугу.

Послом фото-репортера бавио се до краја живота.
Преминуо је 7. априла 1969. у Београду. Нажалост, данас
када виде неке од најупечатљивијих ратних фотографија
многи ни не знају да је њихов аутор чувени Риста Марја-
новић. ƒ

Приредила Сања АНЂЕЛКОВИЋ
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ЗАНИМЉИВОСТИ

– У холу Дома Војске Србије, 11. новембра 2017,
откривена је спомен-плоча Ристи Марјановићу.

– Колеге из Удружења самосталних уметника фо-
тографије доделиле су му 1965. године престижно
звање „екселенција фотографије”.

– Учествује на Свесавезничкој изложби у Лувру у
Паризу, 1917. године изложба путује у Лондон, а по-
сле турнеје у Енглеској приказана је у Сједињеним
Америчким Државама.

– Кадрови једног од најпознатијих филмова по-
свећених Великом рату – „Марш на Дрину”, настали
су ређањем Ристиних фотографија и по угледу на оно
што је његово фотографско око забележило.

– Ристина фотографија „Радо иде Србин у војни-
ке” чува се у природној величини у Педагошком музе-
ју у Паризу. Та, као и остале фотографије, умножене
су у милионе примерака.

– У Архиву Србије, као и у Фонду Министарства
иностраних дела Краљевине Србије, данас се чува
8.542 фото-негатива Ристе Марјановића и још неутвр-
ђен број у Француској и Сједињеним Америчким Др-
жавама.

писник фото-репортер ’Њујорк хералда’, овлашћен
од Врховне команде”. У потпису је стајало Драгутин
Т. Димитријевић Апис, обавештајни официр у Мини-
старству војске. Прочитавши то српски официр се
нагло променио у односу према Ристи – „Опростите,
па то сте ви, много сте пропали. Упознали смо се на
Церу кад сте сликали моју батерију, помагале су нам
и жене да изгурамо хаубице. И дан данас мислим да
то није баш згодно, да се у свету на слици види како
у српској артиљерији жене гурају топове”. „Поручни-
че”, узвратио је Риста, „знам ја боље шта је згодно.
Жене јесу жене, али су и народ. Па ако већ браните
народ, шта је ту лоше да вам народ помаже. Срећна
је војска која има такав народ” – препричао је Станко
Марјановић.

„Радо иде Србин у војнике”

ФОТОГРАФИЈЕ



ко ли ко осло на ца, а је дан је Упит ник за са мопро це ну. Зе -
мљи ко ја под но си зах тев, дакле, достављамо Упит ни к ко ји
тре ба да по пу не њене над ле жне ин сти ту ци је, пред ста вља -
ју ћи си ту а ци ју у ми ни стар ству од бра не те зе мље. На рав но,
то мо же би ти про ши ре но и на оста ла ми ни стар ства.

Иде ја је сте да ло кал не вла сти по пу не Упит ник с по -
да ци ма о то ме ка ко се спро во де про це ду ре упра вља ња
ре сур си ма, фи нан си ја ма, на бав ка ма. Ка да се тај про цес
за вр ши, од но сно ка да нам ло кал не вла сти и ин сти ту ци је
од бра не парт нер ске зе мље доставе пре гле д си ту а ци је,
ми пре по ру чи мо се ри ју пе ри о дич них по се та. Са ра ђу је мо
са екс пер ти ма, ко ји до ла зе не са мо из зе ма ља Али јан се,
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др албертO бИн, 
дИ реК тор дИ реК то ра та 
за Ин те гра цИ ју, Парт нер Ство 
И Са рад њу

Ко руП цИ ја
Прет ња
без бед но СтИ

Ср би ја има по зи ти ван 
и кон струк ти ван при ступ 
из град њи ин те гри те та 
та ко што не са мо да пра ти 
пре по ру ке са др жа не у 
Из ве шта ју о самопроцени 
и заједничкој анализи 
стања интегритета, већ 
раз ви ја и соп стве ни 
„План ин те гри те та“. По сто је
обла сти у ко ји ма ће мо 
пред ло жи ти уна пре ђе ња 
– ро та ци ја на „осетљивим
позицијама“, за ко ни ко ји се 
од но се на уз бу њи ва че, 
на бав ке или упра вља ње 
људ ским ре сур си ма у раз во ју
ка ри је ре. Спрем ни смо да 
и да ље по др жи мо Ми ни стар ство 
од бра не, али и оста ле 
ин сти ту ци је ко је се ба ве 
без бед но шћу. Су шти на је сте 
у то ме да је на ша ко му ни ка ци ја 
дво смер на – ва ша зе мља учи 
из на шег про гра ма, а ми 
из ва шег ис ку ства.

T
ком дру ге по се те Бе о гра ду ди рек тор Ди рек то ра -
та за ин те гра ци ју, парт нер ство и са рад њу др
Албер   тo Бин раз ма трао је са пред став ни ци ма
„План ин те гри те та“ Ми ни стар ства од бра не, ко ји
се, сем осталог, од но си на спро во ђе ње Про гра ма
НАТО-а за из град њу ин те гри те те та. 

Го во ре ћи за ма га зин „Од бра на” о том про гра му,
др Бин под се ћа да се ове го ди не обе ле жа ва де це ни ја од
ње го вог осни ва ња. 

– Про грам, ко ји је осно ван 2007. го ди не, има циљ да
про мо ви ше тран спа рент ност, од го вор ност и ин те гри тет у
сек то ру без бед но сти и од бра не зе ма ља чла ни ца НА ТО-а и
Парт нер ства за мир. Бу ду ћи да је Ср би ја у Парт нер ству,
ме ни је за до вољ ство да ра дим са при пад ни ци ма Ми ни стар -
ства од бра не. Же ли мо да про мо ви ше мо до бро ру ко во ђе -
ње у ин сти ту ци ја ма без бед но сти и од бра не, да их на чи ни -
мо чвр шћим и бо ље при пре мље ним за су прот ста вља ње
без бед но сним иза зо ви ма. Про грам је стра те шки, с ци љем
да ре фор ми ше и тран сфор ми ше ин сти ту ци је, ка ко би их
осна жио и оспо со био да се но се с раз ли чи тим те шко ћа ма.

Ка ко у прак си из гле да спр о во ђе ње Про гра ма НА ТО-а
за из град њу ин те гри те та?

– Про грам, уоп ште но го во ре ћи, функ ци о ни ше на зах -
тев. Зе мља чла ни ца Парт нер ства за мир, као што је Ср би ја
или не ка дру га парт нер ска зе мља, мо ра под не ти зах тев за
по др шком у по гле ду спро во ђе ња Про гра ма НА ТО-а за из -
град њу ин те гри те та. На осно ву зах те ва, и у скла ду са Спо -
ра зу мом Се вер но а тлант ског са ве та, ко ји пред ста вља те ло
за до но ше ње од лу ка при Алијанси, ми пред ла же мо да се
по кре не од го ва ра ју ћи про цес. Тај про цес за сни ва се на не -



већ и из парт нер ских, као што је Ср би ја, и на осно ву по -
пу ње них упит ни ка ана ли зи ра ју си ту а ци ју опи са ну у Упит -
ни ку, и пре по ру чу ју из ме не, ко је ула зе у за пи сник, у ко ме
се на во де не са мо пре по ру ке за по бољ ша ње си ту а ци је
где је по треб но, већ ис ти чу и до бро ура ђе ни по сло ви. 

Су шти на ни је у кри ти ци, већ у то ме да се пре по ру че
сле де ћи ко ра ци, ако си ту а ци ја зах те ва уна пре ђе ње. Из ве -
штај о ста њу до ста вља се над ле жној ин сти ту ци ји, ко ја има
сло бо ду да од лу чи шта ће ура ди ти с њим, од но сно хо ће ли
пра ти ти пре по ру ке и при ме ни ти их у прак си, те са чи ни ти
соп стве ни „План ин те гри те та“, као што је то би ло са Ср би -
јом, или не што дру го. Ми, обич но, пре по ру чи мо да се из ве -

штај об ја ви, на при мер, на зва нич ној ин тер нет пре зен та ци -
ји ин сти ту ци је, ка ко би се по ве ћао ни во тран спа рент но сти.
На тај на чин ци вил ни део дру штва мо же да пре по зна шта
је, на при мер, ми ни стар ство од бра не ура ди ло, што уна пре -
ђу је од но се из ме ђу ци вил ног дру штва и ору жа них сна га.

Сле де ћи ко рак је сте ве о ма прак ти чан – ка да се при ме -
не пре по ру ке и са чи ни „План ин те гри те та“, ми смо спрем -
ни као пред став ни ци НА ТО-а да обез бе ди мо по др шку при -
ла го ђе ну кон крет ном зах те ву или спе ци фич ној обла сти као
што је то упра вља ње фи нан си ја ма, на бав ке или људ ски ре -
сур си еду ка ци јом и обу ком, те спе ци фич ним ак тив но сти ма
ко је су при ла го ђе не по тре ба ма кон крет не зе мље. 
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го ди не. Ми ни стар ство је по пу ни ло Упит ник о самопро-
цени, за вр ши ло оце    њи   вање и по сле из ве шта ја ко ји смо
до ста ви ли над ле жним ин сти ту ци ја ма ва ше зе мље, Ми ни -
стар стве од бра не од лу чи ло је да тај до ку мент бу де ја -
ван. Та ко ђе, учи ни ло је и ко рак ви ше – од лу чи ло да при -
ме ни пре по ру ке на ве де не у из ве шта ју. 

До дат ни аспект, ко ји љу ди че сто не раз у ме ју, а мо же
се ви де ти не са мо у Ср би ји, већ и у чла ни ца ма НА ТО-а, је -
сте чи ње ни ца да ако се ства ри учи не тран спа рент ним, и
од бра на отво ри ка ци вил ном дру штву, то по ма же да се
ство ри бо ља по зи ци ја у Индексу борбе против корупције у
области одбране на нивоу држава, односно влада, ко ји ре-
довно од ре ђу је бри тан ска не вла ди на ор га ни за ци ја „Тран -
спе рен си ин тер нешнл”. То је значајно јер ути че на од лу ку
по тен ци јал них ин ве сти то ра о ула га њу у кон крет ну зе мљу –
ин ве сти ра ће ако зна ју да се про бле ми с ко руп ци јом ре ша -
ва ју и да се по сло ви оба вља ју на тран спа рент ни ји на чин.

Не ка да љу ди не схва та ју ко ли ко је бит но, на при мер
код на бав ки, да се про цес оба вља без ко руп ци је или да се
бар, уко ли ко по сто ји про блем с ко руп ци јом, по сту па на
од го ва ра ју ћи на чин. Та да је по је ди ним гра на ма ин ду стри је
лак ше да по слу ју с том зе мљом, од но сно ње ним ин сти ту -
ци ја ма. Да кле, има мно го ко ри сти ко је се по сти жу спро во -
ђе њем Про гра ма.

И као по след ње, али не ма ње ва жно, је сте по ве ћа -
ње ни воа све сти за по сле них у ми ни стар ству од бра не и

Ко ји су основ ни ци ље ви Про гра ма, по себ но ка да го -
во ри мо о на шој зе мљи? 

– Основ на ко рист за ви си од при ро де про бле ма. Нај -
ве ћи про блем је сте ко руп ци ја, ко ја све ви ше пред ста вља
огро ман без бед но си иза зов. Ко руп ци ја под ри ва јав ну за -
ко ни тост у вла ди, сна га ма од бра не и сма њу је по ве ре ње
јав но сти у на ци о нал не ин сти ту ци је, укљу чу ју ћи и сна ге од -
бра не. То пред ста вља по тен ци јал за не ста бил ност, јер ако
љу ди не би ве ро ва ли ин сти ту ци ја ма би ло би не ре да, штрај -
ко ва и не ста бил но сти уоп ште. А не ста бил ност во ди не си -
гур но сти, што је про блем за це лу зе мљу.

Да кле, основ на иде ја је сте да се ко руп ци ја пре по зна
као прет ња без бед но сти. Ка да се то учи ни из град ња ин -
те гри те та мо же да по мог не у тре ти ра њу тог про бле ма –
по ди за њем све сти, про мо ви са њем тран спа рент но сти,
од го вор но сти и ин те гри те та у сек то ру од бра не при ме -
ном раз ли чи тих про це ду ра по пут еду ка ци је, обу ке. Нај -
зна чај ни је је да и по је дин ци по ста ну све сни ри зи ка од ко -
руп ци је и то га шта она пред ста вља по ста бил ност и без -
бед ност зе мље. 

Да ли мо же те оце ни ти по стиг ну ти ни во спро во ђе ња
Про гра ма у Ми ни стар ству од бра не Ре пу бли ке Ср би је?

– Ми ни стар ство од бра не Ре пу бли ке Ср би је је ме ђу
нај ак тив ни јим парт не ри ма Про гра ма, ка да го во ри мо о
из град њи ин те гри те та. На ша са рад ња за по че ла је 2012.



ору жа ним сна га ма о том про бле му. Та ко ђе, ва жно је има -
ти и ре гу ла ти ву ко ја шти ти уз бу њи ва че у слу ча ју да при -
ме те ко руп ци ју. То је нај бо љи на чин да се ин сти ту ци је
без бед но сти ре фор ми шу и тран сфор ми шу та ко да бо ље
ре ша ва ју про бле ме. Та да и по је дин ци пре по зна ју да ра -
де у од го ва ра ју ћем окру же њу. 

Ка кву ко рист Ми ни стар ство од бра не и Вој ска Ср би је
мо гу да оче ку ју од уче шћа у том про гра му?

– Ка да је о фун да мен тал ним про це си ма реч, по пут
на бав ки, људ ских и фи нан сиј ских ре сур са, зна чај но је да
се у вре ме не ста ши це њи ма упра вља на од го ва ра ју ћи на -
чин. Ср би ја, од но сно Ми ни стар ство од бра не и Вој ска Ср -
би је има ју мо гућ ност да сво ја до стиг ну ћа у тим обла сти -
ма, у фор ми на у че них лек ци ја, пре зен ту ју оста лим зе мља -
ма, ко је су та ко ђе укљу че не у тај про цес и за ин те ре со ва -
не за из град њу ин те гри те та. На нивоу екс пер ата, Ср би ја
је већ сво ја ис ку ства при ка за ла Киргистану, Ка зах ста ну и
Јер ме ни ји. То је и је дан од на чи на да ва ша зе мља уна пре -
ди ме ђу на род ну са рад њу са оним др жа ва ма ко је су јој је -
зич ки или кул ту ро ло шки бли же, што до при но си ње ној по -
зи ци ји и уло зи на ме ђу на род ној сце ни, по себ но у Евро пи.

Ка ква је, по Ва шем ми шље њу, бу дућ ност Про гра ма?

– Про грам је осно ван 2007. го ди не и у по чет ку је био
ма лог оби ма. Ни ко ни је оче ки вао да ће по ста ти стра те -
шки еле мент у стра те ги ји ко о пе ра ци је НА ТО-а с парт -

на гла ше на је чи ње ни цом да је ко руп ци ја пре по зна та као
гло бал на прет ња, те се на стра те шком ни воу и ре ша ва.
И убу ду ће Про грам ће би ти стра те шко ору ђе НА ТО-а за
бор бу про тив ко руп ци је, нај пре за ње но спре ча ва ње, по -
ве ћа њем све сти, обра зо ва њем и обу ком. Зна чај но је и то
да је Про грам по стао фун да мен тал ни осло нац, ка да је о
ста бил но сти реч, у ра ду Али јан се и ван ње них гра ни ца.
Што су без бед ни је парт нер ске и су сед не зе мље, и НА ТО
је без бед ни ји. Са рад ња је дво смер на. Из град ња ин те -
гри те та је дан је од нај ва жни јих еле ме на та пла ни ра не
ста бил но сти. Ве ру јем у сјај ну бу дућ ност Про гра ма. Тре -
нут но се за вр ша ва ње го ва тре ћа фа за, а кра јем 2018. го -
ди не за по че ће мо но ву.

Шта Ми ни стар ство од бра не Ср би је мо же да ура ди
ка да је реч о уна пре ђе њу спро во ђе ња Про гра ма за
из град њу ин те гри те та?

– Ср би ја има по зи ти ван и кон струк ти ван при ступ из -
град њи ин те гри те та та ко што не са мо да пра ти пре по ру -
ке са др жа не у из ве шта ју, већ раз ви ја и свој соп стве ни
„План ин те гри те та“. Чи ње ни ца да га ана ли зи ра мо по
дру ги пут ове го ди не по ка зу је тен ден ци ју и же љу да се
про на ђу бо ља ре ше ња, а на шим пре гле дом се то и по -
сти же. Сва ка ко да има обла сти у ко ји ма ће мо пред ло жи -
ти уна пре ђе ња – на при мер ро та ци ја на „осетљивим по   -
зи    цијама“, за ко ни ко ји се од но се на уз бу њи ва че, на бав -
ке или упра вља ње људ ским ре сур си ма у раз во ју ка ри је -
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НЕ ГА ТИВ НИ УТИ ЦАЈ 
Спо ме ну ли сте ди рект ну ве зу из ме ђу без бед но сти и
ко руп ци је. Мо же те ли на ве сти при мер ко ји то илу -
стру је?

– Спо ме нуо бих се ри ју ре во лу ци ја и по бу на из 2011.
го ди не у арап ском све ту на Сред њем ис то ку, иза за ва них
ко руп ци јом и ло шим ру ко во ђе њем у тим зе мља ма. Љу ди
су сма тра ли да ре жи ми и вла де ни су ра ди ли до вољ но за
гра ђа не. Спро во ди ли су прак су ко ја ни је би ла до бра и оси -
ро ма ши ла их је. Ло ше упра вља ње до ве ло је до опа да ња
по ве ре ња у ин сти ту ци је, укљу чу ју ћи и нај ви ши ни во, па

ни је слу чај но да је ве ћи на тих вла да сврг ну та. Дру гим ре -
чи ма, љу ди су се окре ну ли про тив њих, што је сва ка ко екс -
трем но, али по ка зу је да нео д го ва ра ју ће упра вља ње, по -
себ но ка да је реч о ко руп ци ји, због ко је се не ки бо га те, а
мно ги си ро ма ше, до во ди до озбиљ ног огор че ња код љу -
ди, као и не ста бил но сти у њи хо вим зе мља ма, што је био
слу чај у Ли би ји и Си ри ји. Све то по твр ђу је ко ли ко спре ча -
ва ње ко руп ци је и про мо ви са ње до брог упра вља ња мо же
по мо ћи зе мља ма да по ста ну ста бил ни је и да гра ђа ни ве ру -
ју сво јим ин сти ту ци ја ма, што је су шти на. Да кле, без бед -
ност и ко руп ци ја су ве о ма по ве за не и ни је слу чај ност да
то све ви ше пре по зна ју ли де ри из це лог све та.

нер ским зе мља ма. Он је, ме ђу тим, по стао стра те шко
оруж је у сми слу ору ђа, ко је је обез бе ди ло со лид ну осно -
ву за са рад њу с парт нер ским зе мља ма, ко јих има 11 у
Про гра му, укљу чу ју ћи и Ср би ју. Про грам по ма же и зе -
мља ма Али јан се, јер и оне гра де ин те гри тет. То је по ру ка
ко ју же ли мо да пре не се мо сви ма – не го во ри мо дру ги ма
шта да ра де, већ то и са ми при ме њу је мо. 

Про грам не гу је сарадњу на не ко ли ко ни воа – стра -
те шком, опе ра тив ном, ин ди ви ду ал ном, та ко да ути че мо
на све ни вое у си сте му од бра не. Стра те шка ком по нен та

ре, на ро чи то у слу ча је ви ма ка да љу ди ни су има ли од го ва -
ра ју ћи про фе си о нал ни раз вој, а по зи тив но су им вред но -
ва на до стиг ну ћа. Спрем ни смо да и да ље по др жи мо Ми -
ни стар ство од бра не Ре пу бли ке Ср би је, али и оста ле ин -
сти ту ци је ко је се ба ве без бед но шћу. Су шти на је сте у то -
ме да је на ша ко му ни ка ци ја дво смер на – Ср би ја учи из
на шег про гра ма, а ми из ва шег ис ку ства. ƒ

Би ља на МИ ЉИЋ
Снимио Горан СТАНКОВИЋ 
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Снимио Даримир БАНДА



Н
ека чудна промисао хтела је да кресне
искра која је довела до стварања Фрица
Крупа, несуђеног великог сликара коме су
Сезан, Дега, Моне, надасве Пикасо помр-
сили конце и гурнули га на периферију
уметничког света. И који се, кад је већ био

мобилисан у Првом светском рату, светио оцима савреме-
ног сликарства (пре свега Пикасу), тако што је као бом-
бардер на цепелину, уместо да следи упутства немачке
ратне команде, наводио летелицу на улице и квартове у
којима су живели баш ти велики сликари, бомбардујући их,
страствено, како то само тешко фрустриран човек може.

Препознатљивог имена, тај трагикомични карактер
што се ушетао у „Велики рат” Александра Гаталице, по-
служио је писцу, творцу и приређивачу бројних књига да
изгради своју слику тог језивог сукоба, који је, како каже,
уништио милионе живота, али и целу епоху. У разговору
за „Одбрану” Гаталица каже да је он, заправо, желео да
проговори о смрти епохе познатије као „Bel le Epo que”, ко-
ју је управо тај сукоб окончао. Отуд тако велики број јуна-
ка у његовој књизи.

– Хтео сам да репрезентујем смрт једне епохе чиње-
ницом да је то учинио светски рат. Епоху не можете
представити кроз два, три, седам или дванаест ликова. У
ствари, можете, али је то другачија техника. С друге
стране, једини смисао књижевности, ваљда и целе умет-
ности, јесте да нешто оживи. Кад је о рату реч, писац је
перцептиван пре за мале судбине него за велике. И ако
сте барем мало видовити, а писац би требало да то буде,
кад помислите на те хиљаде, стотине хиљада и милионе
жртава, рецимо у Верденској бици за само четири месе-
ца било је скоро милион жртава, и поређате их у својој
глави, с њиховом предисторијом, надама, храброшћу или
кукавичлуком, с разлозима због којих су мобилисани или
су хтели да буду мобилисани, онда, ако сте писац као ја,
дођете до закључка да је неправедно да имате само неко-
лико ликова. Једноставно нећете успети да представите
све те гласове који допиру до вас. Зато сам хтео, у почет-
ку, да књига има негде око 700 јунака.

Али?
– Али сам схватио да је то пекићевски посао и да бих

тада написао неких 2.600 страница књиге. Човек тада
мора бити практичан, па сам одлучио да их сведем на
овај број и направим мрежу којом бих био задовољан ка-
ко репрезентује поменуте гласове. Уосталом, читалац то
зна – књига има и више јунака, али су они или поменути у
једној реченици или тек с неколико речи. 

Мехмед Грахо, патолог или „доктор смрт” ка-
ко га називате, делује као апсолутно логичан
лик којим се отвара прича. Тим пре што он чу-
је шапат два тела, Фердинанда и Софије, који
најављује велику кланицу... Али зашто после
њега одмах следи „пештанско пискарало”, с пи-
смима која се волшебно мењају, упркос намере
њиховог аутора?
– Књига је намерно написана тако да контрастно ме-

ша трагедију с комедијом. Није, наравно, то однос пола-
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пола, јер трагедије има далеко више. То пискарало, Тибор
Вереш, који пише различитим пенкалама, што га касније
нападају и убијају, јесте ту да читаоцу одмах покаже да га
нећу само бомбардовати тешким сликама смрти, иако сам
као писац који се бави ратом то превасходно дужан, већ
да ћу му дати прилику да предахне, насмеје се. Чини ми се
да добар роман треба да има ту скалу осећања, и смрт и
љубав, и оданост и кукавичлук, као и смех. Баш зато, од-
мах после одласка Мехмеда Јилдиза у смрт, након што му
је погинуо последњи шегрт, иде онај салон хотела у коме
се смењују различити шпијуни што коментаришу да Аме-
рика сигурно неће ући у рат, а она већ сутрадан уђе. То је
добра техника – ред комедије, па ред трагедије. Напо-
слетку, убеђен сам да читаоци раде исто што и писци –
праве слике у глави. А кад писац те слике прави само од
растргнутих тела, онда вас тера само на тешке представе. 

Историја често не примећује детаље који се деша-
вају у животима малих појединаца, а који су каткад
веома важни за правце многих великих догађаја. 
– То се уклапа у причу коју сам већ појаснио. Лично,

кад кренем у подухват писања књиге попут „Великог рата”
одиста чујем десетине и хиљаде гласова који траже своје
место. Нисам никада био спиритиста и врло сам несклон
тој врсти забаве у животу, али заиста ми се чини да десе-
тине хиљада душа хоће да уђу у роман и кажу своју причу,
било да су преживели или да су, што је чешћи случај, по-
гинули. Кад читате грађу, читате је тако као да вам сви
они нешто говоре. 

Шта каже грађа? Како она разговара са писцем?
– Када пронађете депеше с фронта у којима пише ка-

ко је немачка врховна команда дошла на чудовишну идеју
да се француски заробљеници вежу испред немачких вој-
ника и тако крену заједно да трче по брисаном простору
између два непријатељска рова не би ли стигли до против-
ничког и на тај начин решили битку у том делу фронта, то
одједном у мени направи читав театар мртвих који без
претеривања говоре и сви дигну два прста да би ушли у
роман. На срећу, ова метода није употребљавања много
пута, али јесте 1914. године.

У књизи је, отприлике, половина стварних, а поло-
вина измишљених ликова. Сви су изузетно уверљи-
ви. Где је граница, али и одговорност писца да, баве-
ћи се историјском тематиком, не завара читаоца?
– Књижевност наступа ту где наука остави празан

простор, да дода нове скице за слике времена и тако по-
пуни празнине. Али ту већ писац добија, помало, улогу де-
мијурга – мора да изгради нове јунаке, да направи узбу-
дљиву причу, која у коначноме, ипак, неће бити у супрот-
ности с чињеницама. Јер, једно је када дода слике за већ
постојеће чињенице, али нешто сасвим друго када нару-
ши слику о догађају. Неморална књижевност, она која ша-
ље потпуно погрешну поруку, недопустива је.

Није ли то за писца огромна одговорност? 
– То је, донекле, решено самом природом књижевно-

сти. Истина је све оно што вас као читаоца узбуђује. Једна
од првих ствари које смо на предавањима о књижевности
научили јесте разлика између науке и уметности. Ма коли-
ко се уметност бавила историјским темама, она то чини из

емотивних разлога, а не због истраживања и сазнавања
непознатих детаља. Постоји извесна дихотомија – етика и
естетика су две рођене сестре, с тим што је етика далеко
старија и јача од естетике. Естетика је, међутим, чуднова-
та сестра. Она је дужна да слуша етику, и слуша је, у на-
челу. Али естетика оперише емоцијама, а оне су у врло
компликованој вези с разумом. Естетика уме да изневери
етику малтене на свакој страници романа, али на крају
има неку ретку способност да у тоталном збиру остане
верна етици. Јер, не сме одступити од тачне слике. 

Кад онда уметност постаје неморална?
– Уметност постаје неморална онда када је лоша, ка-

да не може да узбуди читаоца и „поквареним” средствима
хоће да стигне до његових осећања. Напишите роман где
мајци умире петоро деце једно за другим... Сви знамо да
су у таквој причи веома јака осећања. Ако ту тему обради-
те рђаво, само да би публика плакала, онда сте неморалан
писац. Писац мора да схвати да он управља својим лико-
вима, а преко њих и осећањима публике. То смо научили
још из антике. Еурипид је био мајстор управљања осећа-
њима, он буквално држи публику за срце и неће то срце
да ишчупа, али хоће да га осети како пулсира у руци. 

Један од стварних јунака јесте Жан Кокто. Шта
су Вам Французи рекли за његов портрет?
– Он је стално приказиван као комични карактер. Је-

дан број критичара у Француској је то приметио и није им
се допало. Међутим, један њихов колега написао је у Ле
Монду да не постоји ниједна чињеница из његове биогра-
фије која оспорава што сам написао. То није најважније за
роман, али он у суштини јесте био баш такав, у стварном
животу. 

Зашто баш Први светски рат?
– Као писац бавим се многим темама, превасходно из

двадесетог века. О Великом рату написао сам пет прича у
књизи „Век”. Није то чудна одлука. Јесте ми, око 2000. го-
дине, примицање годишњице наметнуло нека размишља-
ња. Али категорично оповргавам сва размишљања да је
књига наменски написана да би о стогодишњици тог суко-
ба побрала ловорике. 

Нема много дела на тему тог рата. Зашто?
– Вероватно су томе допринеле противречне поли-

тичке околности. Већ је прва Југославија, Краљевина Срба,
Хрвата и Словенаца ујединила оне који су у том рату пуца-
ли једни на друге. Уз то, ту су и сви проблеми које је та зе-
мља имала, затим Други светски рат, који је Први прева-
зишао по суровостима, па партизански хероји... Некако је
свака деценија била обесхрабрујућа за писце да пишу о
томе. Упркос томе, што је можда и срећна околност, када
погледате ту вертикалу од „Дневника о Чарнојевићу”, па,
ако хоћете, и до „Великог рата”, видите да су то најважни-
је књиге српске књижевности или међу најважнијим. Очи-
то је, такође, да је та тема велика и озбиљна и не подноси
писце који су несолидни или склони јавашлуку. 

У причи „Најгори човек на свету” сте као ретко
ко додирнули питање ратног профитерства
код нас током Великог рата, али и некажњавања
таквих појава, већ, напротив, напредовања за
такве, што је и данас присутно...
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– Џон Рид је о томе сјајно писао у књизи „Србија
1915”. Она се нерадо штампа, за разлику од „Десет дана
који су потресли свет”. У тој необимној књизи, за мене шо-
кантном сведочанству живота какав је стварно био, и дале-
ко од наших романтичних представа, на око 120 страна Рид
је генијално проницљиво дао своју слику Србије те године. 

Данас имамо много тога што се представља као
уметност. Ипак, ма како на први поглед било добро
урађено, припада пропаганди и то оној која иде на
уништење целих идеја, идеологија, народа, земаља...
– То је срамно употребљавање уметности у целини, а

у књижевности посебно. Чист памфлетизам, ништа друга-
чије од ратног плаката. Знате, погледао сам многе ратне
плакате и многи од њих су веома духовити, али су ту, чи-
њеница, само да карикатурално представе противника.

Бавите се превођењем антике. Колико се антич-
ка књижевност данас чита?

– Српску неће, јер је наша традиција дубока и јака.
Ако смо од нечега профитирали у деобном билансу Југо-
славије то је књижевност – практично 80 одсто југословен-
ске књижевности остало је код нас. И данас има утицај као
српска књижевност. Није битно толико шта је написао
Меша Селимовић колико чињеница да он и данас утиче на
српске писце, а не на босанско-херцеговачке. 

И код нас се појављује тенденција која на Западу
већ постоји – типизација писаца. То јест, кад је-
дан писац објави нешто што одјекне од њега се
и надаље очекује да пише у том жанру, без обзи-
ра на идеје које има...
– Лично, јер сам доста о томе учио, не видим разлику

између овог доба и 19. века. Знате ли колико је петпарач-
ких романа писано у том веку још од Дикенсовог доба? Ни
броја им се не зна. Слично важи и за Балзаково и Золино
време. Ако Зола није био удављен петпарачком књижевно-

шћу, ако се то није десило ни Чехову,
неће се то десити ни Умберту Еку, нити
иједном другом добром писцу. Срећом,
свако потписује своју књигу. 

Код Вас је стално присутна
представа о некаквом златном
добу – златно доба пре Првог
светског рата, златно доба пи-
јанизма... Ми, ипак, живимо у
прилично мрачном времену. Има
ли наде да досегнемо златне ви-
сине, макар у некој области?
– Има наде, то каже један непопра-

вљиви оптимиста. Време није лако нити
једноставно, али ниједно време, у су-
штини, то није било. Кад сам 1989. ди-
пломирао, било је то три месеца пре па-
да Берлинског зида. После тога смо ми-
слили да је готово с репресијом, зидо-
вима, некаквим комитетима. Мислили
смо да постоји само ничим омеђено по-

ље маштовитости у књижевности. Шта се десило? Добили
смо петпарачку књижевност. Чини се да је било боље док
су постојале забране. Неки опоравак, не само српске књи-
жевности већ и светске, видимо тек после 2000. године.

Шта је произвело такав пад?
– Тешко се живело у то време, то је истина, али то не

може бити оправдање за књижевност, јер књижевност је
најјефтинија уметност. Кошта – ништа. Односно, мало
струје, колико потроши ваш рачунар. Зато беспарица није
оправдање. Али јесте једна слуђеност и збуњеност време-
ном. То се десило многим људима који су касније постали
велики писци.

Јесте ли и Ви били збуњени?
– У књижевност сам ушао 1993. године с „Линијама

живота”. Било је то најгоре време за било шта, па и за
књижевност. Постојала је, ипак, и једна добра страна – та-
да сам рекао себи да ћу писати овако како пишем, па ма-
кар ме нико не читао наредних тридесет година. Тако тада,
тако и сада. ƒ
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– Слабо. Међутим, кад год се антички комад постави
на сцени, и то уради добар редитељ, он има публику. Јер,
то је базична књижевност из које је изникла целокупна
европска литература. Кишова „Електра” сада је поставље-
на на сцени Народног позоришта, у одличној режији Иве
Милошевић. Увек је распродата јер говори о најдубљим,
основним људским емоцијама.

Имамо ли ми те мотиве и заплете достојне ан-
тичке драме? Колико је данашња публика спрем-
на да прихвати такво дело?
– Не потцењујмо публику. Публика је веома перцеп-

тивна да схвати најозбиљније дилеме које пред њу поста-
вља велика античка драма. Човек је у души, да тако кажем,
човечан. И ово доба ће се завршити и доћи ће неко друго,
али ће човек и даље имати потребу за озбиљним разми-
шљањем.

Преплављени смо осредњим књигама, предста-
вљеним често бомбастичним наградама које су,
наводно, добиле. Мислите ли да то неће наруши-
ти нашу књижевну сцену?



П
редизборну кампању у САД у 2016. години
и активности у периоду од избора председ-
ника Доналда Трампа (8. новембра) до ина-
гурације (20. јануара 2017), између осталог,
карактерисало је пренаглашено истицање
наводно пресудног утицаја руских хакера

на Трампову победу. Иако је наводно мешање руских (др-
жавних) хакера у америчке изборе и данас актуелно, не са-
мо због тога што је довело до трансформисања обавештај-
ног у необавештајни облик ратовања (крајем јула ове годи-
не Амерички конгрес увео је нови пакет санкција Русији
„због мешања у америчке председничке изборе”), несум-
њиво моћна америчка обавештајна заједница (чини је два-
десетак обавештајних и безбедносних агенција)  није успе-
ла да документује дотичне оптужбе. Таква немоћ, поред
осталог, указује на врхунску енигматичност савременог
обавештајног ратовања и истиче све израженији значај
техничког метода у овој сфери. Наиме, противници Трампа
поднели су лажан извештај, тзв. руски досије, који доказу-
је да је Трамп „сарађивао” са Москвом и да може бити
уцењен. Међутим, председник Трамп је у вези с тим фамо-
зним извештајем (13. јануар 2017) објавио на Твитеру: „Тај
извештај саставили су љигави политички оперативци из
редова демократа и из редова републиканаца, као и пропа-
ли шпијун” и додао да су документ  највероватније саста-
виле обавештајне агенције, иако су знале да немају доказе
и да их никад неће имати. И Москва је одбацила оптужбе,
односно тај извештај назвала будалаштином.

Недоказано уплитање руских
хакера у америчке изборе
Као могући повод за поменуто „хаковање” узето је у

обзир неодговорно понашање Хилари Клинтон за време док
је обављала дужност државног секретара САД (2009–2013) у
вези са несавесним чувањем америчких (државних) тајни.
Она је, према писању „Њујорк тајмса” (март 2015), нетран-
спарентно водила државне послове, кршећи закон који на-
лаже да се кореспонденција високих званичника одвија пу-
тем владиних налога и остаје у документацији владе. Није
користила електронску адресу МИП-а, већ лични сервер
(clin to ne mail.com), којим су се служили и њена кћерка Челси
и неколико помоћника, а није ни наредила својим помоћни-
цима да писма која је слала и примала пребаце на сервер
Владе, што значи да је приватизовала преписку.

Део те кореспонденције достављен је администраци-
ји почетком 2015. године на захтев Стејт департмента.
Међутим, сарадници Клитонове нису открили критеријум
на основу којег су бирали мејлове (55.000 страница мате-
ријала) које су послали Влади, нити су саопштили колико
су писама „задржали или уништили”.

Након годину дана истраге (у јулу 2016) директор
ФБИ-а Џејмс Коми није препоручио подизање оптужнице
за кривично дело против Хилари Клинтон, образлажући то
чињеницом да истражитељи немају доказ да су америчке
тајне завршиле код страних шпијуна, нити да је америчка
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СА ВРЕ МЕ НО ОБА ВЕ ШТАЈ НО РА ТО ВА ЊЕ (3)
Пише проф. др Милан МИЈАЛКОВСКИ

ТАЈНЕ ХАКЕРСКОГ 
РАТОВАЊА



безбедност угрожена због понашања тадашње шефице
дипломатије. Као главни разлог због којег ФБИ није пре-
поручио подизање оптужнице за кривично дело наведено
је да „федералци нису могли да пронађу да је секретарка
намерно била непажљива са државним тајнама или да их
је вољно прослеђивала”. Таквим наводом ФБИ је Клинто-
нову јавно назвао „немарном” и „нехајном”, односно за-
кључио да је бирајући личну мејл адресу показала слабу
моћ расуђивања и да се неодговорно понела према држав-
ним тајнама. Оваквом оценом ФБИ је заправо битно ути-
цао на њен успех у председничкој трци, а не наводно ру-
ско хаковање њене електронске поште.

Клинтонова је 31. јула 2016. у интервјуу за „Фокс њуз
сандеј” изјавила: „Знамо да су руске обавештајне службе
хаковале компјутере Демократског националног комитета
(ДНК) и знамо да су обезбедиле да доста тих мејлова буде
објављено и знамо да је Доналд Трамп показао веома за-
брињавајућу спремност да стане уз Путина, да подржи
Путина”. Из ових њених речи искрсавају два питања: пр-
во, да ли Клинтонова заиста није имала елементарно зна-
ње о савременој шпијунажи у електронској сфери и друго,
ко, зашто и како је имобилисао америчке тајне службе да
правовремено региструју, документују и спрече нехатно
безбедносно понашање Клинтонове?

Лако до дигиталних 
информација 
У вези с наведеним важно је напоменути да се диги-

талне информације уносе, обрађују, складиште и преносе
помоћу различитих технолошких платформи и метода,
што усложњава процес њихове заштите. То потврђује и
случај када су подаци о 500 милиона корисника интернет
сервиса компаније „Јаху” украдени крајем 2014. године,
како је саопштила та америчка фирма, наводећи да су ха-
кери имали државну помоћ, али није открила која је држа-
ва осумњичена. Иначе, неовлашћено прибављање диги-
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Како хаковање није уређено 
неким универзалним законом или 
међународним споразумом, у дигиталној
шпијунажи све је дозвољено. За разлику 
од метода одбране од традиционалне 
шпијунаже, у којој су предмет обраде 
били само они који су оправдано 
сумњиви, интернет је допринео томе 
да смо сви „сумњиви” и потенцијални 
обавештајци, терористи, криминалци, 
што дозвољава да постанемо и предмет 
обраде. Скоро да нема никакве 
селекције, питање је само према коме ће
неки независан или државни хакер 
усмерити своју пажњу, доћи до 
компромитујућих података и 
искористити их за своје циљеве.

Хилари Клинтон, бивша државна секретарка САД

Председник САД Доналд Трамп

талних информација много је масовније и једноставније
него информација (тајни) које су, на пример, у писаној
форми, попут разних докумената који се чувају у некој
просторији. Реч је о бесконачном низу спољашних и уну-
трашњих канала отицања информација у електронској
форми, који се своди на то да постоји велики ризик да
свака тајна може да постане јавна. У том контексту, из бо-
гатог арсенала примера, наводимо неке.

Едвард Сноуден, бивши службеник (дезертер) америч-
ке Националне агенције за безбедност (НСА), који је обело-



данио размере тајног надзора грађана САД и читавог света
од америчких обавештајних служби, поручио је режисерки
Лори Поитрас, с којом је контактирао у жељи да обелодани
доказе о надзору које је прикупио: „Од сада знај да свака
граница коју пређеш, куповина или позив који обавиш, ан-

тена мобилне телефоније поред које прођеш, пријатељ кога
имаш, чланак који напишеш, сајт који посетиш, наслов сва-
ке твоје поруке и сваки пакет који пошањеш налази се у ру-
кама система чији је домашај неограничен”.

Одговорност за „обијање” тајни америчких демокра-
та преузео је хакер Марсел Лазар (44), са надимком Луци-
фер, кога је Румунија изручила америчким властима. Он је
1. септембра 2016. осуђен на 52 месеца затвора зато што
је неовлашћено приступио заштићеним компјутерима Хи-
лари Клинтон док је била државни секретар, а у званичној
кореспонденцији користила приватни мејл.

Руске власти оптужиле су (1. фебруара 2017) двојицу
бивших обавештајаца Федералне службе безбедности
(ФСБ) и менаџера компаније за сајбер безбедност „Ка-
сперски лаб” за издају. Они су у Русији шпијунирали за
Сједињене Америчке Државе. Два обавештајца из одеље-
ња за сајбер безбедност руске ФСБ Сергеј Михајлов и
Дмитриј Докучајев оптужени су да су сарађивали са аме-
ричком Централном обавештајном агенцијом (ЦИА). 

Средином марта ове године ЦИА је покренула велику
истрагу како би ухватили инсајдера у Ленглију, односно
установила ко је Џулијусу Асанжу доставио 8.761 доку-
мент који је објавио његов „Викиликс”.

На сајту „Викиликса” објављено је (31. јануара 2017)
више од 20.000 мејлова француског председника Емануе-
ла Макрона, саопштила је та организација. „Викиликс” на-
води да је аутентичност украдених Макронових мејлова
проверена пре него су обелодањени. Међутим, није по-
знато ко је одговоран за крађу мејлова.

Пошто хаковање није уређено неким универзалним
законом или међународним споразумом, у дигиталној шпи-
јунажи све је дозвољено. За разлику од метода традицио-
налне шпијунаже, у којој су предмет обраде били само они
који су оправдано сумњиви, интернет је допринео томе да

смо сви „сумњиви” и потенцијални обавештајци, терори-
сти, криминалци, што дозвољава да постанемо и предмет
обраде. Скоро да нема никакве селекције, питање је само
према коме ће неки независан или државни хакер усмерити
своју пажњу, доћи до компромитујућих података и искори-

стити их за своје циљеве. Иза хакер-
ских претњи могу бити различите
државе и њихове институције, недр-
жавни и транснационални субјекти
– злонамерни појединци, терори-
стички и криминални колективитети,
привредни субјекти и други. То има
за последицу да је мистерија хакова-
ња све очигледнија, али је хакере и
њихове мотиве све теже идентифи-
ковати. Напросто, хакерски алати
постали су један од профитабилних
асиметричних инструмената тајног
ратовања различитих субјеката, који
нису у стању да се на други начин
суочавају са надмоћнијем непријате-
љем или супериорнијим ривалом,
партнером или пријатељем.

Размотрене чињенице аргументовано указују на нове
(електронске) димензије традиционалног обавештајно-
контраобавештајног ратовања које и данас, ипак, првен-
ствено зависе од кључног фактора – имаоца тајне. Реч је о
томе да обавештајна служба улаже одговарајуће напоре
да установи све појединости о имаоцу одређене тајне, на-
равно с циљем да је сазна. У обавештајном ратовању
штетне последице по имаоца тајне (на пример државу),
уколико је неко сазна, јесу очекиване и могуће, док остаје
споредно да ли ју је њен ималац свесно или нехатно учи-
нио доступном неовлашћеном лицу. Уколико је нови (нео-
влашћени) поседник његове тајне не злоупотреби за
остваривање неког свог циља, оштећени (аутентични) вла-
сник никада неће сазнати да је „проваљена”. У супротном,
оштећеном преостаје да се нада да неовлашћени посед-
ник тајне неће да је објави. Стога контраобавештајна пре-
порука би гласила: онај ко није способан да сачува своје
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Џулијус Асанж, оснивач сајта „Викилис”



тајне у електронској форми, не треба да користи елек-
тронску комуникацију. Уместо да студиозније образлаже-
мо констатовано, подсећамо на сугестију коју је Едвард
Сноуден упутио режисерки Лори Поитрас.

Стварне санкције 
за виртуелно ратовање
На неминовну рефлексију такозваног чистог обаве-

штајно-контраобавештајног ратовања на необавештајни
облик ратовања указује одлука одлазећег председника
САД Барака Обаме о протеривању 35 руских дипломата и
затварању два руска представништва у Мериленду и Њу-
јорку, крајем децембра 2016. године. „Наредио сам преду-
зимање више акција као одговор на агресивно понашање
руске владе према америчким званичницима, као и због
сајбер операције Москве чија су мета били амерички из-
бори. Ово не значи крај увођења санкција због агресивне
активности Русије”, рекао је тада Обама.

Такође, Обама је наредио и увођење санкција руској
Главној обавештајној управи (ГРУ) и Федералној служби
безбедности (ФСБ), као и руским компанијама за које Ва-
шингтон тврди да подржавају ГРУ. Санкције
су уведене и директору ГРУ генералу Игору
Коробову, као и тројици његових заменика и
двојици руских држављана Алексеју Белану и
Јевгенију Богачеву, за којима је ФБИ година-
ма трагао звог наводних хакерских напада.

Поводом такве Обамине одлуке, порпа-
рол кабинета руског председника Владимира
Путина Дмитриј Песков рекао је (29. јануар
2016) да ће Русија на адекватан начин одго-
ворити на поменуте америчке санкције. Од-
говор је стигао неколико месеци касније.
Председник Русије Владимир Путин наредио
је 30. јула ове године да 755 америчких ди-
пломата напусти Русију, као одговор на нај-
новије санкције Вашингтона. Реч је о санк-
цијама САД првенствено усмереним ка по-
ништавању енергетских пројеката Европске
уније са Русијом (допремање јевтинијег руског гаса у ЕУ),
несумњиво ради обезбеђивања европског тршишта за
амерички (скупљи) течни гас. С обзиром на то да је Мо-
сква нове америчке санкције оценила као акт непријатељ-
ства и као прву контрамеру објавила протеривање 755
америчких дипломата, многи основано оцењују да је поно-
во на сцени хладни рат, чији су ток и исход неизвесни. За-
право, у савременом свету наговештен је примат необаве-
штајног облика ратовања.

Савремене обавештајне службе представљају моћну
снагу државе у решавању разноврсних спољнополитичких
изазова и претњи, првенствено тако што онима који одлу-
чују правовремено предочавају резултате обавештајне де-
латности. Истовремено, по њиховом налогу самостално се
непосредно ангажују на извођењу разноврсних субверзив-
них дејстава – специјалних тајних акција и операција. Уну-
трашња организациона структура обавештајних служби
поуздано их легитимише као актере необавештајних де-

латности. Наиме, уколико обавештајна служба неке држа-
ве у руководећем управном органу, поред организацијске
јединице за оперативно-обавештајну делатност, има и је-
диницу за операције или специјалну подршку, то значи да
се ангажује и за извођење одређених необавештајних
(субверзивних) делатности. Реч је пре свега о обавештај-
ним службама држава чију спољну политику карактерише
примена силе противно Повељи ОУН и међународном
праву. Таквим државама необавештајни облик ратовања
представља важну компоненту спољне политике, а „обра-
злажу” је потребом превентивне одбране од носилаца
безбедносних изазова и претњи у непосредном и даљем
окружењу. С тим у вези Хармут Шауер каже да су „специ-
јалне операције треће средство спољне политике – јаче од
дипломатије а мање страшне од рата” (Sha u er, H.: Sna ge
za spe ci jal na dej stva SAD, Eu ro pa ische Wer kun de, 1986,
p. 4). Марк Зипезауер је још конкретнији. У књизи „Најве-
ћи успеси ЦИА”, поред осталог, наглашава да је највећа
заблуда у веровању да је приоритет ЦИА прикупљање по-
датака, јер „упркос њеном имену, главна сврха постојања
ЦИА јесте – и увек је била, извођење тајних („прикриве-
них”) операција које сачињавају економско ратовање,
монтирање избора, атентате, па чак и геноцид”. Наводећи

42 „највећа” успеха, односно начине њиховог остварива-
ња, као последњи је обрадио успех под називом „Југосла-
вија”, а односи се на улогу ЦИА у разбијању комунистичке
Југославије (Zi pe za u er, Mark, The CIA’s Gre a test Hits, Odo -
nian Press, Tuc son, 1997, p. 13). 

Почетком фебруара ове године, реагујући на изјаву
Била О’Рајлија, новинара америчке телевизије „Фокс
њуз”, о томе да је руски председник Владимир Путин уби-
ца, амерички председник Доналд Трамп рекао је да „смрт
сеје ЦИА, а не Путин”. У том контексту говорио је и холи-
вудски редитељ Оливер Стоун, односно захтевао је од
председника САД Доналда Трампа да објави сва тајна до-
кумента о рату у Украјини, настала у време претходне ад-
министрације, констатујући да „иза свега стоји ЦИА, а
Американци живе у незнању... Америци је потребан не-
пријатељ, јер само тако могу да одрже НАТО”. ƒ

(Наставак у следећем броју)
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Едвард Сноуден, бивши службеник америчке НСА-е



За ширу јавност Херман Нојбахер био је мало познат
окупаторски високи званичник, док је неколицина истори-
чара познавала и његову примарну дужност у окупираној
Србији за време Другог светског рата. Рођен је 24. јуна
1893. у месту Велс у Аустрији. Још пре почетка Другог свет-
ског рата, после уласка нацистичких трупа у Аустрију, мар-
та 1938. године, обављао је дужност градоначелника Беча.
Припадник је Националсоцијалистичке немачке радничке
партије од 1933. године, а од почетка ратних дејстава оба-
вља је и дипломатске послове у земљама које су биле саве-
знице Трећег рајха (Румунија, Бугарска, Мађарска), као и у
окупираним земљама (Грчка и Србија). 

По окончању Другог светског рата сведочио је на Нир-
нбершком процесу, а затим су га америчке војне власти ис-
поручиле новоформираној југословенској државној управи
у Београду. Повод је било сведочење током процеса гене-
ралу Драгољубу Дражи Михаиловићу, али га је нови режим
задржао, процесуирао и осудио на 20 година присилног ра-
да. Због болести Нојбахер је из затвора пуштен 1952. годи-
не, вратио се у родну Аустрију, да би од 1954. до 1956. ра-
дио као саветник етиопског цара (и Титовог пријатеља) Хаи-
ла Селасија. 
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У
нашој стручној и научној јавности неретко се
воде полемике око појединих значајних лично-
сти, о томе да ли су били српски пријатељи, не-
пријатељи, савезници, издајници и слично. До-
бар пример јесте Винстон Черчил, кога део јав-
ности сматра за човека који је „продао” Дражу

Михаиловића, окренуо му леђа и у кључним тренуцима по-
држао Тита, док други сматрају да је британски ратни пре-
мијер само подржао партизане као покрет који се одлучни-
је борио са Немцима и квислинзима. Таквих примера преи-
спитивања прошлости у времену транзиције све је више.

Пажњу стручне и шире јавности скренула је на себе
књига мемоара Хермана Нојбахера „Специјални задатак
Балкан”, која пружа увид у занимљиве чињенице при проу-
чавању историје Другог светског рата на простору југои-
сточне Европе. Књигу је први пут издао „Службени лист”, а
колику је пажњу побудила најбоље говори податак да се
без проблема може наћи комплетно објављена на интерне-
ту, наравно у пиратској варијанти. За нашу читалачку пу-
блику, посебно историчаре, најзанимљивији је део сећања
у којима аутор пише о окупираној Србији, генералу Михаи-
ловићу, Недићу, Титу...  

Хитлеров повереник на Балкану није био
пријатељ Срба, нити изразити 
хуманиста, већ је увидео да масовна
стрељања не само да не сламају отпор,
већ напротив, и мирније становништво
присиљавају да бежи у шуму и узме
оружје. Нојбахер је, пре свега, желео да
на миру извлачи ресурсе и добра из 
окупиране Србије, што му је и био 
првенствени задатак, који му је Хитлер
поверио. Та организована и систематска
пљачка домаћих руда, сировина, хране и
осталих ресурса није могла да се 
реализује без безбедних саобраћајница,
те се његов хуманизам и жеља да се 
прекину стрељања могу сагледати у том
контексту. 

ПРЕИСПИТИВАЊЕ 
ПРОШЛОСТИ

ХЕРМАН НОЈБАХЕР – СПЕЦИЈАЛНИ ХИТЛЕРОВ ИЗАСЛАНИК ЗА БАЛКАН

Нојбахер је желео да ојача Недићев положај 
због лакшег спровођења немачких интереса



Своје успомене написао је 1953. године, први пут су
штампане 1956. године (Son de ra u ftrag Su dost
1940–1945/Her man Ne u bac her), да би их код нас први пут
објавили 2004. године (књига је доживела је још једно изда-
ње 2008. године), у преводу Николе Живковића и уз предго-
вор др Косте Николића. Преминуо је као слободан грађа-
нин, у Бечу, 1. јула 1960. године.

47

Представник Немачке 
Од првог до петог поглавља Нојбахерови мемоари

посвећени су балканским земљама, у којима је обављао
високу функцију као представник Министарства спољних
послова Немачке (Румунија, Бугарска, Грчка, Албанија). За
нас је важно шесто поглавље – Југославија, које садржи
његово виђење ратне ситуације, пре свега у Србији, али и
на осталим подручјима предратне Краљевине. Крајем ав-
густа 1943. године у Хитлеровој команди, „Фиреровом
Главном штабу”, добио је звање специјалног опуномоће-
ног изасланика Министарства спољних послова у Србији,
Црној Гори и Грчкој, и од тада па до краја рата његова
улога и делатност постају битни за све оне који су живели
на тим просторима током ратних страхота, али и за оне
који данас желе дубље спознати политику Трећег рајха. 

Значај Нојбахерових мемоара није у откривању
епохалних података и сензационалних чињеница, јер је
реч о службенику окупационе силе, који је имао велика
овлашћења на терену, али који није креирао већ само
спроводи зацртану политику. Херман Нојбахер залагао се
за промену немачке репресивне политике у Србији, не
због превелике љубави према Србима или филантропског
заноса (био је ревносни нациста), већ због тога што је пре
свих схватио контрапродуктивност стрељања талаца, по-
литике која је у крајњој линији војно, политички и при-
вредно штетила Немцима. 

Стога у мемоарима тврди да је бескомпромисни про-
тивник принципа колективне одговорности и то зато што
на сурови менталитет балканског човека та мера не оста-
вља већи ефекат застрашивања: „Па ипак у свакој прили-
ци сам скретао пажњу на то да ове методе не могу посву-
да да имају исти ефекат: тврди, жилави народи, као што
су на Балкану, веома су равнодушни према казненим ме-
рама одмазде које се врше над недужним људима. На
основу балканске традиције, најсигурнији одговор на
стрељање талаца јесте крвна освета, а никако није преда-
ја. Не би било добро за Немачку ако би се све балканске
земље претвориле у неку врсту удружења крвне освете”.

Трагедија Недића

Његов покушај да утиче на промену политике према
Србима, која би поред укидања репресија подразумевала
и ојачавање Недићевог режима, уједињењем Србије с Цр-
ном Гором, није успео због Хитлеровог неповерења према
Србима. Нојбахер је с идејом „Великосрпске федерације”,
како је називао свој пројекат уједињења, иступио пред
Хитлера у децембру 1943. године, па га у мемоарима и ци-
тира: „Хитлер је имао следеће мишљење: Ми никада не
смемо да допустимо да на Балкану један народ који посе-
дује осећај политичке мисије и историјске улоге постане
сувише моћан. Управо Срби су тај народ. Они су доказали
да имају велику државотворну снагу, као и велике амбици-
озне циљеве, који иду чак до Егејског мора. Имам озбиљне

Херман Нојбахер



резерве према томе да такав народ у његовим настојањи-
ма и амбицијама, ја још посебно охрабрим и подржим!”.  

Улога генерала Милана Недића, српског квислиншког
премијера у време окупације, описана је као покушај да се
поправи катастрофална ситуација српског народа, што га
је, по мишљењу Нојбахера, отерало у колаборацију, а сам
генерал представљен је као трагична личност. Тако је пи-
сао Нојбахер, који је чини се искрено ценио Недићеву
спремност на сарадњу са нацистима и његову лојалност
немачкој окупационој управи, која је чврстом стегом упра-
вљала Србијом од 1941. до 1944. године.

Михаиловићева герила

Посебно занимљиво је и Нојбахерово мишљење и од-
нос према четницима и њиховом вођи генералу Михаило-
вићу, који је, према његовом суду, у Немцима видео не-
пријатеља број два, а у Титу, који је од 1943. године био у
успону, главног противника. О сарадњи четника и немач-
ких трупа Нојбахер говори на више места у свом сећању,
али напомиње: „Сам Дража Михаиловић, међутим, уздр-
жавао се од свих преговора са Немцима и остао је про-
тивник окупатору и веран савезницима. У својим шифро-
ваним порукама он је осуђивао своје подређене командан-
те због таквог понашања и називао их је издајицама.
С друге старне, ја не сумњам у то да се он надао да ће од
ових издајица, које су сарађивале с немачким Вермахтом,
моћи да добије што је могуће више оружја”.   

Немачка команда је са стрепњом гледала на пружање
помоћи у оружју четницима, јер цеви уперене ка партиза-
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Дража Михаиловић
представљен је као патриота,
коме су комунисти главни
противници

Нојбахер је видео Тита као храброг вођу 
који разуме значај пропаганде



представника сила Осовине, који су чак и седам деценија
после рата реткост у српском преводу. Поред идеолошке
баријере и предрасуда, које извори често доносе, дана-
шњем историчару (ако критички посматра прошлост) сва-
како ће помоћи да реалније сагледа проблеме Другог свет-
ског рата. 

Херман Нојбахер стога представља умереније и тре-
звеније мемоаристе из хијерархије Хитлеровог режима и
према неким оценама, војно-политичким ставовима и про-
суђивањима, може се, донекле, сврстати уз Алберта Шпе-
ра, као човек који се из сасвим опортунистичких разлога
представља много исправнијим, чистијим и хуманијим, не-
го што је то у ратним околностима био. Можемо се закљу-
чити да је Нојбахер добро проценио ситуацију у окупира-
ној Србији и искрено закључио да би било сасвим корисно
ублажити оштру одмазду (сто за једног) према домаћем
становништву. 

Нити је Нојбахер био пријатељ Срба, нити изразити
хуманиста, већ је увидео да масовна стрељања не само да
не сламају отпор, већ и мирније становништво присиљава-
ју да бежи у шуму и узме оружје. Пре свега желео је да на
миру извлачи ресурсе и добра из окупиране Србије, што
му је и био првенствени задатак, који му је Хитлер пове-
рио. Та организована и систематска пљачка домаћих руда,
сировина, хране и осталих ресурса није могла да се реали-
зује без безбедних саобраћајница, те његов хуманизам и
жељу да се прекину стрељања можемо сагледати у том
контексту. ƒ

Др Владимир БАРОВИЋ

нима лако могу да се окрену и ка да-
родавцима. Да је Нојбахер у коман-
данту Југословенске војске у отаџби-
ни гледао не немачког сарадника већ
искреног патриоту сведочи и његова
спремност да као сведок дође на су-
ђење генералу Михаиловићу, што је
„платио” накнадним задржавањем и
робијом од шест година.

О маршалу Титу

Херман Нојбахер у својим сећањима посебну пажњу
посветио и партизанском покрету отпора и његовом лиде-
ру, маршалу Титу, који је, према његовим речима, одлично
схватао значај пропаганде и примену технике народно-
фронтовске борбе најширих маса. Партизанској герили
одао је признање за фанатичну упорност и бескомпроми-
сност у борби: „У бројним борбама имали су велике и кр-
ваве губитке, те су поднели нечувене напоре. Највећи део
бораца који су 1941. године започели са Титом борбу, ни-
је био међу живима, јер су погинули у борбама.”  

У немачком вођству рајхсфирер Хајнрих Химлер, по
мишљењу Нојбахера, први је схватио да је Тито политички
проблем: „Химлер ми је једном казао: То је неуморан бо-
рац. Био бих срећан кад бисмо ми имали туце људи ова-
квог кова!”. С друге старне, Нојбахер објашњава и сарад-
њу партизана са Немцима, која се одвијала преко Штаба
немачког генерала у Хрватској Глаизе-Хорстенауа (Gla i se-
Hor ste nau) и Главног штаба партизанских одреда у Хрват-
ској. Подразумевала је размену заробљеника, посебно
рањеника, док сам Хитлеров изасланик Нојбахер истиче
да Тито није озбиљно схватао склапање уговора с Нем-
цима: „Та сарадња му је служила само тактички, у одре-
ђеном тренутку. Дугорочно, он је размишљао о својој
историјској улози и легенди и пазио је, када је већ сара-
ђивао, да се не компромитује”.

Далеко од пријатеља
Мемоари Хермана Нојбахера „Специјални задатак

Балкан” занимљиво је штиво за све истраживаче и оне ко-
ји се занимају за историју Другог светског рата у Југосла-
вији. Књига сећања написана је луцидним, лаким и читљи-
вим стилом, без непотребних и заморних података. Мемо-
ариста је веома добро информисан о традицији, историји,
политици, обичајима и сукобима балканских народа, а по-
себно има обиље података о замршеним политичким
(не)приликама на том простору. Аутор је покушао да
представи своју личност као наклоњену Србима, док је у
суштини био далеко од пријатеља, јер је верно служио са-
мо Хитлеру и његовој политици, што је донекле разумљи-
во за човека који је био уверени нациста и дугогодишњи
члан странке.  

Нојбахерови мемоари битни су и због недостатка из-
вора такозване друге ратујуће стране, односно Немаца и

ИСПРАВКА ЈАВНОГ КОНКУРСА ИЗ
ПРЕТХОДНОГ БРОЈА „ОДБРАНЕ”

У магазину „Одбрана” број 292, од 15. новембра
2017, у јавном конкурсу на 50. страници, у пасусу – III
Рок за подношење пријаве на јавни конкурс, писало је:
„Текст конкурса биће објављен на веб-страници Мини-
старства одбране Републике Србије, у дневном листу
„Политика” и периодичном издању огласа Националне
службе за запошљавање”, а треба да стоји: „Текст кон-
курса биће објављен на веб-страници Министарства од-
бране Републике Србије, у дневном листу „Вечерње но-
вости” и периодичном издању огласа Националне слу-
жбе за запошљавање”. Извињавамо се читаоцима због
грешке. 

Немци стрељају цивила у Крушевцу, крајем августа 1941. године
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1. Зид као преграда, 2. Јапанска народна одећа, 3. Европска
заједница (скр.), 4. Име синеасте Роселинија, 5. Руско женско име, 
6. Чешки филмски режисер, 7. Изумрли народ у Јужној Америци, 
8. Завичај Камикчана код Пирота, 9. Маљави, 10. Коњ (песн.), 11. Учење
Томе Аквинског, 12. Мушко име одмила, 13. Један витамин, ретинол,
14. Алат за копање земље, 15. Име јапанског револуционара Итикаве,
16. Трговкиња старинама, 18. Чврсти, 19. Трапавко, 20. Васкрснуће
(грч.), 21. Шпекулант, 22. Официрски чин у војсци (мн.), 24. Врста
тканина, 25. Окрутна власт (мн.), 27. Лековита биљка, килавник, 
28. Становник Атике, 30. Малокрвност (мед.), 31. Занатлија који
израђује корита, 33. Становници Цеља, 34. Завичај Апатинаца, 
36. Рачуница, 37. Рубови, 39. Пипање, 40. Наталија одмила, 
42. Ташмајдан краће, 43. Ин витро дијагностика (скр.), 44. Акционарско
друштво (скр.), 45. Лична заменица.

УСПРАВНО:

17. Погони где се врши паковање, 18. Лечење и нега болесника, 
19. Средња стручна спрема (скр.), 20. Словенка из Изоле, 
21. Прибежиште, азил, 23. Грчки покрет отпора из Другог светског
рата, 24. Апарат за издавање новца, 25. Динамика покрета (физ.), 
26. Мудра изрека, 27. Нарицати, 28. Култни филм Џејмса Камерона,
29. Видарке рана, 30. Екавски изговор, 31. Славине, 32. Избор робе у
продавници, 33. Пиратерија, гусарство, 34. Иницијали славне глумице
Тејлор, 35. Иницијали фудбалера Тадића, 36. Штитник колена, 
37. Одобравати без поговора, 38. Нарови (краће), 39. Лек против
жуљева (фарм.), 40. Шаљиви назив за Крушевљанина, 41. Изазивање,
42. Завичај Миљевчана (у РС), 43. Ивана одмила, 44. Запушити чепом,
45. Средњевековни великаш, Ђорђе Комнин, 46. Град у Либану, 47. Који
има утицај, 48. Љубити (заст.), 49. и 50. Празник рода Војске Србије
16. новембра, 51. Женско име, Андрина.

ВОДОРАВНО:
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Амерички композитор шаховских проблема Вилијем Антони ШИНКМАН
(1847–1933) један је од великана проблемског шаха, следбеник Сема Лојда.
Дајемо два Шинкманова двопотеза из његовог раног периода, а решења
дајемо у следећем броју.

ИЗАБРАНИ ПРОБЛЕМИ
ДВОПОТЕЗИ ВИЛИЈЕМА ШИНКМАНА
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Проблем број 2 – Мат у 2 потеза
В. А. Шинкман, “Deutsche
Schachzeitung”, 1876.

Проблем број 1 – Мат у 2 потеза
В. А. Шинкман, “Philadelphia Chess
Record”, 1874.

По зи ци ја на ди ја гра му:
Бели: Kd6, Df7, Td2, La5,
пешаци: a4, g5 (6 фигура)
Црни: Kd4, Ld3, пешаци: 
c5, e4, g6, g7 (6 фигура)

По зи ци ја на ди ја гра му:
Бели: Kf7, Dh5, Lh1, Sb6, Sg2,
пешак d2 (6 фигура)
Црни: Ke4, пешаци: d4, f6
(3 фигуре)
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У колонама и редовима, водоравно и усправно, у
празна поља упишите једноцифрене бројеве од 1
до 9 који недостају. Сваки број има своје место, не
сме да се понови исти број ни у усправној колони
ни у водоравном реду, нити у квадрату 3х3.

Решење коњићевих скокова: Једна топла реч
може да угреје три зимска месеца; Без орача и
здрава копача , не би било хлеба ни колача.
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Ме ди ја цен тар „Од бра на” до де љу је Но ви нар ску на гра ду „Иван Мар ко вић” за нај -
бо ље ме диј ско из ве шта ва ње о ак тив но сти ма Ми ни стар ства од бра не и Вој ске Ср би је у
2017. години.

Циљ на гра де је сте под сти ца ње но ви на ра ко ји пра те ак тив но сти на шег си сте ма
од бра не на ква ли тет но из ве шта ва ње у до ма ћим пи са ним и елек трон ским ме ди ји ма,
афир ма ци ја и јав на ве ри фи ка ци ја њи хо вог ства ра ла штва, као и се ћа ње на Ива на Мар -
ко ви ћа, јед ног од нај да ро ви ти јих вој них но ви на ра и уред ни ка у ли сту „Вој ска”, ко ји је
2003. из не на да пре ми нуо у 43. го ди ни жи во та. 

О до де ли Но ви нар ске на гра де „Иван Мар ко вић”, по по себ ном Пра вил ни ку, од лу -
чу је жи ри од пет чла но ва.

На гра да се до де љу је у ви ду пла ке те и уру чу је на све ча но сти по во дом Да на Ме ди -
ја цен тра „Од бра на” – 24. ја ну а ра. 

Пра во уче шћа на кон кур су има ју сви про фе си о нал ни но ви на ри ко ји ра де за ме ди -
је на те ри то ри ји Ре пу бли ке Ср би је, без об зи ра на њи хов фор мал ни ста тус.

За но ви нар ску на гра ду не мо гу кон ку ри са ти но ви на ри за по сле ни у Ме ди ја цен тру
„Од бра на” и Упра ви за од но се са јав но шћу Ми ни стар ства од бра не.

Про по зи ци је

1. Сва ки уче сник на кон кур су мо же до ста ви ти је дан ори ги нал ни рад.
2. У слу ча ју да је кан ди да ту ра из раз тим ског ра да, мо же да укљу чи нај ви ше пет осо ба.
3. На кон курс се ша љу при ло зи (ин тер вјуи, члан ци, ко мен та ри, ре пор та же, ра дио и ТВ

еми си је) о ак тив но сти ма Ми ни стар ства од бра не и Вој сци Ср би је ко ји су штам па ни
или еми то ва ни у сред стви ма јав ног ин фор ми са ња Ре пу бли ке Ср би је у пе ри о ду од 1.
ја ну а ра до 31. де цем бра 2017. го ди не.

4. До ста вље ни ма те ри ја ли не вра ћа ју се уче сни ци ма кон кур са. 
5. При ја ве с ори ги нал ним штам па ним тек стом, исеч ци ма или фо то ко пи ја ма на пи са, тон -

ским и ви део-за пи си ма до ста вља ју се до 31. де цем бра 2017, лич но или пре по ру че ном
по шиљ ком на адре су: Ме ди ја цен тар „Од бра на”, Бра ће Ју го ви ћа 19, 11000 Бе о град,
с на зна ком – За Кон курс за Но ви нар ску на гра ду „Иван Мар ко вић”.

6. Предлоге за Новинарску награду „Иван Марковић” могу слати и организационе јединице
Министарства одбране и Војске Србије, на адресу Медија центра „Одбрана“.
Предлог треба да садржи: назив рада, име аутора, датум објављивања и назив гласила
у коме је рад објављен.   

7 Пријаве пристигле после рока одређеног за достављање жири неће узимати у
разматрање. 

8. За при ја ву кан ди да та из штам па них ме ди ја ва жно је да се на фо то ко пи ји или ске ни -
ра ном тек сту ја сно ви ди ло го но ви не, пот пис ау то ра и да тум об ја вљи ва ња. Те ле ви -
зиј ски но ви на ри тре ба да до ста ве DVD с ма те ри ја лом за кон курс. Ра дио-но ви на ри при -
ло ге до ста вља ју на CD у MP3 фор ма ту. При лог об ја вљен на ин тер не ту тре ба до ста -
ви ти на DVD у HTML фор ма ту. Та ко ђе тре ба до ста ви ти ин тер нет адре су на ко јој се
мо же по гле да ти ма те ри јал на ме њен за кон курс. DVD и CD тре ба да бу ду ја сно обе -
ле же ни, с име ном и пре зи ме ном кан ди да та, и на зна ком о ду жи ни при ло га.

9. Уз при ја ве по треб но је до ста ви ти крат ку би о гра фи ју ау то ра при ло га, по твр ду о ста -
ту су у ме ди ји ма у ко ји ма су об ја вље ни при ло зи (по твр да о рад ном ста ту су или хо но -
рар ном ан га жма ну), адре су, те ле фон и и-мејл ау то ра.

10. Жи ри ће раз ма тра ти кан ди да ту ре на осно ву ква ли те та ме диј ског из ве шта ва ња о Ми -
ни стар ству од бра не и Вој сци Ср би је, а при ли ком од лу чи ва ња у об зир ће узи ма ти оп -
ште но ви нар ске кри те ри ју ме, ис тра жи вач ки рад, стил пи са ња, ути цај, јав ну ко рист,
ори ги нал ност и кре а тив ност.

11. Жи ри за др жа ва пра во да од би је уче шће на кон кур су уко ли ко бу де сма трао да до ста -
вље ни ма те ри јал ни је у скла ду с про по зи ци ја ма.

12. Ме ди ја цен тар „Од бра на” за др жа ва пра во да нај у спе шни је при ло ге на кон кур су об -
ја ви у ма га зи ну „Од бра на” и на ин тер нет пре зен та ци ја ма Ми ни стар ства од бра не и
Вој ске Ср би је, те да сав до ста вље ни ма те ри јал ко ри сти ра ди да љег про мо ви са ња Вој -
ске Ср би је и Но ви нар ске на гра де. 

13. При ја ва за кон курс би ће до ступ на на веб-сај то ви ма Ме ди ја цен тра „Од бра на” www.od-
brana.mod.gov.rs и Ми ни стар ства од бра не www.mod.gov.rs. 
Све ин фо р ма ци је о Кон кур су мо гу се до би ти те ле фо ном на број 011/3241-257 или

елек трон ском по штом на адре си: odbrana@mod.gov.rs. ƒ

КОНКУРС 
ЗА НО ВИ НАР СКУ НА ГРА ДУ

„ИВАН МАР КО ВИЋ”
ЗА 2017. ГО ДИ НУ

Ме ди ја цен тар „Од бра на”, по -
во дом Да на уста но ве – 24. ја ну а ра,
про гла си ће нај бо љег спор ти сту и
спорт ску еки пу Вој ске Ср би је у
2017. го ди ни. Же ли мо да за да так по -
ве рен струч ном жи ри ју бу де што те -
жи, а да при зна ње и на гра да при пад -
ну спор ти сти ма чи ји су ре зул та ти
за слу жи ли нај ви ше па жње и по што -
ва ња. 

За то је ва жно да сви они ко ји
пра те вој ни спорт и они ко ји се њи -
ме ба ве не за бо ра ве да од њи хо вих
при ја ва за ви си да ли ће нај бо љи би -
ти за и ста и иза бра ни.

Жи ри, ко ји ће би ти са ста вљен од
нај бо љих по зна ва ла ца вој ног спор та,
па жљи во ће пре гле да ти све при спе ле
при ја ве и ода бра ти нај бо ље.

Пе ха ри ће би ти уру че ни на све -
ча но сти по во дом Да на Ме ди ја цен -
тра „Од бра на” у До му Вој ске Ср би је
у Бе о гра ду. 

Про по зи ци је кон кур са ни су се
ме ња ле. За зва ње Спор ти ста го ди не
Вој ске Ср би је 2017. и Спорт ска еки -
па Вој ске Ср би је 2017. мо гу кон ку -
ри са ти офи ци ри, под о фи ци ри, ци -
вил на ли ца на слу жби у Ми ни стар ству
од бра не и Вој сци Ср би је, ка де ти Вој не
ака де ми је, уче ни ци Вој не гим на зи је,
про фе си о нал ни вој ни ци и вој ни ци на
до бро вољ ном слу же њу вој ног ро ка.
Исти прин ци пи ва же и за еки пе, чи ји
чла но ви тре ба да при па да ју јед ној од
на ве де них ка те го ри ја.

Пред ло ге мо гу сла ти ко ман де,
је ди ни це, уста но ве, вој не шко ле и
оста ле обра зов не ин сти ту ци је,
спорт ски са ве зи, клу бо ви, сек ци је и
по је дин ци до 31. де цем бра 2017. на
адре су – Ре дак ци ја ма га зи на „Од -
бра на” (За из бор спор ти сте/спорт -
ске еки пе 2017. го ди не), Бра ће Ју го -
ви ћа 19, 11000 Бе о град или на 
и-мејл odbrana@mod.gov.rs. 

При ја ва тре ба да са др жи по -
дат ке о по је дин цу/спорт ској еки пи
и три нај бо ља ре зул та та у спорт ској
ди сци пли ни у ко јој се по је ди -
нац/еки па так ми чи. Же ли мо да у на -
шу ре дак ци ју при стиг не што ве ћи
број ква ли тет них при ја ва, за то што
ве ру је мо да ће ова тра ди ци о нал на
на гра да би ти под сти цај раз во ју вој -
ног спор та и фи зич ке кул ту ре свих
при пад ни ка Вој ске Ср би је. ƒ

АК ЦИ ЈА МЕ ДИ ЈА ЦЕН ТРА
„ОД БРА НА”

ИЗ БОР НАЈ БО ЉЕГ 
СПОР ТИ СТЕ И СПОРТ СКЕ 

ЕКИ ПЕ ВОЈ СКЕ СР БИ ЈЕ 
У 2017. ГО ДИ НИ 
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правцима у свакодневном раду са болесницима и нају-
печатљивије афирмишу потребу сагледавања органи-
зма као целине у сложеним и небројеним интеракција-
ма „најважнијих” и „неважних” сегмената организма и
читавог организма у комуникацији са спољњом среди-
ном. То посебно наглашавамо јер смо у савременој ме-
дицинској пракси, али и у животу, сведоци уситњава-
ња и високо стручног профилисања медицинских ди-
сциплина. Такав тренд утиче на образовање и начин
размишљања тако „формираних” врхунских стручња-
ка, који постају експерти за ускоспецијализоване сег-
менте медицинске науке. То има за последицу да
огромна већина лекара клиничара придаје одлучујући
значај органу или органском систему који је предмет
њиховог интересовања, док се утицај других органских
система минимизира или потпуно запоставља. 

Такав став и начин размишљања у својој основи не
респектује јединство енергије, материје и информаци-
ја, а ставови формирани на таквој основи носе опа-
сност искључивости са непосредним последицама по
болесника. Ипак, и поред свега увек морамо бити све-
сни да ни сама супстанција нашег организма није уте-
мељена према нашим очекивањима. Тако, наизглед са-
мо, најмање, најситније, а у суштини веома важне поја-
ве остају недокучиве нашим напорима да их сазнамо и
спознамо. 

Величина медицине и јесте у томе да направи по-
кушај уплитања у те замршене процесе, додуше на ин-
директан начин. Истински задатак савремене медици-
не, а посебно неуропсихијатрије, јесте да се при пуној
светлости научних истина изврши оно што је могуће
као такво и кроз савладавање тешкоћа. Зато желим и
верујем да ћемо опстати и истрајати сви заједно и би-
ти перјаница медицинске струке и науке на овим про-
сторима као што смо то и до сада били. Односно, као
што велики Његош рече: „Вјечна ватра вјечне помрчи-
не нит догори нити свјетлост губи”.

Ове речи и све што ћемо речи у прилогу предста-
вљају мали допринос да се нека наша размишљања и
сазнања документују и буду сведок наше вечне дилеме
колико смо и да ли смо уопште били на правом путу. 

ПЕРИОд дО 1932. гОдИНЕ
До Првог светског рата и после њега нервни боле-

сници и војна лица лечени су на Унутрашњем одељењу
Сталне војне болнице (СВБ). Војна неурологија и психи-
јатрија, као део обједињене војне неуропсихијатрије
(НП), у нашој земљи зачета је пре осам и по деценија. У
ратовима разореној и „биолошки осакаћеној” Србији,
са десеткованим здравственим кадровима, било је по-
требно више од једне деценије да се поставе темељи
војне неуропсихијатрије. Према казивању савремени-
ка академика Јована Ристића, после Првог светског ра-
та београдске улице биле су преплављене ратним ин-
валидима и бескућницима, међу којима су они са неу-
ролошким последицама и знацима душевног растрој-
ства пружали најтужнију слику. 
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Подсећања на значајна достигнућа у неуропсихи-
јатрији у тешким и мање тешким временима (јер скоро
да на овим просторима није било лаких и лепих) не сме-
ју да пренебрегну ону исконску човекову потребу да се
покаже и прикаже у најбољем светлу, посебно када
обележавамо овако значајне јубилеје и када смо у при-
лици да представљамо нашу прошлост, садашњост и
будућност. Повод да о томе пишемо јесте наша жеља
да неке значајне људе, датуме, достигнућа и стремље-
ња прикажемо на надам се препознатљив начин, који
значи и неговање специфичности војне неуропсихија-
трије, али и истрајавање на чувеној Београдској неуро-
лошкој и психијатријској школи. 

Наш нобеловац Иво Андрић каже: „Све што чини-
мо, и у овој прилици је оличење опште и вечне људске
судбине: на једној страни опасан и неизвестан пут, а
на другој велика људска потреба да се на овом путу не
изгуби и да остави за собом трага. Треба при томе би-
ти свестан да оно што остављамо тешко може избећи
судбину свега што је људско: пролазност и заборав. Та-
кође, многи наши напори могу остати потпуно незапа-
жени, или уопште неће бити схваћени. Па ипак, они су
потребни, као што је природно и потребно да се ми љу-
ди један другом саопштавамо и откривамо. Ако нас ти
кратки и нејасни знаци не спасу од лутања и искуше-
ња, а незапаженост и несхватање не обесхрабре на
том тешком путу, могу нам бити бар од помоћи да учвр-
стимо уверење да ни у чему што нам се дешава нисмо
сами, ни први ни једини.”

Или конкретније, време у којем живимо јесте вре-
ме информација. У комуникацији човека и спољашњег
света постоји непрекидни доток различитих информа-
ција. Информација у овом случају представља сваки до-
гађај, сваку појаву и све околности у којима организам
свесно или несвесно учествује. У оваквој „поплави” ин-
формација постоје услови за развој неадекватног и не-
сврсисходног одговора организма. У покушају одгово-
ра на ове изазове медицина је усмерила фокус на про-
доре који би омогућили формирање компетентне бра-
не за одабир и разврставање оваквих информација, уз
стварање услова за планирање најбољег одговора у ди-
јагностичком и терапијском смислу. Ти продори су по-
себно присутни на пољу неурологије и психијатрије,
где се током последњих двадесетак година развијају
високософистициране параклиничке дијагностичке
процедуре са до скора неслућеним могућностима у ви-
зуелизацији анатомских структура, па чак и регистро-
вању суптилних биохемијских процеса. 

Све то праћено је темељним продорима у разуме-
вању најсуптилнијих и најсложенијих дешавања на ни-
воу молекула, јона, неуротрансмитера и рецептора у
току физиолошких процеса и код развоја патолошких
стања и догађаја. Укратко, савремена медицина разви-
ја се у два правца – у правцу инструменталне и у прав-
цу молекулске медицине. Неурологија и психијатрија
на најубедљивији начин демонстрирају продоре у тим

РЕЧ НАЧЕЛНИКА
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Одлука о оснивању Медицинског факултета у Бео-
граду донета је 1919. године. Међу изабраним настав-
ницима 1922/23. године нашао се и бригадни генерал,
хирург др Чеда Ђурђевић, шеф Сталне војне болнице
Прве армијске области у звању ванредног професора
ратне хирургије. Такође, 1923. године основана је и
Психијатријско-неуролошка клиника, чији је управник
био редовни професор др Лаза Станојевић. За збриња-
вање неуролошких и психијатријских болесника био је
примљен руски избеглица, неуропсихијатар професор
др Сергеј Лапински као „стални контрактуални службе-
ник и консултант”, који је заједно са др Владимиром
Петровићем Пасеком, такође избеглицом из Русије,
био ангажован у лечењу тежих случајева оболелих.

Као резултат те сарадње и уочених потреба, а на
захтев Министарства војске и морнарице, млади архи-
текта Мирослав Којић урадио је 1924. године „Линеар-
ну скицу павиљона нервног и душевног одељења Ар-
мијске болнице Прве армијске области” у кругу Сталне
војне болнице. У том пројекту за Нервно одељење би-
ло је предвиђено 50 постеља, једна већа сала за „по-
стројења за хидро и електро-терапију”, соба за лабо-
раторију и соба за апотеку. За Душевно одељење пла-
нирано је 30 постеља, од чега чак шест соба са по јед-
ном постељом и свакако специјалном кошуљом „стезу-
љом” за немирне болеснике. Планирано је и Затворско
одељење са просторијом за стражу. Међутим, проје-
кат никада није реализован.

У то време на Унутрашњем одељењу Сталне војне
болнице лечено је доста војних лица од encefalitis
epidemica, паркинсонизма, епидемичног штуцања, а
било је и лечених од табеса, табопарализе и luesa
cerebri. Највећи број неуропсихијатријских болесника
били су војници са „типичним војничким неурозама”
или упућени на посматрање због енурезе и сумње на
епилепсију. Међу официрима и питомцима чести су би-
ли случајеви неурастеније и психонеурозе. Било је још
и случајева „трауматичне или ратне неурозе”, који су
изискивали војномедицинску процену улоге хистерије
и симулације у тим обољењима. Од тежих душевних
болести најчешћи су били акутни стадијуми младалач-
ког лудила (тада – dementio praecox, сада – акутни пси-
хотични поремећај), маније и меланхолије, а код стари-
јих официра параноја и прогресивна парализа.

После проглашења Краљевине Југославије 1929.
године, односно 1. априла 1930. године, Стална војна
болница преименована је у Главну војну болницу (ГВБ)
и као орган другог степена стављена је под команду

Министарства војске и морнарице. Свечаности отва-
рања присуствовао је и краљ Александар. Међутим,
Нервно одељење ни тада није отворено, јер Главна вој-
на болница још није имала војног неуропсихијатра. 

Значајну улогу у оснивању Одељења за нервне бо-
лести имао је санитетски бригадни генерал др Жарко
Рувидић, шеф Унутрашњег одељења Главне војне бол-
нице од 1920. до 1934. године. Он је још 1924. године
предлагао да се изгради и оформи посебно одељење
за психијатријске и неуролошке случајеве, а највише је
заслужан и за упућивање др Јордана Тасића
(1890–1968) на специјализацију из неуропсихијатрије у
Беч код чувеног нобеловца Вагнер-Јаурега ради једно-
годишње специјализације из неуропсихијатрије. 

ОдЕЉЕЊЕ ЗА ЖИВЧАНЕ И дуШЕВНЕ
БОЛЕСТИ гЛАВНЕ ВОјНЕ БОЛНИЦЕ
(1932–1950)
Одељење за живчане и душевне болести форми-

рано је 1. јула 1932. године. Указом краља Алексан-
дра Првог од 30. јуна 1932. за вршиоца дужности ше-
фа Одељења за живчане и душевне болести Главне
војне болнице постављен је потпуковник др Јордан Р.
Тасић (1890–1968), који се вратио из Беча са специја-
лизације.

Приликом оснивања Одељење за живчане и ду-
шевне болести имало је на располагању део просто-
рија Другог унутрашњег одељења Главне војне бол-
нице. Биле су то у десном крилу партера две велике
собе за смештај нервних болесника, једна већа сала
за пријем пристиглих и обраду стационираних боле-
сника, лабораторија за лумбалне пункције, инјекције,
узимање лабораторијског материјала, приручна апо-
тека и администрација. У левом крилу партера били
су смештени душевни болесници, а у подрумском делу
павиљона биле су две собе за Затворско одељење, које
је у стручно-медицинском погледу припадало Одељењу
за живчане и душевне болести и Другом унутрашњем
одељењу, али је формацијски било у надлежности Упра-
ве Главне војне болнице. Тек 1935. године Одељење је
премештено у зграду која је пре тога служила као
Анатомски институт, када је на њој дозидан још је-
дан спрат. То је била зграда будуће Неуропсихија-
тријске клинике ВМА, која је имала 60 постеља, а
Нервни одсек био је на спрату.

Једини сарадник др Тасића био је капетан друге кла-
се др Драгољуб Јовановић. По положеном специјали-
стичком испиту 1936. године др Јовановић постављен је
за сталног секундарног лекара на Одељењу, а већ 1939.
године премештен је у Скопље где је основао неуропси-
хијатријски одсек при Унутрашњем одељењу Армијске
болнице Треће армијске области. Почетком 1938. годи-
не на специјализацију су из тврђавске артиљерије Боке
Которске дошли капетан друге класе др Радослав Рајић,
а из „авијатике” мајор др Виктор Ђаков. Такав лекарски
састав био је све до 20. марта 1941, када су др Рајић и
др Ђаков отишли у своје мобилизацијске јединице, а на
Одељењу је остао само др Јордан Тасић.
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Број постеља
био је релативно
мали, али је углав-
ном задовољавао
потребе јер су на
лечење примана
искључиво војна
лица и припадни-
ци жандармерије.
Неколико година
по формирању
добијена је најно-
вија апаратура за
електродијагно-
стику. Контраст-
не дијагностичке
методе нису при-
мењиване, осим
што је у неколико

случајева рађена мијелографија. Лумбалне пукције из-
вођене су рутински. Основне анализе крви, ликвора и

урина вршене су у сопственој лабораторији, осим Ва-
серманове реакције. Све се то одвијало уз огромне те-
шкоће и велику оскудицу и поред напора др Тасића и
његових сарадника да превазиђу проблеме. Историје

болести писане су руком, а садржаји рада и резултати
били су одраз времена и тадашњих могућности. Темпе-
ратурна листа била је ,,надглавна листа” и у њу се упи-
сивало, осим температуре, пулса и других медицински
релевантних података, још 19 података о стварима ко-
је је болесник донео: ћебади, чакшира, увијача, маму-
за, сабље, ножа... Када су латинске речи избегаване,
тумор је био ,,гука”, повраћање ,,бљување”, раздра-
жљивост психопата ,,узбудљивост” и друго. Сва адми-
нистрација вођена је на пелир-папиру, ћириличном пи-
саћом машином. 

Сачувано је 214 судско-медицинских експертиза и
реферата сачињених по захтеву Суда или Војносани-
тетског комитета, коме је предлагана дословно форму-
лисана одлука коју треба донети. То су текстови по
обиму од 1 до 30 страна, које је у почетку потписивао
сам др Тасић, а од 1936. године била је формирана
Стална комисија коју су чинили др Јордан Тасић, доц.
др Владимир Вујић и др Драгољуб Јовановић. 

Током окупације, од 1941. до 1944. године, Оде-
љење је остало у истој згради, али само у приземљу. На
спрату је било Нервно одељење Опште државне бол-
нице, у коме је радила неуропсихијатар др Милица
Ђурковић. Шеф оба одељења био је др Тасић. Доктор
Јовановић и др Рајић били су у немачком заробљени-
штву. После ослобођења Београда 1944. године фор-
мирана је Главна војна болница НОВ и ПОЈ. Одељење
за живчане и душевне болести Главне војне болнице
остало је у истој згради са капацитетом од 60 постеља.
Нервни одсек био је на спрату. 

Одељење за живчане и душевне болести имало је
два војна неуропсихијатра – др Тасића и др Јовановића,
који се вратио из заробљеништва, а касније је дошао и
др Рајић. За збрињавање болесника са повредама и
обољењима нервног система мобилисана је неуропси-
хијатар др Милица Ђурковић. Од 1946. до 1948. годи-
не на рад је био додељен и мајор др Гератовић, који је
касније преведен у ваздухопловство.

Одмах по ослобођењу дошло је до наглог прилива
огромног броја болесника из редова Народноослободи-
лачке војске, и то не само из јединица стационираних у
Београду, већ са свих страна, из разних јединица и уда-
љених области. Порастао је број оболелих од „партизан-
ске болести” или „ јуришаната”, како су их звали у наро-
ду. Обољење су карактерисали напади хистеричног ти-
па у којима је приказана борба, у првом реду јуриш на
непријатеља. Први пут се ово обољење јавило у лето
1943. код партизана на Козари (тзв. козарска психоза). 

Током 1944. број оболелих на Козари се повећао, а
почели су да се појављују оболели у већем броју и у дру-
гим јединицама Народноослободилачке војске Југосла-
вије. До краја 1944. било је неколико стотина, а крајем
рата 2.000–3.000 оболелих. Повећани обим посла зах-
тевао је привремено ангажовање и неуропсихијатара
из грађанства (др Хуго Клајн, др Милица Ђурковић, др
Бошко Никетић). Доктор Хуго Клајн дао је значајно све-
дочанство о овим психичким поремећајима у својој сту-
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Доктор Јордан Тасић рођен је 16. априла 1890. у
Врању. Гимназију је завршио у Београду 1908. године
и уписао најпре Правни факултет 1908. у Београду,
да би потом започео студије медицине у Берлину
1909. године. Студије је прекидао у два наврата –
1912. и 1914. године – због учешћа у балканским ра-
товима и у Првом светском рату. Као један од „1.300
каплара” учествовао је у биткама од Цера и Сувобора
до Солунског фронта. Јуна 1917. године повучен је са
фронта и упућен у Берн ради наставка студија меди-
цине, где је дипломирао марта 1919. године. Као ак-
тивни војни лекар од 1919. године најпре је био на
служби у неколико гарнизона у унутрашњости, а од
1930. године био је лекар на Унутрашњем одељењу
Главне војне болнице у Београду.

Када му је већ као формираном интернисти у 41.
години живота дат задатак да буде оснивач војне не-
уропсихијатрије, он га је извршио на најбољи могућ
начин. Војник од каријере, носилац Ордена белог ор-
ла другог степена и других ратних одликовања, демо-
билисан је у чину пуковника без пензије. По одласку
из војске радио је неко време у Железничкој болници
у Београду и имао приватну ординацију. Затражио је
1960. године да му се одобри војна пензија, али је од-
бијен са образложењем да нема законског основа.
Умро је 1968. године и сахрањен без војних почасти. 

НЕОдуЖЕН дуг ОСНИВАЧу

Санитетски пуковник
др Јордан Тасић (1890–1968), 
шеф Одељења за живчане
и душевне болести (1932–1945)
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дији „Ратна неуроза Југословена”, која је заправо и на-
стала као резултат лечења неуротичара након рата.

Драгољуб Јовановић наводи да је тај феномен
представљао изузетан медицински, војнички и морал-
но-политички проблем. „Долазећи са свих страна, у гру-
пама по 10–15, они су за кратко време преплавили јед-
но овакво релативно мало одељење. Феноменолошки
јасно је било да су по среди психогене-хистериформне
реакције, неурозе у вези са нечувеним напорима у ре-
довима НОБ, тешким доживљајима и личним конфликт-
ним ситуацијама.” 

Лечење психотерапијом и „психофизикалном” те-
рапијом (сугестивна апликација фарадске струје и ви-
сокофреквентних таласа) није дало очекивани успех.
На састанцима са управом Главне војне болнице и Са-
нитетским одељењем Министарства народне одбране,
питање смештаја на одељењу изнудило је формирање
Центра за смештај и лечење „ратних психонеуротича-
ра” при душевној болници у Ковину. У том центру ра-
дили су пуковник др Исидор Леви, др Хуго Клајн и др
Штефан Бетлхајм. Ни то, нажалост, није дало одгова-
рајуће резултате: пацијенти су заузимали одбојан и
агресиван став.

Са 1.067 хоспитализација „психонеуротичара” у
1945. години број је нагло опао на свега 59 у 1946. го-
дини. Осека пријема наступила је средином 1946. и ко-
инцидирала је са масовним демобилисањем, решава-
њем личних и службених проблема тих људи и уласком
у мирнодопски живот.

Одељење за живчане и душевне болести је прве
три године после ослобођења било препуњено боле-
сницима и просечно бројно стање хоспитализованих
кретало се до сто болесника. Поред психонеуротича-
ра, ту су били и борци са ратним повредама и обоље-
њима периферног нервног система. Како није било до-
вољно постеља, примани су само они са последицама
повреде мозга и кичмене мождине, односно непокрет-
ни. Остварена је добра сарадња са неурохирурзима ра-
ди ревизије повређених нерава и покушаја са неурора-
фијом. Резултати излечења оцењивани су доста повољ-
но. Многи борци били су оспособљени за поновно вра-
ћање у јединице. Овако интензиван рад потрајао је све
до 1947. године.

Када је главни талас болесника био збринут под
руководством и у организацији др Тасића, он је демо-
билисан крајем 1945. године.

Оснивачу и утемељивачу војне неуропсихијатрије
др Тасићу припадају највеће заслуге за стечени углед и
велики радни допринос санитетској служби до Другог
светског рата. 

Крајем 1945. године за новог начелника Одељење
за живчане и душевне болести постављен је мајор др
Драгољуб Јовановић (1900–1960). 

Одељење за живчане и душевне болести било је у
истој згради, а на првом спрату формиран је Нервни
одсек са физикалном терапијом. Међутим, неурологији

су много недостајала савремена помоћна средства за
проширену дијагностику, која је све више примењива-
на у великим центрима у иностранству. На одељењу се
тек 1947. године започело са нормалним мирнодоп-
ским радом.

Од 1947. го-
дине на Психија-
тријском одсеку
почела је да се
примењује тера-
пија инсулинским
комама (приме-
њивала се краћи
период), а од
1949. и електро-
конвулзивна те-
рапија (ЕКТ), која
се и данас приме-
њује.

Постепено је
на специјализа-
цију пристизала
велика група ле-
кара: др Владо-
слав Клајн, др Ми-
ра Врабић, др Ни-
кола Семзе, др Ал-

Доктор Драгољуб Јовановић рођен је 9. сеп-
тембра 1900. године у Београду. Медицински фа-
култет завршио је 1927. у Београду, а од 1928. го-
дине је у војној служби најпре као трупни лекар, а
од 1931. као секундарни лекар на Унутрашњем
одељењу Главне војне болнице. Специјалистички
испит из неуропсихијатрије положио је 1936. го-
дине. Од 1939. до почетка Другог светског рата
налазио се на дужности шефа Одсека за нервне
болести Унутрашњег одељења Сталне војне бол-
нице Треће армијске области у Скопљу. Иако са ви-
ше афинитета за неурологију, он је био врстан зна-
лац и подједнако компетентан у области неуроло-
гије, клиничке психијатрије и војне неуропсихија-
трије. Био је месец дана на студијском боравку у
Бечу на неуропсихијатријској клиници код профе-
сора Хофа и потпуно је прихватио стил рада бечке
школе.

Био је секретар Удружења неуропсихијатара
Југославије и почасни члан Француског неуроло-
шког удружења. Приликом стварања Војномеди-
цинске академије ЈНА 1950. године, др Драгољуб
Јовановић је међу првима примљен за доцента неу-
ропсихијатрије и био је један од оснивача Већа на-
ставника ВМА. За редовног професора неуропси-
хијатрије у ВМА изабран је 1957. године. Пуков-
ник др Драгољуб Јовановић изненада је преминуо
марта 1960. године, не дочекавши пензију.

мЕЂу ПРВИмА

Пуковник проф. др Драгољуб
Јовановић(1900–1960), начелник
Одељења за душевне и живчане
болести (1945–1950)
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Психијатријско одељење са 50 и Неуролошко одеље-
ње са 40 постеља, Неуропсихијатријски кабинет и Оп-
шти одсек. Од лекара специјалиста на одељењу је била
само др Милица Николић, а на кабинету мајор др Радо-
слав Рајић. На специјализацију је касније дошла и др
Милица Миџор. 

У настојању да се побољша та ситуација и подигне
ниво стручног рада велика пажња посвећена је школо-
вању нових лекара. Тако је др Бранко Грбеша, који се
почео бавити ЕЕГ-ом, био упућен најпре у Беч код про-
фесора Хофа, а затим у Лондон код др Кобa. Касније је
др Грбеша изабран за доцента и постављен за начел-
ника Неуролошког одељења. На тој дужности остао је
све до 1963. године. 

Клиничка обрада болесника постепено је проши-
ривана и усавршавана, мада су историје болести све
до 1960. године писане руком. У сарадњи са Радиоло-
шким институтом и Неурохируршким одељењем тим-
ски су се почели обрађивати и деликатнији неуроло-
шки синдроми и обољења. Поред пнеумоенцефалогра-
фије, каротидне и вертебралне ангиографије, све више
су се користиле електрофизиолошке дијагностичке ме-
тоде, односно ЕЕГ. Нови дванаестоканални ЕЕГ апарат
марке Alvar набављен је 1960. године, а нешто касније
још један ЕЕГ марке Hellige. 

Током 1959. године на Клиници је укупно било хо-
спитализовано 1.329 болесника, од којих је половина
била на Неуролошком одељењу. Захваљујући изда-
шном пријему цивилних лица обезбеђена је разновр-
сност неуролошке патологије, што је било од велике
користи за лекаре на специјализацији и вежбе студе-
ната медицине Медицинског факултета у Београду. Те
године било је 12 група студената медицине. Свака од
њих састојала се од 22 студента, а све групе су имале
по 12 вежби из неуропсихијатрије у летњем и зимском
семестру.

Период после 1960. године био је врло динамичан.
За начелника Клинике постављен је пуковник доцент
др Бранко Кандић (1919–1994), ранији начелник Психи-
јатријског одељења. Начелник психијатријског одеље-
ња постао је доц. Гојко Капор, а др Вера Марчетић би-
ла је прво грађанско лице постављено на рад у Клини-
ци. Све чешће лекари Клинике објављивали су своје ра-
дове у часописима и учествовали на домаћим и стра-
ним конгресима. Врло често је неко од лекара упућиван
на стручно усавршавање у иностранство. Обављано је
око 20–50 судско-психијатријских експертиза годишње,
а 1969. године чак 119.

Психијатријско одељење у то време постаје рефе-
рентно у области форензичке психијатрије, а уз знатан
допринос изради доктринарних ставова из ратне психи-
јатрије, почиње да се примењује и митигирани ЕКТ (под
анестезијом). У том периоду одбрањене су и прве док-
торске дисертације из области психијатрије. Радови су
били посвећени проблемима психопатије у војној сре-
дини, личности пилота и отпорности према страху од
летења, истраживан је ефекат психоактивне супстан-

фред Најфелд, др Бранко Кандић, др Бранко Свећен-
ски, др Бранко Грбеша, др Максим Штернић. До 1955.
године специјализацију је завршило десет лекара.

Прва неуропсихијатријска служба у ваздухоплов-
ству формирана је у саставу Ваздухопловномедицин-
ског института (ВМИ) 1945. године. Две године касније
формирана је и психолошка служба. Рад тих служби
био је најпре, због своје специфичности (борбена упо-
треба авиона, сигурност летења, селекција људства),
непознат широј стручно-научној јавности. Педесетих
година прошлог века стручњаци из Ваздухопловноме-
дицинског института почели су се више повезивати са
осталим установама у земљи и иностранству и њихови
радови су убрзо постали познати, цењени и цитирани.

КЛИНИКА ЗА ЖИВЧАНЕ
И дуШЕВНЕ БОЛЕСТИ ВмА (1950–1983)
Оснивањем Војномедицинске академије 1950. го-

дине Одељење за живчане и душевне болести Главне
војне болнице преименовано је у Клинику за живчане и
душевне болести, чешће називаном Неуропсихијатриј-
ска клиника. У старој згради побољшани су услови за
нормалан рад и повећан је капацитет смештајних могућ-
ности са 60 на 90 постеља. У оквиру Клинике проширене
су могућности електродијагностике и физикалне тера-
пије набавком нове опреме. Те 1950. године ВМА је до-
била и електроенцефалографски (ЕЕГ) апарат, који је пр-
ве две године био на Радиолошком институту.

Ментална хигијена, као медицинско превентивна
дисциплина, први пут организовано почиње свој рад у
Војсци 1957. године, када је основано Одељење за при-
мењену психологију и менталну хигијену у ВМА. То оде-
љење настало је из жеље да се војнички састав распо-
ређује на одговарајуће дужности према својим ментал-
но-хигијенским способностима и професионалној обу-
чености.

За начелника Клинике за живчане и душевне боле-
сти постављен је потпуковник др Драгољуб Јовановић.
Неуропсихијатријску клинику формацијски су чинили

Терапија инсулинском комом почела је да се примењује 1947.
(лево), а електорконвулзивна терапија 1949. године (десно)
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це ЛСД, те
структура лич-
ности као етио-
лошки фактор
повређивања на
раду.

У извештаји-
ма из педесетих
година прошлог
века наводи се да
у дијагностикова-
њу и терапији,
уместо дотада-
шњег класичног
конституциона-
листичког психи-
јатријског при-
ступа, почињу
превладавати
принципи динам-
ске психијатриј-

ске школе, уз уважавање принципа психолошке усло-
вљености у психопатологији. У соматотерапији су се зби-
ле значајне, готово револуционарне промене. Врло брзо
по увођењу транкилизера ларгактила и серпасила у ле-
чењу психоза и мепробамата у лечењу неуроза уочена
је њихова компаративна предност у односу на дотада-
шње методе соматотерапије. Редовно су почели да се
одржавају клинички семинари и предавања у школи ак-
тивних и резервних санитетских официра. Побољшање
кадровске ситуације карактерише повећање броја спе-

цијалиста и специјализаната као и почетак рада клинич-
ког психолога и социјалног радника од 1965. године.

У првој половини шездесетих година почиње да се
практикује групна и радна терапија. Највећи број
стручних и научних радова био је везан за особине и
ефикасност нових психофармака. Стручни тим Клини-
ке био је састављен од 10 лекара, два психолога и јед-
ног социјалног радника. У том периоду, углавном радо-
вима лекара из Клинике, нарочито самог проф. др Бран-
ка Кандића, формулисани су доктринарни принципи на-
ше ратне психијатрије, од којих су већина и данас акту-
елни. Средином педесетих година почео је са радом и
Кабинет Неуропсихијатријске клинике ВМА са једним
лекаром (др Радослав Рајић), на коме је обављано
10.000–15.000 прегледа годишње (од чега око
6.000–8.000 систематских прегледа).

Одељење за примењену психологију и менталну
хигијену прерасло је 1962. године у Институт за при-
мењену психологију и менталну хигијену у ЈНА, а осни-
вач је био пуковник професор др Бранко Свећенски.
Активност Института проширена је и на област соци-
јалне психопатологије. Од Института за примењену
психологију и менталну хигијену у ЈНА, 1969. године
формирана су два самостална одељења: Одељење за
менталну хигијену при ВМА и Одељење за селекцију и
класификацију људства при Трећој управи Генералшта-
ба. Крајем 1969. године Одељење за менталну хигијену
спаја се са Одељењем за здравствено васпитање. У пе-
риоду од 1970. до 1972. године новоформирано Оде-
љење наставља рад на задацима менталне хигијене и
здравственог просвећивања у ЈНА, а 1972. прерасло је
у Институт за менталну хигијену и здравствено просве-
ћивање ВМА. Начелник новооснованог института био
је генерал-потпуковник проф. др Томислав Кроња до
1972. године, а затим је дужност начелника Института
преузео пуковник проф. др Миленко Јовићевић, који је
остао ту до 1981. године.

На Неуролошком одељењу такође је дошло до
великих промена. Доцент др Бранко Грбеша је на лич-
ни захтев отишао са Клинике 1963. године, јер је иза-
бран за шефа Неуропсихијатријске клинике Меди-
цинског факултета у Нишу, где је касније биран за
декана Факултета и ректора Универзитета. По одла-
ску др Грбеше за начелника Неуролошког одељења
постављен је пуковник др Жељко Лесић, који је до
1963. године и скопског земљотреса био начелник
неуропсихијатријског одељења Армијске болнице
Треће армијске области.

Ради увођења новина у неурологији 1966. године
отворене су по једна лабораторија за ЕЕГ и ЕМГ и једна
мала соба за обраду података и администрацију, те још
једна ЕЕГ лабораторија у подрумском делу зграде. Мар-
та 1967. године започело се са ЕМГ-ом. За начелника
Лабораторије за ЕЕГ и клиничку неурофизиологију, која
је 1970. године преименована у Одељење за клиничку
неурофизиологију са статусом треће организационе је-
динице Неуропсихијатријске клинике, постављен је
др Драгољуб Ђорђевић. 

Доктор Бранко Кандић рођен је у Колашину.
Студије медицине у Београду прекинуо је са избија-
њем Другог светског рата и као првоборац отишао у
партизане, где је обављао различите дужности – од
болничара до референта санитета у санитетским је-
диницама Генералштаба. Започете студије заврша-
ва 1949. године, уз награду Универзитета за постиг-
нуте успехе. По личном опредељењу психијатар ди-
намске оријентације, после вишемесечних усаврша-
вања у САД и Лондону подједнако је омогућавао раз-
вој и психијатрије и неурологије. Као енергична лич-
ност, лекарима на специјализацији посвећивао је ве-
лику пажњу и обезбедио је да специјализанти из ар-
мијских болница полажу специјалистичке испите на
ВМА. У испитној комисији редовно су била по два
професора са Неуропсихијатријске клинике Меди-
цинског факултета – Урош Јекић, Јован Ристић, Бо-
ривоје Радојичић, Јелена Госпавић. Сваке године ор-
ганизовао је систематске анализе рада Клинике и се-
минаре о појединим темама ради усаглашавања и
формирања заједничких ставова о појединим обла-
стима и увођења новина.

ЗНАЧАјНА уЛОгА дОКТОРА КАНдИЋА

Генерал-мајор
проф. др Бранко Кандић, начелник
Клинике за душевне и живчане
болести (1960–1974)
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У в о ђ е њ е м
нових неурофизи-
олошких метода
остварен је ква-
литетно велики
корак напред у
развоју неуроло-
гије. Поред де-
текционе ЕМГ,
мерена је и брзи-
на провођења пе-
риферних жива-
ца, а испитивано
је и функционал-
но стање фаци-
јалног живца.

Доктор Ђор-
ђевић је 1973. го-
дине одбранио и
докторску дисер-
тацију на Неуро-
лошкој клиници у

Љубљани са темом о електрофизиолошком испитива-
њу функције фацијалиса. Као први електроенцефало-
графиста, радиолог пуковник др Милован Ћурчић обја-
вио је 1952. године први рад у земљи о ЕЕГ променама
код епилепсије и тумора мозга.

Почетком седамдесетих специјализацију су завр-
шили др Драгиша Вучетић, др Станислав Никић, 
др Станојевић Гвозден, а нешто касније др Милун Јово-
вић и др Бранко Матијаш.

Када је 1974. године генерал-мајор професор
др Бранко Кандић отишао у пензију, за начелника Кли-
нике за душевне и живчане болести именован је пуков-
ник професор др Гојко Капор. 

После одласка др Лесића за начелника Неуроло-
шког одељења 1973. године постављен је потпуковник
доц. др Драгољуб Ђорђевић.

У то време поново је актуелизована изградња но-
ве ВМА. Поред задатака у обради и лечењу хоспитали-
зованих болесника, рада са специјализантима и у Сани-
тетској официрској школи, ангажовања у међуклинич-
кој конзилијарно-консултативној служби, као и у по-
себној конзилијарној служби на нивоу ВМА за високе
савезне функционере и стране дипломатске представ-
нике, било је доста обавеза и у разним комисијама,
укључујући и Главну војнолекарску комисију. У таквој
ситуацији наглашена су два приоритета: прво, одржа-
ти што виши ниво стручног рада у клиничкој обради
болесника и друго, благовремено извршити све по-
требне припреме и обезбедити што боље услове за рад
у новој ВМА.

Закључено је да ће Клиници за неурологији бити
потребне две стандардне болесничке јединице са по
24 постеље, односно укупно 48 постеља. За Одељење
за клиничку неурофизиологију, које је било лоцирано у
делу за функционалну дијагностику ВМА, уместо дота-
дашње три лабораторије (две за ЕЕГ и једна за ЕМГ) пла-

НАуЧНОИСТРАЖИВАЧКИ РАд дР КАПОРА

Доктор Гојко Капор рођен је у Мириловићима
код Билеће у Херцеговини. Основну школу похађао
је у Мостару и у Нишу, где је завршио и гимназију
као најбољи ђак у генерацији. Медицински факултет
у Београду уписао је 1939. године. Због рата и оку-
пације прекида студије 1941. године и одлази у Ниш,
где ради у Грађанској болници као лекарски помоћ-
ник све до 1943. године. Тада је ухапшен због уче-
шћа у илегалном ослободилачком покрету и затво-
рен у логору у Смедеревској Паланци. Ту је органи-
зовао бекство групе логораша и прикључио се пар-
тизанском покрету. По завршетку рата наставио је
студије на Медицинском факултету у Загребу и ди-
пломирао 1948. године. Убрзо после дипломирања
на Медицинском факултету започео је студије пси-
хологије на Филозофском факултету у Загребу, а за-
вршио их је 1951. године. 

Специјализацију из неуропсихијатрије завршио
је 1953. године. Каријеру специјалисте започео је у
Ваздухопловном медицинском институту, где је про-
вео седам година, а за то време припремио је и док-
торску дисертацију „Личност и отпорност према
страху од летења код пилота”, коју је одбранио
1960. године. Била је то прва докторска дисертација
из психијатрије на Београдском универзитету. Убр-
зо потом наставља свој рад на Војномедицинској
академији у Београду, где је постављен за начелника
Одељења за психијатрију, Клинике за душевне и
живчане болести. За редовног професора изабран
је 1972. године.

Самостално или са сарадницима објавио је ви-
ше од 130 стручних и научних радова, осам погла-
вља у монографијама и уџбеницима и четири књиге
– „Ментална хигијена” (1960), „Анксиозности и неу-
роза” (1961), „Психијатрија или поремећаји лично-
сти” (1980), „Војна психијатрија” (1982). 

Током свог стручног рада бавио се изучавањем
проблема из више области психијатрије и психоло-
гије, као што су стрес, траума, психотерапија, пси-
хофармакотерапија, судска психијатрија, психоме-
трија. За редовног члана Медицинске академије
Српског лекарског друштва изабран је 1979. године.
За свој допринос науци добио је три велике награде:
1980. године Октобарску награду града Београда за
књигу „Психопатије или поремећаји личности”,
1982. године награду „22. децембар” за књигу „Рат-
на психијатрија”, а 1994. године на предлог Меди-
цинске академије Награду за научноистраживачки
рад Српског лекарског друштва за целокупни науч-
ноистраживачки рад у медицини.

Пуковник проф. др Гојко Капор
(1920–2000), начелник Клинике
за душевне и живчане болести ВМА
(1975–1983)
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нирано је десет лабораторија, од чега три са Фараде-
јевим кавезом.

Предложено је да Клиника за психијатрију има два
болничка одељења (за лечење пацијената мушког и
женских пола) и Дневну болницу, као и Институт за
менталну хигијену, који би се бавио превенцијом мен-
талног здравља. Укупан број постеља био би 48, од то-
га 30 за мушко одељење, а 18 за женско одељење Кли-
нике за психијатрију.

За амбулантне болеснике, који су до тада збриња-
вани у скученим просторијама, предвиђало се да то бу-
де заједничка служба за неуролошке и психијатријске
пацијенте у оквиру Поликлинике ВМА, па је планирано
седам просторија, од чега пет лекарских ординација. 

Када је 1975. и 1976. године на специјализацију из
неуропсихијатрије дошла већа група трупних лекара,
посвећена им је највећа пажња. Били су то др Ацо Јови-
чић, др Перо Умићевић, др Божидар Миљановић, др Зо-
ран Војић, др Милоје Прерадовић, др Братислав Маг-
дић, др Стево Ерор и др Милан Макевић. Пресељењем
у нову зграду ВМА 1982. године, створени су услови за
формирање самосталне Клинике за психијатрију и са-
мосталне Клинике за неурологију. Клинике су основане
1983. године. Оне до данас заједно чине групу неуроп-
сихијатријских клиника, која је одвојена од интерни-
стичких и хируршких клиника.

САмОСТАЛНА КЛИНИКА
ЗА НЕуРОЛОгИју ВмА (1983–2017)
Самостална Клиника за неурологију ВМА форми-

рана је 27. јуна 1983. године и њен први начелник био
је пуковник проф. др Драгољуб Ђорђевић. Од Неуро-
лошког одељења основана су два клиничка одељења,
у којима се хоспитализују неуролошки болесници, а
као треће придодато им је Одељење за клиничку не-
урофизиологију.

У периоду стварања и „сазревања” Клиника за не-
урологију ВМА имала је до-
бар тим специјалиста, већ
искусних неуролога, које је
предводио пуковник проф.
др Драгољуб Ђорђевић.
Били су то потпуковник
доц. др Ацо Јовичић, пуков-
ник примаријус др Драги-
ша Вучетић (поч), потпу-
ковници др Братислав Маг-
дић, др Перо Умићевић, др
Милан Макевић, цивилно
лице др сц. мед Ђорђе Бо-
гуновић и неколико млађих
лекара – првих дама које је

Клиника за неурологију тада имала. Биле су то цивилна
лица др Мирјана Томовић и др Весна Иванишевић, које
су по завршетку специјализације постале стални део
колектива.

У то време у Одељење за клиничку неурофизиоло-
гију стижу и стручна „појачања”, најпре цивилно лице
примаријус др Миливоје Михајловић (поч), врстан елек-
троенцефалографер и епилептолог, затим и два врсна
неурофизиолога Драгица Гајић и Жужа Сперанца. Јану-
ра 1985. године том тиму се придружује и мајор др Сте-
ван Петковић, специјалиста неуропсихијатар.

Не треба заборавити ни изврсну екипу медицин-
ских техничара које је предводила искусна Митра Ке-
цојевић, војни службеник друге класе, као и послужио-
це болесника (болничаре), који су носили главни терет
у примени терапије и нези болесника, а по чему је ова
клиника била изузетно цењена и препознатљива. Упр-
кос лечењу великог броја тешких и непокретних боле-
сника, није се „памтио” ниједан случај појаве „декуби-
туса” код ових болесника. Такође, стопа морталитета
болесника у том периоду била је изузетно ниска, што
је указивало на квалитетан ниво лечења неуролошких
болесника.

Постојао је изванредан спој неуролога – искусних
клиничара старијег кова, какав је био пуковник проф. др
Д. Ђорђевић, који је главну пажњу посвећивао минуцио-
зном неуролошком и клиничком налазу код болесника, и
неуролога какав је био потпуковник доц. др Ацо Јови-
чић, који је све више афирмисао патофизиолошка сазна-
ња и савремену дијагностику у клиничкој пракси. 

Како је временом у струци постајало неопходно уже
усмерење и опредељење, јер се неурологија развијала
великом брзином, а поштујући и неке личне афинитете,
одређени су носиоци појединих ужих области неуроло-
гије у оквиру клинике. Тада је у Одељењу за клиничку
неурофизиологију ВМА уведена прва квантитативна
компјутерска анализа ЕЕГ сигнала (тзв. картографија) у
Југославији, као и дуготрајно вишечасовно ЕЕГ снимање
болесника („холтер-ЕЕГ”, видео-ЕЕГ) и анализа електро-
енцефалограма током спавања (тзв. полисомнографија).

Године 1981. први снимак соматосензорних евоци-
раних потенцијала (ССЕП) у Београду направио је потпу-
ковник др Д. Вучетић на четвороканалном ЕМГ апарату
DISA. Визуелни евоцирани потенцијали (ВЕП) снимљени
су на двоканалном ЕМГ апарату Medelec MS 92.

Након стручног усавршавања потпуковника доц. др
А. Јовичића (Newcastl, Енглеска, 1983) долази до увође-
ња наведених модалитета ЕП као рутинских метода у
клиничку праксу. Такође, по доласку потпуковника др С.
Петковића са стручне едукације (у Институту за кли-
ничку неурофизиологију у Љубљани, 1988) уводи се
већи број нових ЕМГ метода, први пут на ВМА, а неке
од њих се први пут примењују и у тадашњој Југосла-
вији (електромиографија сфинктерских мишића, при-
мена ССЕП са нивоа n. pudendusa, микроелектромио-
графија, jitter одређивање територијалне густине ми-
шићних влакана).

Пуковник проф. др Драгољуб
Ђорђевић, начелник Клинике
за неурологију ВМА
(1984–1989)



Након пензи-
онисања пуков-
ника проф. др Д.
Ђорђевића, за на-
челника клинике
постављен је пу-
ковник проф. др
Ацо Јовичић. 

У периоду
1989–1993. дола-
зи до бурних
друштвених про-
мена, распада
СФРЈ, успоста-
вљања нове др-
жаве СРЈ (1992) и
реорганизације
ЈНА у Војску Југо-
славије. Расплам-
сава се грађан-

ски рат на територији Хрватске и БиХ, долази до ма-
совног страдања становништва и појаве великог бро-
ја повређених и оболелих (п/о) на поменутим терито-
ријама, у чијем збрињавању ВМА игра одлучујућу
улогу. Формирају се мобилни хируршки и неуропси-
хијатријски тимови, који су на лицу места збрињава-
ли повређене и оболеле и евакуисали их на ВМА, у ко-
јој је тих година збринуто на хиљаде повређених и
трауматизованих.

Овај рат је окончан Дејтонским споразумом
1995. године, када долази до развоја неуролошке слу-
жбе у ВМА. 

Пуковник проф. др Ацо Јовичић постављен је на
место заменика начелника ВМА (1993), а потом и за

начелника ВМА и
начелника Сани-
тетске службе
Војске Србије и
Црне Горе. Пен-
зионисан је у чи-
ну генерал-потпу-
ковника. Профе-
сор Јовичић несе-
бично наставља
да помаже и про-
мовише научно-
публицистичку
делатност, и то је
период када се
покреће највећи
број оригинал-
них истражива-
ња у којем уче-
ствују специјали-
занти Клинике за
неурологију. То
је време које де-
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финитивно означава промоцију младих људи и њихо-
во активно помагање и промовисање, што је и сада
стратешко опредељење Клинике.

Након постављења пуковника проф. др Аце Јовичи-
ћа за заменика начелника ВМА (1993), начелник Клинике
за неурологију постаје пуковник доц. др Перо Умићевић,
који је на тој дужности провео пет година. 

У том периоду на Клиници за неурологију након
специјализације остају мајор др Владо Савановић (од
1991) и цивилна лица др Весна Мартић и др Драгана
Марић (од 1992), а током 1993. на специјализацију из
неурологије долази неколико младих лекара, који да-
нас чине окосницу неуролошке службе на ВМА: ка-
петан прве класе др Ранко Раичевић и цивилна лица
др Тихомир Илић, др Драгана Ђорђевић, а годину да-
на касније и цивилна лица др Евица Динчић и др Ве-
сна Чедић.

За начелника неуропсихијатријског кабинета По-
ликлинике ВМА постављен је потпуковник др Милан
Макевић, а за на-
челника Одеље-
ња за клиничку
неурофизиологи-
ју потпуковник
др Стеван Пет-
ковић. Исте го-
дине ВМА напу-
шта цивилно ли-
це доц. др Весна
Иванишевић, ко-
ја одлази у ино-
странство, а
1996. и цивилно
лице др сц. мед.
Ђорђе Богуновић,
који је пензиони-
сан због болести
(којој је, нажа-
лост, подлегао не-
колико година касније). Крајем 1996. члан колектива
Клинике постаје цивилно лице др Топлица Лепић, специ-
јалиста неуролог. 

Одељење за клиничку неурофизиологију добија
инжењера Милована Рибића (1990), који је предста-
вљао значајну стручну карику у неурофизиолошком
ланцу ВМА. Његов рад обележен је значајним инова-
цијама у организационом и стручном раду Одељења
– уводи се компјутерска администрација пацијената,
створена је база података прегледаних болесника,
олакшано одржавање опреме, као и научноистражи-
вачки рад.

Начелник Клинике 1998. постаје пуковник доц. др
Братислав Магдић, уместо пуковника проф. др П. Уми-
ћевића, који је постављен на дужност председника
Главне војнолекарске комисије.

Након изненадне смрти, колектив децембра 1998.
напушта примаријус цивилно лице др Миливоје Михај-

Генерал-потпуковник
проф. др Ацо Јовичић, начелник
Клинике за неурологију ВМА
(1990–1993)

Пуковник проф. др Перо Умићевић,
начелник Клинике за неурологију
ВМА (1993–1998)

Пуковник проф. др Братислав Магдић,
начелник Клинике за неурологију ВМА
(1998–2001)
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ловић, руководилац ЕЕГ лабораторије и успешне југо-
словенске ЕЕГ школе на ВМА, а у Одељење за неуро-
физиологију 1999. примљен је цивилно лице др сц. мед.
Ненад Рајшић, специјалиста неуропсихијатар и субспе-
цијалиста клиничке неурофизиологије.

Упркос великим друштвеним тешкоћама, у овој де-
ценији (1991–2001) долази до значајних кадровских и
персоналних промена унутар Клинике, али и до врхун-
ске техничке опремљености, пре свега неурофизиоло-
шке дијагностике, као и снабдевања најсавременијим
лековима, што је омогућило спровођење значајних на-
учноистраживачких пројеката. У том периоду лекари
Клинике за неурологију одбранили су највећи број ма-
гистарских тема и докторских теза, по чему је та кли-
ника постала водећа на ВМА. Најзаслужнији за то је ду-
гогодишњи начелник ВМА генерал-потпуковник
др Ацо Јовичић, који је, с једне стране, као неуролог
одржавао непрекидни контакт са Клиником за неуро-
логију, а с друге стране, као неурофизиолог и руково-
дилац ВМА и Наставно-научног већа ВМА био у пози-
цији да многима на неки начин помогне, што је и најче-
шће несебично чинио. 

КЛИНИКА ЗА НЕуРОЛОгИју дАНАС
И ЊЕНЕ ПЕРСПЕКТИВЕ
Новембра 2001. на место начелника Клинике по-

стављен је потпуковник доц. др Ранко Раичевић. Тако
је Клиника за неурологију добила првог специјалисту
неуролога за начелника Клинике.

Почетком 2001. године пензионисан је пуковник
прим. др Д. Вучетић, а крајем 2000. ВМА је напустио
потпуковник др В. Савановић. Крајем 2006. у пензију
одлазе пуковник проф. др Стеван Петковић и главни
медицински техничар Клинике Светлана Ћурић.

Значајан допринос служби неурофизиологије дали
су лекари Института за ваздухопловну медицину пу-
ковник др Звонко Шундрић (електроенцефалографија)
и цивилно лице др Снежана Станковић, која је накнад-
но постављена на то одељење као неуролог-неурофи-
зиолог. Године 2004. на Клинику за неурологију при-
мљени су мајор др Ђоле Јекић и цивилно лице др Сми-
љана Поповић, који по завршеној специјализацији
остају стални чланови колектива.

Из наредне генерације лекара на специјализаци-
ји на Клиници за неурологију остају официри капета-
ни др Жељко Крсмановић, др Жељко Бошковић и
др Бобан Лабовић, а нешто касније и капетан др Бо-
јан Јовановић. 

У том периоду долази до значајних организациј-
ско-формацијских промена на ВМА, тако да се форми-
ра Функцијска дијагностика за неурологију у оквиру
Дијагностичко-поликлиничког центра, а на место на-
челника постављен је капетан прве класе проф. др Ти-
хомир Илић. Главни медицински техничар клинике је
виши медицински техничар Данијел Мајсторовић, док
је за начелника Кабинета за неурологију Функцијске

дијагностике постављен пуковник др Миливоје Зече-
вић из ВМЦ Карабурма.

Тај период обележава и значајна публицистичка
делатност и рад на истраживачким пројектима и кли-
ничким истраживањима, по чему Клиника за неуроло-
гију постаје препознатљива у ширим оквирима. Начел-
ник Клинике за неурологију проф. др Ранко Раичевић
изабран је за генералног секретара Удружења неуро-
лога Србије и Црне Горе, сада Србије, а такође и за
председника Неуролошке секције Српског лекарског
друштва. У том периоду изабран је и за председника
Етичког одбора ВМА и члана Управног одбора Лекар-
ске коморе Србије. Све то индиректно представља при-
знање војној неурологији, а посебно Клиници за неуро-
логију ВМА.

Посебно место у развоју неурологије има почетак
рада Одељења ургентне неурологије са Јединицом за
мождани удар, која је за неколико година рада по резул-
татима у самом
врху таквих уста-
нова у Србији, а
сада по свим еле-
ментима одговара
Напредној једи-
ници ургентне не-
урологије. По
отварању тог оде-
љења, као појача-
ње сталном кадру
Клинике, долазе
цивилна лица мр
сц. мед. Снежана
Чолић и др Сања
Пејовић. Доктор
Ђоле Јекић напу-
шта Клинику и
прелази у Клинич-
ки центар Крагује-
вац, а др Миливо-
је Зечевић одлази у пензију.

У протеклих пет година још једна генерација мла-
дих лекара специјалиста постала је део Клинике за неу-
рологију: мајори др Александар Марковић и др Виктор
Пасовски и цивилна лица др Мирјана Стојковић и
др Марија Грунауер.

Клиника за неурологију, и поред значајног подмла-
ђивања кадра, има значајне организационо-формациј-
ске капацитете са могућностима даљег унапређивања
рада, како на пословима лечења, тако и на пољу научно-
истраживачког рада.

Клинику и данас чине три клиничка одељења – два
са по 24 постеља и треће, Одељење ургентне неуроло-
гије, са осам постеља, те дијагностички сегмент –
Функцијска дијагностика за неурологију.

Значајно подмлађен кадар је упркос младости до-
стигао завидан стручни и научни ниво, са великим пу-
блицистичким доприносом (др Ранко Раичевић био је ау-
тор године у „Војносанитетском прегледу” за 1998,
1999, 2000. и 2002. годину, а 2001. и аутор године на срп-

Пуковник проф. др Ранко Раичевић,
начелник Клинике за неурологију и
начелник Групе НПС клиника



Први начелник самосталне Клинике за психијатри-
ју био је пуковник проф. др Крсто Вујошевић.

Основана је и диспанзерска служба, уз интензив-
није укључивање психолога у психотерапију на одеље-
њима. Почеком осамдесетих година специјализацију
су завршили цивилна лица др Александар Јанча и др Во-
јислав Недељковић. У клиници су у то време почели ра-
дити, осим раније поменутих стручњака, неуропсихија-
три др Вера Марчетић, др Мирјана Марковић, др Воји-
слав Новичић и др Миодраг Благојевић, психолози Нел-
ка Богетић, Даница Грива и Нада Половина и социјални
радник Благоја Јаневски.

Сарадња са лабораторијским службама и институ-
тима на ВМА омогућила је научна истраживања у обла-
сти биохемијских поремећаја код психотичних и афек-
тивних поремећаја. Она је допринела завршетку док-
торске дисертације која се бавила испитивањем пред-
виђања клиничке ефикасности антипсихотика код акут-
них психоза (1986), истраживана је личност алкохоли-
чара, односно улога и однос емоција и когнитивних
способности у функционисању личности алкохоличара
(докторска дисертација 1984).

Начелник Кли-
нике за психијатри-
ју од 1987. до 1994.
године био је пу-
ковник професор
др Станислав Ни-
кић.

Ратна догађа-
ња деведесетих го-
дина 20. века Кли-
ника за психија-
трију дочекала је
спремно, у чему су
помогла и искуства
стечена у Другом
светском рату.
Прилив пацијената
у Клинику био је
изузетно велик, те
је било потребно
брзо пружање по-
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ском језичком подручју), уз експанзију неурофизиоло-
шке и неуросонолошке дијагностике, којом су овлада-
ли готово сви клинички специјалисти неуролози и ње-
ну врхунску опремљеност. Већи број реализованих на-
учноистраживачких пројеката, велики број стручних
радова публикованих у домаћим и страним часописи-
ма, завидан број наставника и велики број младих лека-
ра на специјализацији гарант су будућности неуроло-
гије на ВМА. 

Као резултат тога проистекло је признање неуро-
лошке заједнице у Србији, која је 2015. на скупштини
Друштва неуролога Србије једногласно изабрала пу-
ковника проф. др Ранка Раичевића за председника Дру-
штва неуролога Србије. Осим тога, Клиника за неуро-
логију је 2016. изабрана за најбољу организациону це-
лину на ВМА.

Проф Ранко Раичевић је на предлог Владе Републи-
ке Србије изабран за члана Централне комисије за ле-
кове РФЗО-а.

Значајну улогу у развоју Клинике имале су и много-
бројне генерације медицинских техничара, послужила-
ца болесника и администратора, чији су рад и залага-
ње омогућили да неуролошка и психијатријска служба
војног здравства буде увек пример хуманости и струч-
ности и непроцењивог самопрегора. То је и суштински
тачно, јер по природи испољавања неуролошких и пси-
хијатријских поремећаја, лекови и дијагностика немају
много смисла без врхунске неге, хуманог поступања и
емпатије, што рад медицинских техничара и послужи-
лаца болесника чини веома значајним.

САмОСТАЛНА
КЛИНИКА ЗА
ПСИхИјАТРИју
ВмА
(1984–2017)

Формирањем
Војномедицинске
академије 1950 го-
дине, Психијатриј-
ско одељење је
одвојено од Неуро-
лошког и до осни-
вања самосталне
Клинике за психи-
јатрију 1982. годи-
не начелници Пси-
хијатријског оде-
љења били су др
Мира Врабич, др

Бранко Кандић, др
Гојко Капор и др Кр-
сто Вујошевић.
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Пуковник проф. др Станислав Никић рођен је
1936. године у Доњем Вуковском код Купреса. Гим-
назију је завршио у Бачкој Паланци, а Медицински
факултет 1963. у Београду. Од 1964. до 1970. био је
трупни лекар у Гарнизоној амбуланти у Тузли. Спе-
цијализацију из психијатрије завршио је 1973. годи-
не. Био је први начелник Дневне болнице. Професор
Никић је био и члан Удружења књижевника Србије.
Аутор је четири стручне књиге и неколико белетри-
стичких и поетских дела.

ПСИхИјАТАР И ПОЕТА

Пуковник проф. др Крсто Вујоше-
вић (1921–2001), начелник Кли-
нике за психијатрију ВМА
(1984–1986)

Пуковник проф. др Станислав Никић
(1936–2017), начелник Клинике за
психијатрију ВМА (1986–1994)
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моћи, у складу са принципима ратне психијатријске
доктрине. 

Скоро сви лекари Клинике за психијатрију били су
повремено ангажовани на терену, често и у борбеној зо-
ни, у бригадним санитетским станицама. Тежиште рада
психијатара и психолога померено је ка области ментал-
них поремећаја изазваних стресом, односно ка акутном
стресу и посттрауматском стресном поремећају. Радећи
са војницима и људима који су били изложени траумама,
као и са онима који су били у логорима, и сами психија-
три су били изложени секундарној трауматизацији.

Специјализацију из неуропсихијатрије у том перио-
ду завршили су: капетани др Витомир Вучетић, др Пре-
драг Миљановић, др Тибор Сабо, др Милош Ајдиновић,
др Недељко Бјелица, др Радомир Танчић, др Петар Ни-
кић, др Милутин Миљевић, др Миливоје Зечевић, 
др Жарко Каменица, те др Јасна Стојнић, др Бранка Ри-
стић, др Јелица Величковић, др Весна Бућан, као и један
број лекара из република бивше СФРЈ који су наставили
своје професионалне каријере у матичним срединама.

Такође, у том периоду, специјализацију је завршила
и генерација лекара која је у наредним деценијама чини-
ла окосницу професионалних, руководећих, научних и
наставних активности Клинике за психијатрију: капетан
др Радомир Самарџић, др Гордана Мандић Гајић, др Гор-
дана Дедић, мајор др Мирослав Радовановић и капетан
др Жељко Шпирић.

Од 1981. до 1990. на дужности начелника Институ-
та за ментално здравље био је пуковник прим. др Стеван
Петровић, а од 1990. до 1999. пуковник проф. др Брати-
слав Петровић. Током десет година ратних сукоба сви
чланови Института били су изузетно ангажовани на ре-
шавању проблема ратног психотрауматизма, нарочито
насталог услед тортуре у војним затворима и концен-
трационим логорима.

У Институту су радили психолози Илија Добриво-
јевић, Иван Мајерле, Оливера Фајгељ Милинковић, Ве-
ра Поповић, Љиља Дивац, M. Мићовић, Радојко Мило-
вановић, Лазар Видаковић и лекари Споменка Проро-
чић Живковић, Цветко Дабовић и Зоран Војић.

Током тог времена није прекидан рад са пацијен-
тима оболелим од „класичних” психијатријских поре-
мећаја, нити са цивилним осигураницима. 

За начелника Института за ментално здравље и
здравствено васпитање 1990. године постављен је пу-
ковник др Братислав Петровић. Чланови Института би-
ли су изузетно ангажовани на решавању проблема рат-
ног психотрауматизма. Објавили су више од 60 радова
из области ратног психотрауматизма, учествовали на
стручним скуповима и конгресима.

Одбрањено је неколико докторских дисертација
које су истраживале могућност краткорочне групне
психотерапије у лечењу војника са неуротским реакци-
јама (1988) и психолошке факторе стреса у борбеним
активностима (1994). 

Од 1994. до 2003. начелник Клинике за психија-
трију био је пуковник проф. др Милоје Прерадовић.

Клиника се све више отвара за сарадњу са клини-
кама и институтима на ВМА, као и са другим цивилним
установама. На бројним симпозијумима и конгресима у
земљи и иностранству представљају се стручни и науч-
ни радови. Због агресије НАТО-а на Југославију 1999.
године, Клиника је поново прилагодила свој рад ван-
редним условима. Психијатри су били додатно оптере-
ћени проценом способности мобилисаног становни-
штва за Војску Србије. Ратни услови захтевали су брзе
психијатријске интервенције у зони највећих ратних
дешавања (КиМ), због чега су психијатри били на тере-
ну, у борбеној зони, у складу са доктрином ратне меди-
цине и психијатрије.

С обзиром на претходна ратна искуства, истражи-
вања у оквиру докторских дисертација фокусирана су
на посттраумат-
ски стресни по-
ремећај (ПТСП) 
– повезаност хро-
ничног ПТСП и
инсулинске рези-
стенције (2003),
фактори ризика
за хронични
ПТСП код вете-
рана рата (2002),
али и истражива-
ња особина лич-
ности и манифе-
стације маладап-
тивних облика по-
нашања у перио-
ду адаптације на
војну средину
(1998), као и ин-
дивидуални  пси-
холошки и средински чиниоци покушаја суицида код
војника (1997).

У овом периоду специјализације завршавају капе-
тан др Звонко Шундрић (први лекар на ВМА који је за-
вршио специјализацију из чисте психијатрије, 1996),
др Душан Пауновић, др Татјана Жујовић, мајор Драган
Живковић, капетани др Миливој Панић, др Братислав
Живић, др Драган Ђорђевић др Радомир Трбојевић и
др Јован Југовић, те цивилна лица др Тања Вуковић, 
др Наташа Смиљанић, др Јелена Средановић, др Благо-
је Куљић, др Јадранка Антонијевић, др Радица Васиље-
вић, др Вукица Булатовић, др Весна Тепшић, др Јелена
Крстић, др Мирјана Стојковић, др Екатерина Васева.
Докторка Дубравка Колунџић 1999. године завршила је
две специјализације – неурологију и психијатрију.

Психолози Маријана Петровић, Влајко Пановић,
Горан Кличковић, Вера Божиновић, Нада Марковић и
Тања Стојановић, као и социјални радник Марина Ди-
митријевић, примљени су у Клинику и распоређени на
место својих пензионисаних колега.

Институт за ментално здравље се 1999. године
трансформише у Одељење за ментално здравље и вој-
ну психологију, које улази у састав Завода за превен-

Пуковник проф. др Милоје
Прерадовић, начелник Клинике
за психијатрију ВМА (1994–2003)



тивну медицину ВМА, а за начелника је постављен пу-
ковник др Мирослав Радовановић. Одељење се бави
превенцијом и аутопсијом суицида у војној средини.

Начелник Клинике за психијатрију од 2003. до
2009. био је пуковник др Мирослав Радовановић.

Тај период одликује преношење искустава млађим
генерацијама војних психијатара из ратне психијатрије
(њених доктринарних ставова), а пренета су и искуста-
ва рада са пацијентима који су били изложене психо-
трауматизму. Објављене су и две монографије: „Торту-
ра у рату, последице и рехабилитација”, 2005. године,
и „Ратна психотраума српских ветерана”, 2008. године.

Настављена су ис-
траживања чији је
фокус био на проме-
нама карактеристи-
ка депресије код ал-
кохоличара у апсти-
ненцији и превенци-
ји суицида и алкохо-
лизма.

У овом периоду
специјализацију из
психијатрије завр-
шили су: др Алексан-
дар Ерор, др Звезда-
на Стојановић, 
др Сања Свирчевић,
др Загорка Видић, др
Драгана Милованче-
вић, др Татјана Ма-
рић, др Верољуб Пе-
тровић, др Тања Ла-
ковић, др Наташа

Милошевић, др Наташа Пјешчић, капетани др Слобо-
дан Јовановић, др Драган Крстић, др Миодраг Станко-
вић, др Саша Стојановић, те др Драгица Ћурчић, 
др Марина Димитријевић и др Катарина Пејић Крагу-
јевић.

Од 2005. Одељење за ментално здравље и војну
психологију је у саставу Клинике за психијатрију ВМА.
Рад се заснива на превенцији менталних поремећаја,
амбулантном раду са активним војним лицима, који из-
искује примену и фармакотерапије, али и психотерапи-
ју, уз укључивање чланова породице с обзиром на усло-
ве живота и рада активног састава.

Начелник Клинике за психијатрију од 2009. до
2013. био је пуковник доц. др Радомир Самарџић. 

Проширује се рад Дневне болнице, амбулантних
служби, све више пажње посвећује се превенцији мен-
талних поремећаја. Клиника за психијатрију пружа и
едукацију колегама из других психијатријских установа
– Клинике за психијатрију КЦ Крагујевац, Клинике за
психијатрију КЦС. Када је 2011. године Висока школа
ВМА прерасла у Медицински факултет ВМА Универзи-
тета одбране у Београду, професори, доценти, аси-
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стенти, научни сарадници Клинике за психијатрију
укључени су у високообразовне делатности у оквиру
Медицинског факултета ВМА.

У савременим условима све већи значај добија и
селекција кадра, тако да се од 2011. батерија психоло-
шких тестова „Хедоника” користи за психолошку се-
лекцију у склопу професионалне селекције у МО и ВС.
Психолошка селекција се спроводи у четири центра:
ВМА, ВБ Ниш, ВМЦ Нови Сад и ВМЦ Карабурма. У
ВМА реализује се у Одсеку психолошке селекције под
руководством психолога Горана Кличковића. 

У овом периоду специјализацију из психијатрије
завршили су: капетани др Дејан Дошлић, др Ненад
Ненадовић, др Дејан Димитријевић, др Мирко Долић,
др Данило Јоковић, др Ненад Милојковић и др Милан
Ђокић. Доктор Славољуб Милојевић примљен је у
стални радни однос у Дневну болницу Клинике за
психијатрију ВМА.

Начелник Клинике за психијатрију од 2013. године
је војни службеник проф. др Жељко Шпирић.

Године 2015. започет је пројекат „Арт брут студио
ВМА”, у сарадњи са Удружењем „Арт брут Србија”.
Пројекат је замишљен као прва етапа у оснивању стал-
ног креативног студија при Дневној болници Клинике
за психијатрију ВМА, са циљем развоја ликовног ства-
ралаштва пацијената, као и унапређивање праксе и ис-
куства стручног особља које се бави арт терапијом.
Психолошку анализу и супервизију обавља клинички
психолог Татјана Стојановић, а студио води и креира
Горан Стојчетовић (дипломирани сликар и председник
Удружења „Арт брут Србија”).

Професор Гордана Дедић је аутор године часопи-
са „Војносанитетски преглед” за 2010. годину. Аутори
књиге „Суицид у војној средини” проф. Гордана Дедић
и др Миливој Панић 2017. године добили су награду за
ауторски подухват Управe за војно здравство МО ВС.

Истражива-
ња у другој деце-
нији 21. века од
ратних тема
окрећу се фарма-
когенетици ан-
тидепресивне
терапије. У са-
радњи са лабо-
раторијом за ге-
нетику ВМА ис-
питују се и фак-
тори ризика за
психотични по-
ремећај код ак-
тивних стареши-
на и њихова про-
цена за Војску
Србије. Интен-
зивно се сарађу-
је са Клиником
за психијатрију

Пуковник доц. др Радомир Самарџић,
начелник Клинике за психијатрију
ВМА (2009–2013)

Пуковник др Мирослав Радова-
новић, начелник Клинике за пси-
хијатрију ВМА (2003–2009)
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Клиничког цен-
тра Србије и по-
ново актуелизује
питање електро-
конвулзивне те-
рапије и истра-
живање ефекта
ЕКТ на когнитив-
не функције. 

У том перио-
ду специјализа-
цију је завршио
капетан др Игор
Радуловић, а
2017. при крају
специјализације
су лекари: Ивана
Поповић, Марија
Вранић, Благица
Старчева Арсова,
Бојан Николић и

Владимир Лазаревић. Психолози Маја Матејић и Тама-
ра Баковић примљене су у стални радни однос.

Војни психијатри и психолози по потреби су и да-
ље ангажовани у свакој ванредној ситуацији у земљи,
као што су земљотрес у Краљеву (2010), поплава у
Обреновцу (2014), експлозија у Техничко-ремонтном
заводу у Крагујевцу (2017). Након поплава у Обре-
новцу, осам психијатара Клинике за психијатрију
ВМА било је ангажовано у лакој пољској болници пру-
жајући психијатријску помоћ угроженом становни-
штву ради што адекватнијег превазилажења стреса.

Поред ангажовања у ванредним ситуацијама, од
2005. до 2017. четири психијатара и три медицинска
техничара Клинике за психијатрију били су ангажова-
ни у међународним мировним мисијама као чланови
санитетских тимова.

У временском периоду који је краћи од просечног
људског века наша војна неурологија и психијатрија
прошле су дуг пут од гуке и естезиометра до сомато-
сензорних евоцираних потенцијала и магнетне резо-
нанце, од електричног звонца до интернета и видео-
телефона, и стигле до данас са уверењем да су и сада,
као и некад, савремене. Осврт на прошлост указује на
примере и даје инспирацију, а поглед у будућност нуди
подстицаје и задатке који ће се успешно реализовати у
Клиници за неурологију и психијатрију ВМА.

НАСТАНАК И РАЗВОј СЕСТРИНСТВА
КЛИНИКЕ ЗА НЕуРОЛОгИју
И ПСИхИјАТРИју ВмА
Медицинске сестре у војном здравству имају дугу

традицију и дале су значајан допринос развоју и уна-
пређењу сестринства на нашим просторима. Гледано
кроз време до 1932. године, од оснивања прве Војне
болнице (1836), затим Опште војне болнице (1909) са
400 постеља и Главне војне болнице (1930) са 780 по-
стеља, уз лекара су радиле болничарке са завршеним
вишемесечним болничар-
ским курсом. Болничарски
курсеви били су организова-
ни при војној и државној
болници, а у организацији
Кола српских сестара. Пери-
од до 1932. био је испуњен
ратовима за очување и оп-
станак отаџбине у којима су
своје учешће, а често и живо-
те дале бројне добровољне
болничарке, спасавајући жи-
воте повређених и рањених. 

Између два светска ра-
та медаље међународног Цр-
веног крста „Флоренс Нај-
тингејл” за хумани рад доби-
ле су: Боса Ранковић, Софија
Игрошанац, Ружа Хелих, Ксенија Беренговић и Јулија
Белтрам. Ушле су у историју и као утемељивачи се-
стринске професије у војном здравству. Након Другог
светског рата то признање добила је 21 партизанска
болничарка. Један број ратних болничарки школовао
се у вишим школама у Лењинграду, Москви, Кијеву,
Прагу и Лондону. По повратку у домовину заузимале
су руководећа места у војном санитету и учествовале
у оспособљавању и стварању новог кадра.

Након формирања Војномедицинске академије
1950. године, Указом председника Јосипа Броза 1956.
оснивају се трогодишња Виша школа за медицинске се-
стре за потребе ЈНА при ВМА у Београду и Обласна вој-
на болница у Загребу. Ову школу у Београду похађало је
и завршило седам класа виших медицинских сестара и
две класе средњих медицинских сестара.

Професор др Жељко Шпирић, 
начелник Клинике за психијатрију

Лекари Клинике за неурологију и Клинике за пси-
хијатрију објавили су више од 200 радова са SCI листе
и били аутори значајних поглавља у више од 50 књига
и монографија од међународног и националног знача-
ја. Цитирани су у међународним и домаћим часописи-
ма више хиљада пута.

Када је реч о научно-публицистичкој делатности,
стручњаци Клинике за неурологију ВМА урадили су
осам магистарских радова (од 1995. до 1999), 17 док-
торских теза (од 1984. до 2016) и објавили 17 књига –
монографија (од 1995. до 2017), а научно-стручни по-
сленици са Клинике за психијатрију ВМА написали су
четири магистарска рада (од 1989. до 2014), урадили
17 докторских теза (од 1960. до 2016) и објавили 22
књиге – монографије (од 1961. до 2015). Једна је у
штампи.

СТРуЧНИ РАдОВИ
Потпуковник
Митра Кецојевић



Како се развијала ВМА,
тако су се развијале и одре-
ђене клинике, међу којима и
Клиника за душевне и жив-
чане болести. У том периоду
главни медицински техни-
чар био је мајор Милош
Фет. Након њега функцију
главног медицинског техни-
чара од 1973. вршила је вој-
ни службеник друге класе
потпуковник Митра Кецоје-
вић, која је завршила трого-
дишњу Вишу школу ЈНА у
Загребу.

Године 1983. од Клинике за душевне и живчане бо-
лести формирају се засебне клинике: Клиника за неуро-
логију и Клиника за психијатрију. Први главни медицин-
ски техничар Клинике за неурологију са три одељења и
48 постеља од 1983. до 30. децембра 1994. била је се-
стра Митра Кецојевић, потпуковник војни службеник
друге класе, вероватно непоновљива личност сестрин-
ства у неурологији. Стручна, строга, принципијелна и
уважена, вешто је водила позитивну селекцију сестрин-
ског кадра Клинике и на тај начин обезбеђивала висок
ниво стручног рада сестара и здравствене неге.

Од 1994. до 1996. главни техничар клинике била је
ВМТ Војиславка Петровић, дугогодишњи сарадник Ми-
тре Кецојевић, која је наставила успешно да води се-
стринску службу, заједно са првим сарадником потпу-
ковником вишим медицинским техничаром Урошем
Гломазићем. 

По одласку у пензију сестре Војиславке, на месту
главног техничара од 1996. до 1999. била је ВМТ Радми-
ла Јовић, која је преносила искуства и знања усвојена од
претходних генерација.

Од 1999. до 2005. главна сестра Клинике била је
ВМТ Светлана Ћурић, која је дуги низ година обављала
дужност главне сестре Првог одељења. На месту глав-
ног техничара од 2005. је ВМТ Данијел Мајсторовић са
најближим сарадницама, главним одељенским сестра-
ма: Драганом Благојевић, Сузаном Марковић, Горданом
Мимовић и Сњежаном Пејановић.

Развојем неуролошке науке, техничких и техноло-
шких достигнућа, пратећи светске и европске стандар-
де и протоколе, уз лекаре, медицинске сестре и техни-
чари дали су и дају свој пуни допринос у лечењу, дијаг-
ностици и савременој здравственој нези. У Клиници за
неурологију ВМА 2013. године оформљено је Одељење
за ургентну неурологију са јединицом за мождани удар.
Школовањем, континуираном медицинском едукацијом
и захваљујући сарадњи са другим здравственим уста-
новама, садашња генерација медицинских сестара и
техничара оспособљена је за све захтеве савремене
неурологије.
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Клиника за неурологију ВМА је у ширем региону би-
ла и остала препознатљива по квалитетној здравственој
нези, где и најтежи болесници траже наду и излечење,
„јер је тамо добра нега”. За такву негу на тој клиници од
њеног оснивања заслужни су и послужиоци болесника.

За првог главног техничара самосталне Клинике за
психијатрију са два одељења са 48 постеља и Дневном
болницом постављена је војни службеник друге класе
Катарина Бојковић, виша медицинска сестра, која је за-
вршила Вишу војну медицинску школу у Београду. Била
је особа од интегритета, стручна и принципијелна, која
је посебно водила рачуна о стручном раду сестара. Она
1991, по потреби службе, прелази у Институт за мен-
тално здравље, где је радила до пензионисања 1996. го-
дине. На место главног медицинског техничара поста-
вљена је Бранка Поповић. Са завршеним Дефектоло-
шким факултетом и одбрањеном магистарском тезом
прелази у Вишу медицинску школу у Земуну, где је иза-
брана у звање предавача.

Од 1993. до 2009. главни техничар Клинике за пси-
хијатрију био je Горан Стојановић. Он је 2005, као један
од оснивача Одељења за
здравствену негу ВМА, рас-
поређен на додатну дужност
у Одсеку за стручно-методо-
лошки рад, где остаје до
2009, када прелази у Високу
здравствену школу струков-
них студија у звању настав-
ника практичне наставе. Го-
дине 2016. постављен је на
место шефа Одсека струков-
них медицинских сестара и
изабран у звање предавача.

Рад својих претходника
од 2009. успешно наставља главна сестра Клинике за
психијатрију Весна Цмиљанић. Она је ангажована у ра-
ду са студентима, ученицима средње школе, као и ли-
цима која обављају обавезно стажирање. Активна је и у
континуираној медицинској едукацији за запослене на
ВМА. Председник је подружнице Војномедицинске
академије, председник психијатријске секције и за-
меник председника у Удружењу медицинских сеста-
ра, техничара и бабица Републике Србије.

Медицинске сестре и техничари запослени у Кли-
ници за психијатрију су школовањем, континуираном
медицинском едукацијом и сталним усавршавањем сте-
кли висок ниво знања и вештина који су неопходни у ра-
ду са особама са менталним сметњама. На ВМА, као је-
диној референтној установи у Републици Србији, апли-
кује се електроконвулзивна терапија у општој анесте-
зији, око 800 на годишњем нивоу, у чему медицин-
ски техничари дају незамењив допринос. ƒ

Весна Цмиљанић

Данијел Мајсторовић
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КРИПТОАНАЛИЗА

ИЗМЕЂУ МИТА
И СТВАРНОСТИ
ПИШЕ МИЛОРАД МАРКАГИЋ
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Не може се очекивати да ће свет 
једног дана бити без тајни. 
Заправо, из дана у дан све их више,
а тако расте и потреба за новим
методама шифровања. Са друге
стране, обавештајне службе, 
у тежњама да дођу до скривених
података, користе бројне методе
прислушкивања и разбијања 
шифара. Тако се тајна нашла 
и налази у зачараном кругу 
између криптозаштите и 
криптоанализе.

К
риптоанализа има велику моћ, убитачнија је од
многих оружја. Она изазива или спречава рато-
ве, војсковођама помаже да добију битке, ди-
пломатији да има предност над супарником.
Њоме се решавају историјске и текуће загонет-
ке. Декриптовање, односно откривање шифри,

и данас је један од најважнијих начина сазнавања тајних
информација у модерном свету. Оно даје мноштво преци-
зних информација и много утиче на политику држава и вла-
да. Ипак, све тајне службе немају довољно квалификова-
ног кадра за декриптовање, те се зато свакодневно труде
да пронађу и оспособе особље за ту делатност.

Премда постоје и званична признања и неке јавне пу-
бликације о бројности и раду криптоаналитичких служби,
ипак је за разумевање њиховог деловања и утицаја на ток
неких историјских догађаја потребно мало дубље познава-
ње историјских облика сакривања информација и начина
њиховог откривања. Од криптоанализе користи могу има-
ти и државе, али и компаније и појединци, јер је велики део
комуникација и пословања из класичног, пренет у свет вир-
туелног и електронике.

Правци развоја криптоанализе од прастарих времена,
односно од прве појаве тајног комуницирања међу људи-
ма, па све до данас, пратили су ток цивилизацијског раз-
витка и техничко-технолошки напредак. За обичног читао-
ца или историчара криптоанализа представља скуп пода-
така и начин сазнања како се и на који начин пресрећу,

прате, прислушкују и откривају информа-
ције и подаци, док је за виртуозе, који

су живот посветили тој области, крип-
тоанализа са једне стране изазов да
се открије непријатељска шифра, а
са друге стране да се доведе до са-
вршенства сопствени вид тајног ко-

муницирања и
непробојно-

сти шифре
или кода.

КРИПТОАНАЛИЗА
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Криптолози аматери, критоаналитичари/декриптери
професионалци и сви други заинтересовани за ту област
не могу да нађу информације о начинима деловања и напа-
дима на шифре у званичним публикацијама, научним часо-
писима или их чути у средствима јавног информисања. То
пре свега зато што ниједна држава, влада или озбиљнија
компанија ни по коју цену не објављује јавно ни своје мето-
де заштите, нити пак методе праћења противне стране,
већ се то у свету подводи под најстроже чуване државне и
пословне тајне.

Не желећи да читаоца оставимо у заблуди, да кажемо
одмах да постоје савршене методе сакривања порука, та-
ко да у неким сегментима, без обзира на технолошки раз-
вој и све расположиве капацитете, декриптовање не даје
никакве резултате.

Историјски гледано, праћењем архивске грађе, али и
књижевне литературе, уочава се да је свака шифра или на-
чин сакривања информација имала своје добре и лоше
стране, као и употребну вредност у одређеном периоду.
Ни шифранти, ни криптоаналитичари/дешифранти не де-
ле своје интелектуалне моћи. Чак ни међусобно.

И то није све.
Због покушаја да се тајном прогласи и оно што то ни-

је, често се упадне у сопствену замку, па се грешке и оти-
цање информација дешавају ненамерно, што умногоме по-
већава могућности пробоја шифре. 

И даље у архивама и библиотечкој грађи постоји мно-
штво неистражених рукописа, поготово оних који су заро-
бљени, па нису декриптовани, и због сплета околности
остављени у запећку. Било да се радило о одлуци да је
вредност информације, а самим тим и тајност прошла, би-
ло да се дошло до закључка да не постоји начин пробоја,
или пак због смрти или дезертерства декриптера, познати
су примери да велики број тајних пресретнутих порука ни-
када није „отворен”.

Могућност коришћења примарних извора сведена је
на минимум, сазнања обавештајних служби су веома мало
и ретко доступна, јавних публикација на научној основи не-
ма, те се улога криптоанализе у дипломатији или рату мора
повезивати и са низом других објективних околности и чи-
њеница које су доприносиле развоју криптоанализе. Такав
приступ доприноси да ову тематику ни раније, ни данас у
савременом свету не смемо издвојити из области шпијуна-
же и аутентичне области јавне дипломатије или политике
државе. Идентификовати криптоанализу само њом самом
представљало би затварање у круг из кога нема излаза. 

Основни појмови
Отворени текстови, односно поруке класификују се

по значају, врсти, степену тајности и хитности. Као резул-
тат тога произилази и коришћење различитих техника за
шифровање јасне поруке, која се претвара у нејасан текст.
Када се користи пермутација на отвореном тексту, као ме-
тода сакривања/шифровања поруке, знакови тада пореме-
те своју нормалну структуру и секвенцу, па остају у ши-

фрату, али са другим местом, односно другачијим распо-
редом у речи.

За декриптовање, односно криптоанализу таквих тек-
стова користи се метода статистичких карактеристика је-
зика – фреквенција слова. Тако се на узорку текста, када
се препозна језик на коме је писан, простим бројањем по-
нављања слова у шифрату, шифарским заменама по стати-
стици опредељују слова по фреквенцији у „нормалном” пи-
сању. Када се заврши бројање, пронађу фреквенције слова
и доделе онима у шифрату, те се упореде са отвореним
значењима, сасвим је довољно да се на узорку текста из-
врши поновна замена, те се на тај начин долази до отворе-
ног значења.

За ову методу криптоанализе потребан је шифровани
текст довољне дужине, јер се на кратком тексту не морају
нужно одразити све карактеристике учесталости јављања
слова у речи и реченици.

Приликом замене знакови отвореног текста замењују
се другим, унапред дефинисаним и договореним знакови-
ма. Код тог вида скривања поруке, као шифарске замене
могу се користити друга слова, бројеви или знакови интер-
пункције. Овај систем заснован је на идеји еквивалентних
знакова који се користе за претварање обичног у шифро-
вани текст.

Понекад се у неким методама нуди неколико замена
за исти знак. То је опција такозваних хомофонских замена,
али се и том приликом у шифрат могу убацити и неке заме-
не које не значе апсолутно ништа, односно убацивање ла-
жних знакова у шифрат.

Декриптовање се овде такође своди на проналажење
могућих места слова у речи или реченици и распознавању
лажних знакова.

Код шифара замене треба направити јасну разлику из-
међу кодова и шифри. 

Кодови се састоје од више хиљада речи, фраза, слова
и слогова и начина на који се замењују елементи отворе-
ног текста. У ствари, код представља огромну шифру за-
мене, у којој су основне јединице отвореног текста речи и
фразе, а самим тим и структура шифрата је другачија.

Шифре као основну јединицу користе знак или неко-
лико знакова.

У пракси је дуго, од 14. па све до половине 19. века, до-
минирао вид шифровања порука који је користио комбина-
ције шифре и кода. Такозвани номенклатори имали су посе-
бан вид употребе, који је укључивао хомофонске замене и
погодне кодове са списковима имена, речи и слогова.

Свака шифра користи неки кључ који одређује редо-
след знакова у шифрату, редослед мешања знакова у за-
мени, односно почетно стања машина које су у то време
коришћене за шифровање. Основу почетних стања пред-
стављала је нека фраза или број. Назив је и данас остао
исти: кључна реч, кључна фраза или кључни број.

Обављање одговарајуће трансформације отвореног
текста у шифрату и данас се зове шифровање или кодира-
ње отвореног текста, а резултат се зове шифрат или код-
текст.
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Завршна обрађена тајна порука је у ствари криптограм.
Термин „шифрат” скреће пажњу на резултат шифро-

вања, док термин „криптограм” наглашава чињеницу да је
у питању пренос неразумљиве поруке за трећу страну.
Особе које легално имају кључ за шифровање (кодовање)
дешифровањем (декодирањем) обављају инверзну тран-
сформацију шифрата, односно код текста да би добиле
отворени текст. Овај процес разликује се од криптоанали-
зе, која има за циљ да открије отворени текст (или, другим
речима, дешифровање) криптограма, од лица која немају
на располагању било који улазни елеменат шифросистема,
односно лица која представљају трећу страну, а то је нај-
чешће противник или непријатељ.

Успешна криптоанализа шифре или кода често се на-
зива „отварање”, „пробијање” или „провала”. Напокон,
криптологија и јесте наука која обухвата израду шифре
(криптографију) и криптоанализу.

Све је почело доста давно
Пре скоро четири хиљаде година у древном Египту, на

обалама Нила, искусан сликар нацртао је неке познате ли-
кове како би испричао причу о животу свог господара. Та-
ко је и не знајући постао оснивач документоване историје
криптографије. Те слике нису криптографија у облику у ко-
јем је познат савременом свету. За класификацију својих
натписа непознати уметник није користио неки нарочити
вид енкрипције. Његов натпис, исклесан око 1900. године
пре нове ере у гробници једног племића, само у неким де-
ловима састоји се од необичних хијероглифских симбола,
уместо познатих ликова. Већина њих налази се у послед-
њих двадесет стубова, у наведеном споменику.

Непознати сликар (или писар или клесач) трудио се да
текст буде лако читљив и дао му потребан значај, као што
се то ради у свечаној прилици, у којој пише „године хиљаду
осам стотина и педесет осме”, уместо једноставно 1858.
Тако, иако није имао намеру да примени криптографију, он
је несумњиво искористио један од битних елемената ши-
фровања – намерну конверзију писаних симбола. Ово је нај-
старији познати текст који је прошао кроз такве промене.

Као врхунац древне египатске цивилизације јавља се
усавршавање списа у гробницама мртвих, тако да конвер-
зије текста постају све софистицираније.

Током времена писци клесари почели су да замењају
конвенционалне хијероглифе другачијим облицима, иако
су у суштини имали иста значења. Хијероглифи доживља-
вају трансформацију употребом нових знакова, тако да се
изговор у суштини своди на то да је прво слово појма у
ствари једино што треба прочитати, тако да ако је на сли-
ци копље, треба прочитати само слово „к”. Дешавало се да
два знака, иако различита, означавају исто слово. Ради уба-
цивања мало мистерије поједини појмови клесани су у ка-
мену по принципу ребуса.

С временом су се из хијероглифа развили звуковни
појмови па је створено савременије писмо, а хијероглифи
су остали само у историји и египатског народа. Такве тран-
сформације видљиве су у многим натписима на гробница-

4

КРИПТОАНАЛИЗА

ма и саркофазима, те се упоредном анализом долази до за-
кључка да има доста сличности у текстовима, што доказује
да у то време није много тога требало да буде сакривено,
већ је више учињено ради остављања утиска на „читаоце”,
како у уметничкој структури, декорацији, тако и мистици
дељених појмова.

Староегипћани су доста пажње и вере посвећивали
животу после смрти, тако да је и жеља за писањем и чита-
њем епитафа постајала већа, а самим тим и намера писаца
текстова да на неки начин привуче пажњу читаоца. Из тог
разлога неки текстови су и намерно писани у увијеној или
скривеној форми. Тако је део криптографских знакова не-

Египатски (горе) и мајански хијероглифи (доле)
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намерно завршио у посмртним посветама. Иако је прво-
битна жеља била да се привуче пажња читалаца, убацива-
њем неразумљивих знакова, пермутацијама текста и више-
струким заменама за исте речи или појмове изазван је су-
протан ефекат, па је интерес за њима опадао.

Иако је то писање на гробницама и саркофазима има-
ло за циљ да оствари краткотрајну тајност поруке, део тек-
стова ни данас није у потпуности преведен, односно рас-
тумачен. Дакле, иако ненамерна, криптографија хијерогли-
фима представља почетак изучавања основних атрибута
криптографије и криптоанализе – тајност и сакривање.

Рађање криптологије, појавних облика тајног комуни-
цирања одвијало се независно у многим цивилизацијама и
заједно са њиховим крајем доживљавало и сопствени, док
је у неким облицима криптологија ипак надживљавала не-
станак цивилизација и држава и преносила се на будућност.

Поједине цивилизације сачувале су писане трагове у
литератури, тако да су наредне генерације криптоаналити-
чара имале некакву полазну основу. Ипак, напредак није
био нимало лак, јер није као у другим областима науке по-
стојало акумулирано знање нити је било размене искуста-
ва и информација, што је умногоме и данас случај.

Интересантна је чињеница да је у древној индијској ци-
вилизацији још у 3. веку пре нове ере написана расправа о
криптографији и криптоанализи, где се дипломатама и аген-
тима сугерише да за комуникацију користе шифровани вид
писања и говора, а да слушајући разговоре у земљама у ко-
јима су ангажовани покушају да пронађу скривене појмове у
свакодневној комуникацији. То је уједно и први писани траг
о употреби криптоанализе за државне потребе и уопште
први писани траг о криптоанализи у светским размерама.

Мада се не дају конкретне смернице за коришћење
криптосистема и криптоанализе, већ само оквирне назна-
ке, а процедуре се одвијају у тајности, део је након неко-
лико векова изашао у јавност. Радило се о томе да се упо-
требом симбола, свакодневне и верске природе замени
право значење речи, а де криптовање се вршило инверз-
ном операцијом.

Период стагнације
До почетка ренесансе у Европи криптографија при-

лично стагнира. За покушаје да се и верске књиге, а најви-
ше Библија прикажу као један вид шифре, као и тумачење
разних догађаја из прошлости који су тамо скривено опи-
сани, не постоји никаква научна оправданост. Јер како би
најумнији људи онога времена пренебрегли чињенице као
што је распад Вавилонског царства и слично, не упозорив-
ши своје владаре на то? Данашња тумачења неких појава
у појединим државама или догађајима светских размера
само су плод маште, шарлатанство и трка за публиците-
том и материјалном коришћу.

Криптологија у оба појавна облика, и као скуп шифа-
ра и као начин њиховог пробијања, у периоду мрачња-
штва, а нарочито након раскола у хришћанској цркви, би-
ла је погођена и једном, веома развијеном, болешћу тога
доба, а то је забрана бављења науком, па и вештинама по-

пут криптоаланизе, због веровања да спадају у црну маги-
ју, а људи који се баве овом делатношћу сматрани су след-
беницима Сатане.

Примењивани шифросистем у Европи био је тада углав-
ном на нивоу просте шифре замене, где су се слова преме-
штала, мењала редослед или су нека добијала бројчану за-
мену, затим се користило писање наопаким редом и слично.
Део шифраната користио је и речи страних и старих језика.

Од почетка развоја криптографије коју данас познаје-
мо, основна намена јој је била да сакрије садржај важних
делова писаних докумената, а некада и целих докумената.

Треба имати у виду да су у стара времена поруке биле
веома кратке. У једном од рукописа о магији из 3. века спо-
миње се употреба шифре, ради сакривања тајних рецепа-
та, а такође се поуздано зна и да су научници у области
астрономије, хемије, медицине и још неких наука своја от-

Покушаји да се верске књиге, а највише „Библија”, користе као
један вид шифре
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крића намерно шифровали, било да их сакрију од непожељ-
них посматрача, или најчешће плашећи се реакција и осве-
те цркве.

И данас је тешко доћи до ватиканске библиотеке и ис-
копати неке рукописе, а музеји у многим земљама љубо-
морно чувају писану грађу као експонате и не дозвољавају
да се дође до неких података, како оних шифрованих раз-
личитим методама, тако и отворених, до којих се дошло
разбијањем шифри – криптоанализом.

Поред намерног шифровања писаних текстова у том
периоду, приметне су појаве да се и делови фраза, речи или
реченице компонују тако да настају нове речи и изрази ко-
је су познате само особама које међусобно комуницирају.

Суштина је да се одгонетну тајне коју ти појмови но-
се, па се разбијање тих „шифара” сводило на методе заме-
не редоследа слова, речи или „превођења” у изворно-по-
јавни облик. Тако је велики део „откривених” порука у ства-
ри имао потпуно другачије значење и тумачен је онако ка-
ко су творци криптоанализе хтели, без обзира на то шта је
порука заправо значила.

Забрана бављења криптографијом и криптаонализом
допринела је томе да се велики део открића, пре свега у
сфери астрономије, медицине, хемије и још неких наука,
намерно шифрованих одређеним симболима, обележавају
и данас на исти начин.

У то време криптоанализа је у широкој популацији,
без обзира на ниво образовања или положај у друштву,
сврставана у ред прорицања, јер се продирање у нешто
сакривено и нејасно сматрало немогућим и несхватљивим.
Ипак, након 14. века, када се уводе софистицираније мето-
де шифровања, када се производе прве просте машине за
шифровање, криптографија писаних текстова добија на ве-
ћем значају, а паралелно са њом и криптоанализа.

Поред разбијања шифри или кодова велика пажња по-
свећивала се и коришћењу и откривању писања тајним ма-
стилима. Тако се, осим ретких примера у древним цивили-
зацијама, за почетак озбиљније криптоанализе узима вре-
ме од почетка 15. века.

Криптоанализа у арапској култури
Арапска цивилизација, једна од најнапреднијих у

средњем веку, имала је огромне заслуге у многим области-
ма науке, као што су математика, филозофија, медицина,
наука о језику, као и у делу који се тиче криптоанализе. Та-
кође, дошли су до многих открића која се тичу вербалних
слагалица, загонетки и игре речи, али и откривања тако
конципираних текстова, те стога први детаљно описани
поступци за криптоанализу припадају баш тој култури и
цивилизацији.

Као део граматике изучавана је криптографија. Нажа-
лост, због погрешног или намерно изврнутог текста Кура-
на, убрзо је дошло до забране ширења цивилизацијских и
научних тековина арапске културе на шире просторе. 

Иако криптоанализа код Арапа датира још из 855. го-
дине, о чему постоји и књига са описаним методама и по-
ступцима, најпознатија је модификована верзија крипто-

графије која је била састављена од хебрејских слова и која
је искоришћена за откривање преписке алжирског реген-
та. Искуства из ове области детаљно су описана у енци-
клопедији од 14 томова, где се два поглавља односе на
крипто графију и криптоанализу. Једно поглавље односи се
на видове тајног комуницирања – шифре, а друго на неви-
дљива мастила и криптоанализу.

Први пут у историји шифре тада се наводи и метод
транспозиције, односно система и замене система шифро-
вања. Ту се први пут спомиње и листа кодова који се кори-
сте за вишеструку замену. Део који се односи на криптоа-
нализу у потпуности је засенио први део који се односи на
заштиту сопствених порука.

Интензивна и детаљна проучавања верских књига, али
и истраживања у школама граматике довела су да се изу-
чава фонетика сопственог језика, али и слова или речи по-
зајмљених из других језика. Такав развој лексикографије
неминовно је пратио и развој криптоанализе. На пример,
када је састављан први речник арапске културе велика па-
жња, проистекла из сазнања из области криптологије, по-
свећена је појавама учесталости слова у речи. Тако је, ра-
ме уз раме са развојем науке о језику и писму, и криптоа-
нализа ширила своје поље деловања.

Један од највећих теоретичара криптоанализе Калкас-
ханди описује главну криптоаналитичку методу тог време-
на: сазнати језик на коме је порука писана, и ако га не раз-
умеш или говориш. Након тога треба сазнати да ли је по-
рука шифрована за политичке, војне или верске потребе,
јер је учесталост употребе речи и слова у њима потпуно
другачија за различите области. 

Наставак криптоанализе своди се, пре свега, на бро-
јање слова, и статистичко утврђивање који се знак колико
пута јавља, те формирање таблице фреквенције слова.

Следећи корак био би да се у шифрованом тексту, по
статистици, уместо шифарских замена стављају претпо-
стављена слова датог језика. Уколико има поклапања на-
ставља се са заменом, а уколико нема онда се претпостав-
ка мења и узима наредна фреквенција слова. Након неко-
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лико покушаја и доласком до једне трећине отворених за-
мена, даљи поступак шифарских замена веома је олакшан.
Када се уклопи и последњи еквивалент дође се до садржа-
ја отворене информације.

У то време јавља се и метод биграма и триграма, од-
носно законитости везивања слова у отвореном тексту, а
које прате њихове шифарске замене. Интересантан је и
податак да су још у оно време изучаване појаве дужине,
односно структуре речи, те се за сваки криптограм, уз
претпоставку његове намене, тумачила и дужина речи од-
носно број слова у њима.

Много пажње изазвала је и идеја описана у декрипто-
вању једне поруке, за коју се претпоставило да је шифро-
вана употребом поезије, односно једне песме, где су чита-
ве речи мењане речима из поезије, а након тога спајане у
целину без размака и знакова интерпункције.

Историја ћути о мери у којој су Арапи користили сво-
је бриљантне криптоаналитичке способности. Иако су
криптографија и криптоанализа имале огроман утицај на
развој ислама, сва сазнања стављена су у запећак. Тако се
штуро и скромно спомиње догађај када је марокански сул-
тан Ахмед Ал-Мансоур послао свог изасланика на енглески
двор код краљице Елизабете Прве да склопе са-
вез против Шпаније. Изасланик је из Ен-
глеске свом владару послао криптова-
ни телеграм, али није узео у обзир,
или није знао, достигнућа Арапа у
области криптоанализе. Његово
писмо пресрели су и врло брзо
одгонетнули скривену поруку
у њему, чиме су дошли до зна-
чајних и веома корисних ин-
формација. 

Успон Запада
Западноевропска цивилиза-

ција средњег века почела је да ко-
ристи криптографију као наставак
старовековних шифросистема. Може
се рећи да се тада није много одмакло од
претходних неколико векова, односно да је крип-
тологија у то време још имала статус науке у повоју. Упо-
треба шифре све до средине прошлог миленијума је ретка
и нестабилна, како у државним, тако у црквеним кругови-
ма. Иако институција са највећим утицајем, црква не одми-
че далеко у коришћењу шифре, већ као и друге догме,
основне ставове држи као једину свету ствар у криптологи-
ји. Истраживачи су успели да уђу у траг криптографском
документу који се сматра најстаријим сачуваним на Западу.
Данас се чува у ватиканској архиви и представља шифрова-
на имена Египћана и Израелаца. И у венецијанској архиви
сачуван је један документ који представља неки вид шифре,
где су самогласници замењени тачкама или ознаком крста.
Криптоанализа тих порука састојала се у томе да се за ви-
ше самогласника који су мењани само са два симбола нађе
отворено значење и место у речи.

Антипапа Климент Трећи, који је у другој половини 14.
века пребегао у Авињон и почео да ради на раздору Като-
личке цркве, јер је себе сматрао наследником папског пре-
стола, а до њега није стигао, имао је око себе моћну маши-

нерију следбеника, а међу њима и шифранте. Наре-
дио је да се оформи књига нових кодова за ко-

муникацију са осталим следбеницима ши-
ром градова-држава. Његова метода

комбинације шифри и кодова, први
познати номенклатор и хибридни

систем шифровања, остаће у упо-
треби на Западу, са неким моди-
фикацијама, пуна четири века.

Појава хомофонских ши-
фри почетком 15. века умногоме
је поништила знања криптоана-
литичара, те су се технике про-

бијања морале мењати. Иако је
продор ислама на тло Европе вео-

ма допринео да „стара дама” иско-
ристи, пре свега, знања из математике

и других природних наука, нажалост,
арапска дела о криптографији и криптоана-

лизи нису преведена ни на један европски језик.
Криптографија и криптоанализа се у Европи, нарочито

у западној, масовно почињу примењивати са наглим разво-
јем дипломатије, иако је неких појавних облика било и ра-
није. Познати и као „пријатељски шпијуни”, већина дипло-
мата слала је депеше у матичну земљу, користећи легална
или нелегална средства за сазнања о земљи домаћину. Има-
јући у виду да је у њима било доста ствари које је требало
сакрити, те да се огроман број преписки онога времена пре-
сретао и „копирао”, а затим поново враћао у легалне токо-
ве, јавила се потреба за шифровањем и дешифровањем по-
рука. То је условило и формирање посебних служби које су
декриптовале пресретнуте поруке покушавајући да дођу до
пуне отворене информације. Скоро сви дворови тадашње
западне Европе имали су посебно организоване службе
криптоанализе, састављене од врсних стручњака из обла-
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сти математике и ли нгвистике. Први познати декриптер
био је шеф кабинета Млетачке републике Ђовани Соро, о
коме постоји више писаних трагова.

Познат је догађај када је Соро, сла-
гавши папу Климента XIV да не може
декриптовати поруке, створио илу-
зију о непробојности ватиканске
шифре, те су плодови његове об-
мане убирани веома дуго. Ње-
му је канцеларија била на дво-
ру владара Млетачке републи-
ке и извесно време вођен је
документ о његовим успесима
и успесима његова два помоћ-
ника у криптоанализи тексто-
ва написаним на италијанском,
шпанском, француском и још
неким језицима, али је нажалост
„изгубљен”.

Иако је црква у почетку сата-
низовала декриптере, од 16. века сво-
ју кореспонденцију и шпијунирање туђих
и она у потпуности базира на криптографији и
криптоанализи.

На двору енглеског краља, као и владара Француске,
Данске и још многих земаља у то време формирају се оде-
љења, кабинети који су намењени искључиво праћењу, от-
кривању и декриптовању преписки страних дипломата.

Записан на једном пергаменту и данас је доступан
милански текст о криптоанализи шифара, који показује

тринаест основних правила за рад на разбијању кодова и
шифри.

Вртоглави развој науке и технике допринео је да се и
поље шифри шири и преузима сва позната достигнућа, тако
да се отварање и дешифровање телеграма које је некада
трајало данима и недељама, скратило на неколико часова.

Развој и успеси криптоанализе неминовно су услови-
ли и успехе на изналажењу нових и сигурнијих шифроси-
стема. Искористивши као основу Цезарову шифру, фран-
цуски дипломата Блез де Вижнер створио је такав шифар-
ски систем који је скоро три века био у употреби и до да-
нас остао „непроваљен”. Сви покушаји криптоанализе тог
система падали су у воду, јер је кључ као основа шифрова-
ња толико јак, таблица шифри променљива, а постулати
шифровања познати су само двема странама учесницама у
кореспонденцији.

Све до 19. века у скоро свим западним земљама по-
јединачно се успостављају криптоаналитичке службе ко-
је су се бавиле троструком делатношћу. Први задатак им
је био пресретање и отварање поште, преписивање по-
рука и враћање у првобитно стање, те слање примаоцу.
Друга ствар је била и тежишна, а односила се на тумаче-
ње шифара, њихово разбијање и долазак до отворених
информација. Трећи део њиховог посла, иако не директ-
но везан за криптологију, био је стварање тајних масти-
ла и/или проналажење реагенаса за читање скривених
порука писаних неким тајним (невидљивим) мастилом.

Технички развој средстава телекомуникација, по-
чевши од проналаска Морзеовог кода и телеграфа, изи-

скивао је константно праћење новог вида комуникација
и покушаја разбијања нових кодова.

Релативно лак за употребу Морзеов код постаје до-
ступан великом броју људи, те се након врло кратког вре-
мена почело са шифровањем кодираних порука. Изузетан
напредак у криптоанализи постизали су енглески и фран-
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цуски стручњаци, што је доводило до тога да су владе тих
земаља, очаране успесима криптоналитичара, велику па-
жњу посвећивале развоју својих шифросистема.

Eра црних кабинета
Некако истовремено у више западних земаља, а ка-

сније и у САД, формирају се „црни кабинети”, који су по
структури, намени, а игром случаја и имену, били веома
слични. Разликовала их је само бројност особља и начин
субординације, али у суштини, сви су били везани за сам
врх власти одређене државе, било при двору или у мини-
старствима рата и спољних послова.

Најпознатији црни кабинети, бар према ономе што је
историјски познато, били су аустријски, француски, енгле-
ски и амерички. Занимљиво је да је још у току грађанског
рата у Америци, при штабу генерала Вашингтона, постоја-
ла добро организована декриптерска служба, чији је шеф
био потчињен лично Вашингтону. У току борбених дејста-
ва било је мноштво примера пресретања криптограма, ко-
ји никада нису отворени, јер су се шифранти досетили да
већ шифровану поруку поново шифрују и то другим кљу-
чем, што је знатно отежало њихово декриптовање. Након
сазнања да је остварено двоструко шифровање, декрипте-
ри би одустајали од исцрпљивања снага и концентрисали
се на оне криптограме који су могли да отворе.

Керховс, виртуоз и геније на пољу криптологије, по-
ред утемељења основних принципа криптографије, даје и
смернице како да поступају дешифранти, односно како се

врши криптоанализа туђих порука, било да су употребили
код, кључ или номенклатор – комбинација та два.

Формално распуштање „црних кабинета” свакако не
значи и њихов крај, јер се службе оријентишу на пробија-
ње шифара под другом „капом”, другачијим именом, али
са истом наменом.

О значају америчког црног кабинета, његовим достиг-
нућима и утицају на ток Првог светског рата исписане су
многе студије и књиге. Чувена „афера Драјфус” је такође
за основу имала пробијање шифара од француских струч-
њака, а након тога су о том случају испредане многе леген-
де. Документовани су преписи телеграма који наводе на то
да је он заиста био шпијун.

Први кораци књижевне криптоанализе повезани су са
причом америчког писца Едгара Алана Поа „Златна буба”.
Та прича и данас остаје ненадмашено уметничко дело на
тему дешифровања.

Развој бежичних (радио) комуникација, односно мо-
гућност преноса гласовних порука, допринео је да се ин-
формације брже и тачније преносе, што је нарочито ути-
цало на пољу ратних дејстава. Почетак криптозаштите, а
самим тим и криптоанализе гласовних порука сводио се на
употребу простих таблица и кодова, најчешће кодних реч-
ника, који су се задржали у масовној употреби све до дру-
ге половине 20. века.

Пренос порука радио-путем изискивао је увођење и
новог дела обавештајних служби – прислушкивача, који су
у били директној вези са дешифрантима – декриптерима и
који су пресретнуте поруке достављали на криптоанализу.

Више се нису морала отварати писма да би се дошло
до поруке.

Појава полупроводничке технологије, транзистора и
микрочипова у телекомуникацијама и информатици дала је
нове могућности за заштиту информација и пред криптоа-
налитичаре поставила нове изазове.

Криптологија у Русији
Иако појава криптографије у Русији датира из ста-

ријих времена, употреба криптографије за заштиту ко-
респонденција почела је тек за време владавине Петра
Првог. Док је криптографија била у масовној употреби,
криптоанализа се уводи тек у 18. веку, преузимањем те-
ковина „црних кабинета” са запада. Посао чланова тих
кабинета био је отварање поште, преписивање, поновно
неприметно затварање и враћање писама у легалне то-
кове, а након тога би следила криптоанализа у коју су би-
ли укључени математичари, лингвисти и фалсификатори
онога времена.

Велики број криптоаналитичара у Русији били су за-
право странци који су уцењивани или добро плаћани и има-
ли разне привилегије.

Запад је био прилично уљуљкан, нарочито Немачка и
Француска, који нису веровали да Русија поседује службе
из области криптографије и криптоанализе. Међутим, у пр-
вој половини 19. века нека успутна случајна сазнања до-
принела су да се добрано замисле и промене кодове и ши-

Морзеова азбука
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фре које су користили у кореспонденцији са својим иза-
сланствима у Русији.

Еклатантан пример успеха руских криптоаналитичара
је и њихов допринос победи над Наполеоновом војском, јер
су његови генерали били слабо посвећени коришћењу ши-
фара, а и оне које су користили, веома су лако откриване.

У доба грађанских превирања у Русији суверени су ма-
совно користили „црне кабинете” за добијање информа-
ција о деловањима побуњеника. Они су били формирани у
поштама скоро свих већих градова онога времена, Москви,
Петрограду, Кијеву, Харкову, Риги, Виљнусу и још неким.

Све до велике Октобарске револуције криптоанализа
је била под изолованим надзором суверена и увид у рад
криптоаналитичара имао је веома мали круг људи.

Након револуције нова власт је масовно наставила да
експлоатише рад црних кабинета, користивши исте људе
и исте или сличне методе рада, који су се задржали све до
краја Другог светског рата. Међутим, баш чињеница да је
у руској криптоаналитичкој служби било много странаца у
неколико наврата допринела је да њихове шифре буду про-
бијене. Познати су примери преписки између руских оба-
вештајаца и шпанских револуционара, које је на длану за-
падним обавештајцима дао један руски дезертер, затим
бекство једног запосленог у Јапан, као и дезертерство ка-
петана, шефа одсека у служби, који се пред почетак Дру-
гог светског рата предао Eнглезима.

То је натерало власти СССР-а да из темеља промене
принципе шифровања порука и да запослене бирају из соп-
ствених редова.

Совјетски Савез успешно је отварао кодове и шифре
других земаља, чак и у иностранству, на основу незакони-
тих активности две агенције – тајне политичке полиције и
војне обавештајне службе. Задатак тајне полиције био је
да се спроведе надзор над сопственим народом, а обаве-
штајне службе да осигура спољашњу и унутрашњу безбед-
ност земље. Захваљујући сазнањима својих криптоанали-
тичких служби, СССР, а данас и Русија, створили су неко-
лико апсолутно тајних шифарских система, који су у моди-
фикованим верзијама у употреби и данас.

Декриптерске машине
Осим раније споменутих метода декриптовања, које

су се махом базирале на мануелном раду, односно коришће-
њу папира и оловке, проналаском машина за пренос елек-
тричних импулса, у жичним и радио-комуникацијама, јавила
се потреба за стварањем машина које ће отворене тексто-
ве, пре слања на линију ка учесницима, да кодирају или
криптују. Тиме се смањивао капацитет, уз истовремено по-
већање брзина преноса и заштите интегритета поруке. Нај-
чешће се код ових разматрања узима у обзир декриптова-
ње Морзеових знакова и телепринтерских импулса, одно-
сно међународног кода број 2. То је код који генерише те-
лепринтер, састављен од струјних и беструјних импулса, а
продукт је бушена (перфорирана) петоканална трака.

Шифровало се по принципу замене знака слова, бро-
јева или интерпункције, другим знацима, по унапред дого-
вореном алгоритму и применом неког кључа. Пошто је ал-
горитам био тако подешен да се није радила само проста,
једнозначна замена, већ се често у шифрате намерно уба-
цивао низ непотребних знакова или су бројеви и интер-
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пункцијски знаци мењани словима, па затим шифровани,
декриптовање је било сведено на активност пре свега пре-
вођења двоструких шифарских замена у једноструке, а за-
тим се изводио напад на алгоритам и кључ.

Мноштво телепринтера и кодека (модема) за крипто-
анализу, иако слични онима за обичну отворену комуника-
цију које су користиле разне службе, након истека рока
употребе је уништавано, заједно са пратећом произвођач-
ком и техничком документацијом, па су остале само поје-
дине белешке, веома мало скица и цртежа, а музејски екс-
понати могу се избројати на прсте једне руке. У много ве-
ћој тајности су држани и држе се уређаји, као и методи де-
криптовања, од самих апарата и упутстава за употребу ши-
фросистема.

Познате су и често спомињане Тјунингове бомбе, које
су изводиле брутални напад на шифроване поруке, пре
свега Немаца. Покушаји декриптовања порука шифрова-
них „енигмом” остали су без успеха, све док Пољаци нису
заробили један примерак машине и предали је западним
савезницима, криптоаналитичарима.

Појавом шифродиска, затим применом два, а потом и
три диска за шифровање, који су имали више хиљада по-
четних комбинација, декриптери су доведени у неугодну
ситуацију да уз помоћ математичких једначина дођу до по-
четних стања. Ако се узме у обзир да сваки диск има по 26
слова, пермутација само по једног на једном диску и тако
све до трећег често је доводила до лутања у математичким
израчунавањима, као када се тражи одређено зрно песка у
пустињи или длака у јајету.

Зато су ускоро произведени дискови енкодери који су
замењивали ручну претрагу криптограма и знатно скраћи-
вали време анализе.

Савремена криптоанализа
Описивање и објашњење до сада познатих метода де-

криптовања је веома тежак и озбиљан професионални иза-
зов. Закони који важе у изради шифросистема, у инверз-
ном облику важе и за њихово разбијање. У анализи шифа-
ра увек се полази од тога којим су методом и поступком
оне употребљене, да ли се штити текст, говор, слика или
податак, па се на основу тога опредељује за методе које
треба применити за декриптовање. Свака шифра има сво-
је карактеристике, па самим тим не постоји општа метода
криптоанализе/декриптовања. Да би се савладале методе
декриптовања потребно је претходно проучити статисти-
ку језика који се користи. Први и најважнији део јесте од-
ређивање порекла криптограма, затим којим језиком, ко-
јом шифром, односно шифросистемом је порука криптова-
на, те да ли су шифре моноалфабетске или полиалфабет-
ске. Свакако да се применом рачунарске технологије вре-
ме анализе смањује јер се напоран део, који се тиче струк-
туре језика, препушта машини.

Веома важан елеменат у пробијању шифре јесте и са-
знање о кључу за шифровање. Уколико је кључ, ма које ду-
жине, коначан, утврди се његово растојање у шифрату, за-
тим његова логичка структура, па се траже евентуална
преклапања у криптограму. Међутим, ако је кључ непона-
вљајући и бесконачан, све познате методе пробијања па-
дају у воду и до отворене информације се не може доћи.
Савремени шифросистеми користе као кључ за шифрова-
ње случајни или псеудослучајни низ. Први се релативно ла-
ко, уз примену познатих метода и савремене технике, могу
декриптовати, док други остају вечно у тајности.

Како људски ум никада не мирује, посао обавештајних
служби постаје све обимнији, разноврснији и сложенији. Не-
прекидно праћење иновација на свим пољима, у комуника-
цији и размени података не би било могуће, па чак не би има-
ло ни сврху, јер су све важине информације заштићене, уко-
лико се не прибегне методама њиховог декриптовања. Ко-
ришћење рачунара у криптоанализи није обелодањено, од-
носно нема података о успешности тога рада, али уложена
средства и огроман број запослених на том послу сигурно
имају разлога. Проблеми везани за заштиту рачунарских по-
датака постају све израженији порастом њихове употребе.
Незамислива је сфера људског деловања без примене рачу-
нара у интерној или међузависној корелацији. У датотекама

Машина „енигма”



рачунара, али и у комуникацијским мрежама и рачунарским
системима налази се велики број поверљивих података.

Блистава достигнућа људског ума довела су и до упли-
тања злонамерних људи у ову област. То су хакери, незави-
сни појединци или стручњаци у служби државе. Не залазе-
ћи у оправданост криптоанализе за државне потребе, на-
поменимо да је њихова делатност усмерена на све поре
друштва. 

Споменимо овде тек неке методе савремене криптоа-
нализе рачунарских шифара и алгоритама. Једна од њих за-
снива се на својству логичке операције „или”, односно за-
мени икс бита другим. Ако замислимо да нам је X један бит
оригиналне поруке, а Y бит кључа, тада њихова замена, од-
носно „икс ор ипсилон” доводи до стварања новог бита ко-
ји се користи у комуникацији. 

Претпоставимо да имамо шифрован текст довољне
дужине. Преклопимо га њим самим. Очигледно, ако га та-
ко упоређујемо функција ће увек давати као резултат 1.
Тачније, додајмо један карактер на почетку криптограма.
Израчунавајући функцију за текст шифрован самим собом,
померањем за једно место удесно, добија се вредност око
0.038. Затим померамо за још једно место удесно и то по-
нављамо све док се не добије вредност за 0.05-0.07. То зна-
чи да смо се померили за толико места колика је дужина
кључа. Другим речима нашли смо периоду шифровања.

Остатак посла на разбијању шифре је прилично јед-
ноставан ако имамо довољно дуг и уобичајен текст (ком-
пликованији случајеви су такође „проваљиви”, али захтева-
ју лексику за налажење речи). Лако можемо да провалимо
текст где је сваки карактер замењен неким другим, тако
што знамо учесталост појављивања карактера у тексту. У
енглеском језику најчешће је слово е, затим и, док је у на-
шем језику слово а најфреквентније. Када имамо неколико
познатих онда нагађамо остатак.

Рецимо да смо пронашли да је кључ дужине три (он ће
наравно бити доста дужи). Замислимо три текста тако да
први садржи карактере са индексом 1, 4, 7,..., други карак-
тере 2, 5, 8,..., док трећи садржи карактере са индексима
3, 6, 9,... шифрата. Сада се враћамо на једноставан про-
блем замене слова. Треба да погодимо само један карак-
тер у нашим замишљеним текстовима и сви остали се могу
израчунати преко њега. Најчешћи знак у замишљеном тек-
сту би у оригиналу требало да буде бланко знак. Урадимо
операцију икс или ипсилон (енглески хор) тог знака са (20х)
и добићемо први карактер кључа. Поновимо исти поступак
за други и трећи замишљени текст и сазнаћемо комплетан
кључ који је коришћен у криптовању оригиналног текста.

На тај начин нисмо само разбили текст, већ смо на-
шли и кључ. Већина корисника користи исти кључ поново.
Самим тим открили су нам њихов кључ и оставили могућ-
ност да разоткривамо њихове поруке. 

Криптоанализа је научна дисциплина супротна од
криптографије. Бави се разбијањем шифри, декодирањем,
заобилажењем система аутентификације, уопште прова-
љивањем криптографских протокола. Зато проучава по-
ступке откривања отвореног текста без познавања кључа,
поступке откривања кључа, уз познавање отворених и/или
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криптованих текстова, или уз познавање неких информа-
ција о отвореним и/или криптованим текстовима. Различи-
те технике криптоанализе називају се нападима. 

Напади на сигурност могу се раздвојити у пасивне и
активне нападе. Пасивним нападом само се прислушкује
послана порука, па га је много теже детектовати. Активни
напад укључује мењање поруке, маскирање, поновно сла-
ње и ДоС нападе. 

Врсте напада 
ƒ Напад познатим шифрираним текстом је најтежи.

Криптоаналитичар познаје само алгоритам криптовања и
криптоване текстове. 

ƒ Напад познатим отвореним текстом подразумева да
криптоаналитичар познаје одговарајући отворени текст или
његов део. Криптоаналитичар зна алгоритам и један или
више отворених и криптованих текстова, али не зна кључ.

ƒ Напад одабраним отвореним текстом када крипто   -
ана    литичар бира отворени текст и криптује га. Овај напад
омогућује проналажење слабости у алгоритму. Крипто   ана   -
 ли    тичар зна алгоритам, криптовани текст и један или
неколико одабраних парова отворених и криптованих тек -
 сто   ва, али не зна кључ. 

ƒ Напад одабраним криптованим текстом када крипто   -
аналитичар бира криптовани текст и на неки начин га де   -
 крип   тује и тако добија отворени текст. Такође може ода   -
брати неки отворени текст по својој жељи. Крипто ана  ли   -
 тичар зна алгоритам, криптовани текст и један до неколико
наводних криптованих текстова са отвореним текстовима,
али не зна кључ.

ƒ Адаптиван напад одабраним отвореним текстом:
крипто     ана  литичар користи напад одабраним отвореним
тек   стом. Резултати напада користе се за бирање неког дру   -
гог отвореног текста. Овим начином могуће је уна   пре   ди   ти
напад. Овај напад познат је под називом „дифе  рен   ци    јална
крипто    анализа”. Криптоаналитичару је познат алго   ритам,
криптовани текст, одабрани отворени текст са крипто   ва -
 ним текстом, те одабрани криптовани текст са отво    ре   ним
текстом.

ƒ Напад коришћењем сродних кључева: у овом на     па   -
ду претпоставља се знање о односу између кључева у два
раз   личита криптовања. Напад може открити слабости у
поступку генерисања поткључева. 

ƒ Делимично знање о кључу: нападач поседује
делимично знање о тајном кључу (нпр. због „рупе” у по   -
ступ    ку генерисања поткључева). У добрим крипто   систе   -
мима делимично знање о кључу не би требало да олакша
проналажење остатка кључа. Ако није тако, лакше је изве   -
сти исцрпно претраживање. 

Успех криптоанализе може се класификовати према
количини и квалитету откривених тајних информација: 

1. потпуно пробијање кода – нападач открива кључ; 
2. глобална дедукција – када нападач открива функ   -

циј   ски еквивалент алгоритма за криптовање и декрип то -
 ва   ње, али не налази кључ; 
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3. локална дедукција – нападач открива додатне отво   -
ре   не текстове (или криптоване текстове), од раније не   по -
 знате; 

4. информацијска дедукција – нападач добија нове
информације о отвореним текстовима (или криптованим
текстовима), непознатих од пре; 

5. алгоритам који омогућује разликовање – нападач
мо  же разликовати криптовани текст од случајне перму   -
тације. 

Претраживање целог простора решења је врста на -
 па да када нападач покушава да декриптује криптограм
пробајући све врсте кључева. Спор и најједноставнији на   -
пад који није могуће спречити и на који се не може ути -
 цати. Успешност овог напада мери се временом потреб -
ним за претраживањем целог простора. Уколико нападач
нема неке почетне претпоставке шансе да се сазна прави
кључ су минималне.

Претраживање пола простора решења примењиво је
код великог броја криптосистема, а нарочито за про   би   ја   -
ње ДЕС-а.

Методе су сличне као и код претраживања целог
простора, али се убацивањем једног бита кључа (претпо   -
став љеног) штеди 50 одсто времена.

Диференцијална криптоанализа је техника којом се
анализира учинак разлике између два иста текста и два
ре   зултирајућа криптограма. На тај начин може се одре   ди -
 ти простор једног или више кључева.

Линеарна криптоанализа примењива је на симе   -
тричне алгоритме када се у покушају напада једнозначно
одреди паритет отвореног текста и криптограма, или се
претпостављена дужина кључа ефективно смањи за један
бит. У пракси је доказано да се пуни ДЕС са 8 односно 12
рун ди помераја може пробити коришћењем 247 крипто   -
гра   ма за 40 секунди до 50 сати.

Разбијање шифросистема 
јавним кључем

Систем шифровања јавним кључем (асиметрични
шифарски систем) такав је да у њему сваки учесник у
комуникацији користи два кључа. Један кључ је јавни и
може се слободно дистрибуирати, док је други тајни и
доступан је само његовом власнику. Иако су различити,
кључеви су међусобно повезани одређеним трансфор-
мацијама. Познавање једног кључа и алгоритма тран-
сформације не омогућава добијање другог кључа. Нај-
битније је да се тајни кључ у целом поступку комуника-
ције нигде не шаље јер не постоји потреба да било ко
сем његовог власника буде упознат с њим. Основа изра-
де кључева јесте у ствари факторизација великих про-
стих бројева. Последњих година границе алгоритама це-
лобројне факторизације су се веома прошириле, проу-
зроковане делом Муровим законом, делом алгоритам-
ским побољшањима. Данас је рутински раставити сто-
цифрени број, док је лако изводљиво и растављање сто-
петоцифреног броја (512 бита).

Не постоји ниједан детерминистички или случајан ал-
горитам, који ради у полиномијалном времену, за налаже-
ње чиниоца датог сложеног броја. Ова чињеница је од ве-
лике важности јер РСА алгоритам не би био сигуран им-
плементирањем таквог алгоритма.

Муров закон
Муров закон предвиђа да се густина циклуса удвостру-

чује сваких 18 месеци или више. Наравно, ово није теорема
и мора кад-тад пасти, али с годинама се показао исправним.
Све док се Муров закон примењује и резултира подударно-
шћу са моћнијим паралелним рачунарима, ми очекујемо да
добијемо чврста побољшања за факторизацију, без икаквих
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алгоритамских побољшања. Историјски гледано, побољша-
ња у последњих тридесетак година проузрокована су Му-
ровим законом и развојем нових алгоритама.

Доказивањем да је могуће применити целобројну
факторизација и наћи чиниоце значи да је могуће раз-
бити РСА у полиномијалном времену. Ако велики број
може брзо да се растави на производ два велика проста
броја, остатак посла на разбијању РСА криптосистема
је јасан.

Можда ту има више прилаза, али то овде није важно.
Описани проблем факторизације је у ствари нерешив са
тренутним постигнућима у рачунарској технологији, а о
другим методама излишно је и говорити. Потврда су упра-
во пар простих бројева. Ако се испостави да је један број

исто што и он сам помножен са један, онда се може заси-
гурно урадити факторизација у полиномијалном времену и
остатак посла је такође „брз”, тако да је крајње време из-
вршавања полиномијално.

Криптографска велесила – САД
Светске суперсиле у великој мери своју моћ дугују из-

узетно разгранатој комуникацијској мрежи која се користе
за пренос информација. Те мреже пружају криптоаналити-
чарима неслућене могућности да дођу до материјала да
разбију кодове и наставе својеврсно такмичење. Управо
због тога САД предузимају све неопходне мере како би за-
штитиле своје комуникацијске канале у земљи и ван ње.
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Истовремено, масовно пресрећу и дешифрују порука про-
тивничких па и пријатељских држава.

Значај тог проблема утицао је на стварање највеће
криптоаналитичке организације у историји човечанства
– Агенције за националну безбедност (НСА). Као непосред-
ни повод за оснивање НСА узима се напад на Перл Харбур.
Након истраживања околности под којима је Јапан извео
виртуозни напад, Амерички конгрес препоручио је влади
САД да створи централизовану криптоаналитичку обаве-
штајну агенцију, иако је криптоаналитичка служба постоја-
ла и раније, нарочито при морнарици, војсци и Министар-
ству спољних послова. Тако је 4. новембра 1952. председник
Труман издао директиву на основу које се формира НСА.

Директива је првобитно степенована као строго по-
верљива. Током наредних неколико година није било до-
звољено јавно помињање НСА у било ком документу или
саопштењу. Тек 1957. године, у „Водичу америчких влади-
них агенција”, први пут је споменут кратак опис Агенције,
али веома штуро и недоречено. Након неколико година тај
опис је мало промењен и допуњен у форми три параграфа.

У прва два сажето је дата информација о настанку
агенције, те да је настала директивом председника и да се
налази под контролом Министарства одбране. У трећем,
најважнија реченица гласи: „НСА пружа високо специјали-
зоване техничке и координацијске функције које се одно-
се на националну безбедност.”

Упркос неодређености овог описа, видљиво је да је
функција „технички” та да НСА пресреће све, а нарочито
шифроване поруке, и врши криптоанализу порука било
пријатељске или непријатељске државе. „Координација” је
функција која укључује обезбеђивање комуникације, одно-
сно организацијски део, контроле и консолидације напора
свих заинтересованих агенција (Министарства одбране,
Стејт департмента, ЦИА, ФБИ и других) на развоју, произ-
водњи и раду средстава за криптозаштиту.

Председничка директива по којој је НСА настала и да-
ље се сматра тајном информацијом. Вео тајне, којом је
Агенција обавијена од свог рођења, важи и данас. НСА је
тако сакривенија, тиша, тајнија и суморнија организација
од ЦИА. Званичници из ЦИА с времена на време дају ма-
кар двосмислене изјаве за штампу, док припадници, па ни
званичници НСА то нису никада урадили. Тако НСА остаје
веома тајанствена и мистериозна организација и међу аме-
ричким тајним службама. У првим годинама након настанка

била је лоцирана у различитим објектима расутим широм
Вашингтона, да би се након неког времена изградио посе-
бан објекат, који после извесног времена, како се Агенција
ширила, постаје такође тесан за све њене припаднике.

Агенција је вртоглаво ширила своја поља деловања и
самим тим и повећавала број запослених, а кадар се бирао
по најстрожим селекцијама. И након запошљавања крип-
тоаналитичари су под будним оком претпостављених, не-
престано се контролишу рад и понашање, спроводи се те-
мељна и студиозна дообука, преобука и савлађивање нови-
на у технолошком развоју целог света. Иде се тако далеко
да ни чланови најуже породице не смеју знати право радно
место запослених.

Међутим, и поред свих мера предострожности, дока-
зало се да је НСА умешана у многе скандале и пропусте у
историји Сједињених Америчких Држава. У скорије време
јавности су познати догађаји око цурења информација из
Агенције, а најпознатији је свакако пребег једног запосле-
ног у трећу земљу.

Запослени у НСА разврстани су по одељењима, зави-
сно од задатака које обављају, од којих су неки: прикупља-
ње криптограма, анализа, упоређивање и одбацивање ду-
пликата или неитересантних, упаривање криптограма, од-
носно груписање у подгрупе оних који су рађени софтве-
ром оперативних система рачунара и оних који су рађени
неким одређеним шифарским системом.

Стручњаци НСА у криптоанализи користе велики број
софистицираних рачунара као засебних уређаја, али и вео-
ма често умрежавају више рачунара. На тај начин рачуна-
ри обављају криптоанализу користећи само слободан про-
стор меморије, док се за исцрпније претраге користе пот-
пуни капацитети меморија, која се ослобађа свих процеса.

Ипак, ни у данашње доба рачунар не може заменити
људски рад. Шетњом кроз историју криптоанализе, од пра-
почетака и примитивних замена простих чинилаца, најче-
шће алфабета, па до моћних рачунара и бинарног преноса
и обраде информација, запазили смо да је суштина остала
иста. Циљ је пронаћи метод рада на шифровању, алгори-
там и кључ. Коначан исход је наравно отворена информа-
ција и то углавном писаног текста, мада је и други вид пре-
носа шифрованих информација интересантан, али је веома
мало заступљен. Било заљубљеник, ентузијаста-аматер или
професионалац, ефикасном криптоанализом успешно се
може бавити веома мали број људи. ƒ
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